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SOMNAS DAGPRODUKTER

UNIK 2 i 1-FUNKTION

KOM TILL RO MED KEDJETÄCKET®

DÅLIG SÖMN? SVÅRT ATT KOMMA NER I VARV?

Ansök om 

finansiering av 

sömnrelaterat 

forskningsprojekt 

idag!

Kedjetäcket är unikt på marknaden med sin 2 i 1-funktion. 

Kedjetäckets två olika sidor, den vadderade och den 

icke vadderade, ger dig möjligheten att välja extra taktil 

stimulans eller ej. Dessutom formar det sig perfekt efter 

kroppen och är gjort för att vara så svalt som möjligt. 

Fantastisk funktion helt enkelt! 

SOMNA STÖDJER SÖMNFORSKNING

Tel: +46 (0)31-301 17 20 Mail: kundtjanst@somna.se www.somna.se

På World Sleep Day den 18 mars lanserade Somna AB ett initiativ för 
att stötta forskning kring sömn och sömnproblem. Den som har en 
forskningsidé kan ansöka för att få sitt projekt finansierat. 

För mer information kontakta fredrik@somna.se

KEDJEFILTENKEDJEVÄSTEN SOMNAKRAGEN KEDJETÄCKET HD
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När den egna energin tar slut 
har det inget med kärleken  
för sitt barn att göra!

I

blick ö

Foraldrakraft is an independent 
magazine for parents with 
children with disabilities or 
special needs. It is also available 
on the web: www.hejaolika.se 
Foraldrakraft is published by 
FaktaPress AB.   ISSN 1653-9109

Scanna in QR-koden för att 
surfa till information om 
utgivningsplanen.

Stefan Swedenrose foto-
graferad av Anna Pella.
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Chefredaktören   LEDARE

Missa inte dina      
förmåner som  
prenumerant

Ijanuari beslutade vi att ändra utgivnings
takten för Föräldrakraft, från 6 nr årligen till 
4 nr. Vi gör detta för att garantera högsta 
möjliga kvalitet i varje pappersutgåva. Sam
tidigt förstärker vi de exklusiva förmånerna 
för tidningens prenumeranter på vår webb

sajt hejaolika.se. 
På webben har vi nu gjort alla tidigare utgåvor 

tillgängliga i digital form, så att du kan ladda hem 
och läsa valfri tidning, ända från 2006, när som 
helst. Vi gör också guider och teman mer lättillgäng
liga, men bara för dig som är betalande prenume
rant (vi begränsar tillgången för ickeprenumeran
ter). På detta sätt hoppas vi att du som prenumerant 
ska uppleva att du får ännu större nytta av tidningen. 

VI HAR DESSUTOM gjort en lång rad andra förbätt
ringar på webben. Numera bjuder vi 1020 nyheter 
från andra medier, nästan varje dag. Alla artiklar är 
dessutom taggade så att du enkelt kan få en över
blick över alla artiklar om särskolan, föräldrastöd, 
vårdbidrag eller aktivitetsersättning – för att ta 
några exempel. 

För att få mesta möjliga nytta av webben ska du 
logga in som betalande prenumerant. Då får du di
rekt tillgång till allt premiummaterial. Inloggnings
uppgifter får du genom att sända ett mejl till pren@
faktapress.se

GUIDER OCH UTBILDNINGSMATERIAL kommer vi att 
satsa allt mer på. I det här numrets ”När man går 
skilda vägar” tipsar vi om hur man får till ett bra 
samarbete kring barnet efter en separation.

I nästa nummer kommer en guide om att leka. 
Många barn med funktionsnedsättning behöver stöd 
för att kunna leka. Hur kan vi främja de möjligheter
na? I samma utgåva kommer även om en guide om 
”att stå”! Dessutom finns på hejaolika.se en exklusiv 
LSSskola som nu är uppe i 12 pedagogiska lektio
ner om alla insatser enligt LSS.

MEN NU ÖKAR vi alltså takten när det gäller utbild
ningsmaterial. Vilka guider tycker du att vi ska satsa 
på framöver? Vad behöver du lära mer om? Vi vill 
ta fram de guider som just 
du behöver. Om att söka 
vårdbidrag? Att få hjälpme
del förskrivna? Att välja 
rätt bilanpassning? Hör av 
dig med förslag på  
info@faktapress.se

Valter Bengtsson
Chefredaktör &  
ansvarig utgivare.

Anna Barsk Holmbom abhutbildning.se

info@ abhutbildning.se

utbildning och rådgivning
ABHH

När du söker kompetens 
i frågor om personlig assistans

När du söker kompetens 
i frågor om personlig assistans

e-learning Föreläsning

Utbildning Arbetsmiljö

EnkäterRegelbevakning

ABH Utbildning och 

Rådgivning är ett 

företag som erbjuder 

olika typer av stöd, 

föreläsningar och 

utbildningar i mindre 

grupper, främst inom 

området personlig 

assistans.

www.cjadvokat.se

 PERSONLIG 
ASSISTANS
På C J Advokatbyrå är vi specialiserade inom området 
personlig assistans. Vi har många års erfarenhet av  
biträde i rättsliga processer och rådgivning. Vi företräder 
både assistansanordnare och enskilda i frågor som rör 
allt från den enskildes rätt till insatser till frågor om  
tillstånd att bedriva verksamhet med personlig assistans. 

Ring advokat Sofi  Tedsjö eller advokat Adam Grabavac, 
på 08 411 22 52 så berättar vi gärna mer.
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Snart avgörs vilken  
kommun som är bäst på LSS
Tre finalister klara
Tre finalister har nu utsetts 
i den nya tävlingen ”Bästa 
LSS-kommun”. De tre kan-
didaterna är Botkyrka kom-
mun, Enköpings kommun och 
stadsdelen Örgryte-Härlanda 
i Göteborgs kommun. Juryns 
arbete med att bedöma finalis-
terna fortsätter nu, med sikte 
på att i början av juni 2016 
välja ut mottagare av 2016 års 

pris för Bästa LSS-kommun.
Föräldrakrafts reporter har 

intervjuat olika personer som 
på ett eller annat sätt är en-
gagerade i LSS-verksamheter-
na i de respektive kommuner-
na, för att ge en bakgrund till 
att just dessa kommuner blivit 
nominerade och nu gått vidare 
till final. Här möter du även 
två av juryns ledamöter.

Tävlingen
ÂBästa LSS-kommun an-
ordnas av Föräldrakraft /
HejaOlika och ABH Utbild-
ning och Rådgivning.

Priset ska gå till en 
kommun som är värd att 
uppmärksammas för posi-
tivt arbete med LSS, lagen 
om stöd och service till 
vissa funktionshindrade.

Bedömningarna görs 
utifrån LSS ledord om 
självbestämmande, infly-
tande, personlig integritet 
och delaktighet. Vidare 
kan juryn komma att 
bedöma hur kommunen 
fungerar både som poli-
tiskt organ, beslutsfattare 
och utförare.

I juryn ingår experter 
på LSS och representanter 
för brukar- och funktions-
hinderorganisationer. 
Ledamöter är Vilhelm 
Ekensteen, Elaine Johans-
son, Maria Johansson, 
Eva Olofsson, David Lega, 
Henrik Petrén och Thomas 
Jansson. I juryn ingår 
även Anna Barsk Holm-
bom, ABH Utbildning och 
Rådgivning, och Valter 
Bengtsson, chefredaktör.

Alla artiklar om priset 
finns samlade på:  
hejaolika.se/lss-pris
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JURYN 

David 
Lega

Henrik  
Petrén

Thomas  
Jansson

Anna 
Barsk Holmbom

Valter 
Bengtsson

Vilhelm  
Ekensteen

Elaine 
Johansson

Maria 
Johansson

Eva 
Olofsson

Varför är det viktigt att lyfta fram LSS?
– Det finns många orsaker, men den viktigaste 

är att tolkningen av LSS har förändrats drastiskt 
och inte ligger i linje med den värdegrund och 
de intentioner som lagen hade från början. Detta 
vet jag eftersom jag fanns med i den grupp från 
funktionshinderrörelsen som hade möjlighet att 
påverka lagens utformning från januari 1989 till 
maj 1993 när Riksdagen fattade beslut.

– Nu verkar det som om också regeringen 
förstått att något gått fel eftersom det kommer 
att tillsättas en ny utredning uner våren. Behovet 
hos brukarna är stora och kunskapsbristen är 
betydande på många håll. 

Har du några råd till kommuner som vill göra  
ett bra jobb inom LSS-området?

– Utgå från behoven! Det är kärnan i LSS och 
kan inte upprepas nog många gånger. Lyssna på 
såväl den enskilde som söker insatser som de 
organisationer som företräder ett större kollektiv 
när det gäller att utveckla arbetet. Prioritera LSS, 
utvärdera arbetet och utfallet av det. Ett bra jobb 
inom LSS-området förutsätter att man hela tiden 
strävar efter att höja nivån, annars är det stor 
risk att de personer som är i behov av insatserna 
hamnar utanför och det har vi varken rätt till eller 
råd med.

JURYN SVARAR: ELAINE JOHANSSON JURYN SVARAR: HENRIK PETRÉN 
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Botkyrka är en av de tre fina-
listerna i tävlingen ”Bästa 
LSS-kommun”.

– Vi har skapat en struktur för att 
jobba tillsammans med att förbättra 
LSS-verksamheterna, säger kom-
munalrådet Tuva Lund (S).

Visst finns problem, som lång kö 
till gruppbostäder, men den unga 
ordföranden för vård- och omsorgs-
nämnden kan samtidigt peka på hur 
man aktivt jobbar med att ta itu med 
bristerna.

Och det gör man i gott samarbete 
med övriga partier, personalen och 
inte minst funktionshinderorganisa-
tioner, främst FUB i Botkyrka Salem.

– Vi har inga strider om bespa-
ringar utan en bred samsyn bland 
politikerna, säger Tuva Lund. Och 
Botkyrka har ganska lite skulder så 
våra förutsättningar att investera i 
exempelvis gruppbostäder är bra. 

NÄR DET GÄLLER just gruppbostäder 
är ambitionen att bygga nytt varje 
år för att minska köerna.

– Det var på håret att vi lyckades 
förra året, den nya gruppbostaden 
Skarpbrunnavägen blev klar i de-
cember.

Tuva är särskilt stolt över denna 
nya gruppbostad eftersom de boen-
de själva fick vara med om att an-
ställa personal. 

– Det var första gången och det 
gick jättebra! Det är ett exempel på 
vad vi menar med delaktighet. 

Det grundläggande, menar Tuva, 
för att skapa bra LSS-verksamheter 
är att alla ska ha samma möjligheter 

att utvecklas, delta och komma till 
tals. 

– Omsorg handlar om rättvisa, 
jämlikhet och frihet. Hur kan vi som 
kommun skapa förutsättningar för 
att alla ska kunna påverka sin var-
dag? I Botkyrka har vi till exempel 
en brukarombudsman som hjälper 
och står vid din sida.. Enkla bru-
karenkäter måste vara utformade så 
att de allra, allra flesta kan förstå 
och svara. Arbetssätten i gruppbo-
städer ska vara utformade så att alla 
får vara med om att bestämma vad 
man ska göra, vad man ska äta och 
så vidare.

– Jag pratade med en kille på en 
gruppbostad som ville gå på konsert 
med Iron Maiden, men inte fick göra 
det för att hans grannar inte ville. 
Det är en fråga vi utreder nu. Tan-
ken är att boende på gruppbostäder 
ska ha individuella aktiviteter men 
jag har fått signaler om att det ofta 
inte är så. Om man älskar hårdrock 
ska man kunna gå på konsert. Det är 
ett viktigt förhållningssätt. Så nu 
ser vi över riktlinjerna så att man 
kan ha kontaktperson även om man 

har gruppbostad. Även om man 
egentligen har rätt till det så har det 
varit ovanligt. 

ENLIGT TUVA LUND krävs inga politis-
ka duster för att få resurser till LSS. 

– Tvärtom, jag ser inte att LSS 
har varit någon ekonomisk belast-
ning. Hela samhället mår bra av att 
så många som möjligt kan delta i 
samhällslivet, det är en besparing 
på sikt. Och LSS är en rättighetslag, 
behoven ska styra. Samtidigt måste 
vi hela tiden bevaka alla medborga-
res rättigheter. När man jobbar för 
att barn och unga ska få ett aktivt 
sommarlov med öppna fritidsgårder 
så får man inte glömma sommarkol-
lo för de barn som tillhör LSS.

Botkyrkas modell för resursför-
delning underlättar. 

– Om antalet personer som tillhör 
LSS personkretsar ökar så får vi 
resurser som speglar den utveck-
lingen. Vi har effektiviseringskrav, 
men vi ser till att så mycket av re-
surserna som möjligt kommer ut i 
verksamheterna och så lite som 
möjligt går åt centralt. Digitalise-
ringen hjälper oss effektivisera på 
många sätt som är positiva för med-
arbetarna. I våra medarbetarenkä-
ter får omsorgen jättefina resultat.Â

Finalist: Botkyrka kommun

” Hela samhället  
mår bra av att  
alla kan delta”

Tuva Lund,  
socialdemokratiskt 
kommunalråd i 
Botkyrka kommun.
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Om antalet per- 
soner som tillhör 

LSS personkretsar 
ökar så får vi re-

surser som speglar  
den utvecklingen.

ˆ Läs en längre version av 
artikeln på hejaolika.se
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AKTUELLT   Bästa LSS-kommun

Stadsdelen Örgryte-Härlanda i 
Göteborg har nominerats till 
tävlingen Bästa LSS-kommun. 

Juryn har nu valt ut stadsdelen som 
en av finalisterna, eftersom man går 
i bräschen på flera olika områden.

Det handlar dels om att stadsde-
len inte tvekar att ta beslut om om-
fattande kommunal assistans, även 
under tiden som Försäkringskassan 
utreder assistansbehovet.

– Det är synnerligen ovanligt att 
en kommun eller stadsdel fattar ett 
självständigt beslut under pågående 
försäkringskasseutredning. Det är 
ännu mer sällsynt att ett kommu-
nalt assistansbeslut är lika omfat-
tande som ett försäkringskassebe-
slut för en person med liknande 
behov. ”Risken” kommunen tar är 
att stå kvar med ett omfattande 
beslut om försäkringskassan avslår, 
säger Anders Sandegård, Ågrenska, 
som har nominerat stadsdelen.

Även om detta borde vara en 
självklar (så bör alla agera för att 
följa lagen) så blundar många kom-
muner i praktiken för detta. 

NU FINNS DET fler aspekter som har 
fått juryn att få upp ögonen för 
stadsdelen Örgryte-Härlanda.

Ett ambitiöst arbete med brukar-
revisioner inom LSS-verksamheter 
får beröm av Ulla Berndtsson, mam-
ma till Johan, 45 år, som har Downs 
syndrom. 

Hon är själv aktiv i FUB och enga-
gerad i såväl brukarrevisioner (över 
hela Göteborg) som i stadsdelens 
funktionshinderråd.

– Meningen är att brukarna själva 
ska få en chans att tala om vad de 
tycker. Traditionellt har man skick-
at ut enkäter, men för personer med 
intellektuella funktionsnedsättning-

ar eller kommunikationssvårigheter 
har det varit svårt. Därför använder 
vi oss nu av intervjuer, där man får 
tid på sig att ta upp olika frågor och 
kan göra det på ett enkelt och tydligt 
sätt. Det har visat sig fungera väl-
digt bra, säger Ulla.

Brukarrevisioner är något som 
hela Göteborg använder sig av se-
dan tio år tillbaka. 

– Men det har varit trögt i flera 
stadsdelar. Örgryte-Härlanda har 
nog varit den stadsdel som varit bäst 
på att komma igång. Det är här som 
den ansvariga personalen på verk-
samheterna har varit mest intresse-
rade av att beställa revisioner.

UNDER FJOL•RET GENOMF…RDES ett 
20-tal brukarrevisioner, men det 
finns flera hundra verksamheter.

– Det är en droppe i havet men jag 

tror att det kommer att växa till sig. 
Det här året har startat bra, säger 
Ulla.

Hon är nu själv involverad i en 
satsning på att utbilda revisorerna i 
alternativ kommunikation, för att 
kunna intervjua personer som har 
svårigheter med att kommunicera.

– Vi träffar ofta personer som har 
sådana svårigheter och därför är det 
viktigt att några av oss utbildas för 
att kunna göra intervjuer på olika 
sätt, exempelvis med tecken som 
stöd. 

– När vi intervjuar brukarna får 

det inte bli så att personalen hjälper 
till att svara. Och om vi inte kan 
förstå varandra finns risk att det 
blir de som kommunicerar bäst som 
vi intervjuar i första hand. De som 
har svårigheter att kommunicera 
hamnar lätt i beroendeställning. För 
att få en uppfattning om vad brukar-
na tycker måste vi kunna intervjua 
fler.

Brukarrevisionerna utvecklas 
även på andra sätt.

– Vi arbetar ständigt med att dis-
kutera hur vi kan göra dem bättre, 
till exempel genom att ha tydligare 
frågor. Det är mycket viktigt både för 
de som utför intervjuerna och de 
som blir intervjuade. Tanken är att 
brukare ska intervjua brukare.

Hur upplever brukarna denna 
möjlighet till inflytande?

– Jag vågar säga att de nästan 
alltid är väldigt nöjda med att få bli 
intervjuade. Det är de inte så vana 
vid. Men det krävs att gruppen som 
åker ut är bra på att lyssna och att 
ta till sig tankar och önskemål. Det 
skiljer så mycket vilken information 
man får. Det är viktigt att vara väl 
förberedd och framförallt att låta 
intervjun ta sin tid.

– Vi hoppas att varje brukarrevi-
sion startar en process. Jag känner 
ofta att det finns en entusiasm, så 
jag hoppas att intervjuerna väcker 
något, att brukarna tar med sig 
känslan av att de kan ha inflytande, 
säger Ulla Berndtsson.Â 

Finalist: Örgryte-Härlanda (stadsdel inom Göteborgs kommun)

” En droppe i  
havet, men det 
växer till sig”

Ulla Berndtsson är 
mamma till Johan, 
45 år, med Downs 
syndrom.
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Vi hoppas att  
varje brukarrevision 

startar en process, 
att det väcker något.

ˆ Läs en längre version av 
artikeln på hejaolika.se
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Rätt personer på ledande pos-
ter. Det är en av förklaring-
arna till den framgångsrika 

utveckling för LSS-verksamheten i 
Enköpings kommun, menar Yvonne 
Bromée.

Yvonne är ordförande för FUB i 
Enköping och själv mamma till en 
vuxen dotter med stora funktions-
nedsättningar. 

Hon är också den person som 
nominerat Enköping till tävlingen 
”Bästa LSS-kommun”.

Under våren har juryn för Bästa 
LSS-kommun valt ut Enköping som 
en av tre finalister.

Yvonne är positiv till många delar 
av Enköpings LSS-verksamheter. 
Mycket hänger på att vård- och 
omsorgsförvaltningen har flera 
chefer som är mycket engagerade 
och som bildar ett bra team.

– Det har inte varit så här alltid 
utan det beror på att vi fått rätt 
personer på ledande befattningar. 
Jag som representant för FUB och 
förälder lever i nuet och är tacksam 
för att inte ständigt behöva kämpa 
och förklara för att rättigheter ska 
tillgodoses. Jag känner att personer 
med funktionsnedsättning blir res-
pekterade, säger Yvonne.

KONKRET HAR DET handlat om att 
förvaltningen har satsat på att höja 
kvaliteten inom LSS genom utbild-
ning och validering av personalens 
kompetens. Även sommarvikarier 
har fått utbildning. Satsningen blev 
möjlig genom att förvaltningen sök-
te EU-bidrag.

– Alla har genomgått validering 
och fått kunskap och vad som funge-
rar bra och vad som behöver för-
bättras. Det har varit föreläsningar 
med personer som funktionhinder-
forskaren Barbro Lewin och pappan 
och ståupparen Eric Löwenthal. Jag 
tror det har gett personalen många 
nya infallsvinklar och mer insikt i 

villkoren för personer med olika 
funktionsnedsättningar, ett område 
där kunskapen ofta har brustit.

Yvonne har sett stora förbättring-
ar som hon många gånger kopplar 
till högre kompetens.

Hon upplever att det har blivit ett 
lyft även för hennes egen dotter.

– Jag har sett att personalen i 
gruppbostaden blivit mer taggad 
och försöker förnya verksamheten. 
Det skiljer förstås, det finns alltid 
de som är mer engagerade och an-
dra som inte är det, det kommer 

inifrån. Men jag känner att det finns 
ett nytt tänkande, att man försöker 
bli mer aktiva och hittar på saker, 
som att åka på små semestrar. Min 
egen dotter fick åka på en kortse-
mester med en övernattning förra 
året och nu ska man göra det igen, 
nu ska de vara borta tre nätter.

ETT ANNAT EXEMPEL handlar om 
Störd och stolt-galan i Stockholms 
stadshus i december.

– Jag mejlade runt en inbjudan till 
flera chefer inom vård och omsorg. 
Jag fick omgående svar från verk-
samhetschefen för LSS. Hon skrev 
att hon blev jätteglad åt initiativet 
och menade att kommunen kunde 
ordna med transport om det var 
personer som hade insatser enligt 
LSS som skulle åka. Så blev det! Ett 
glatt gäng fick transport både till 
och från Stockholm. Det blev en 
fantastisk kväll, berättar Yvonne.

Som ordförande för FUB i Enkö-
ping har Yvonne genom åren käm-
pat hårt för att öka kunskapen i 
kommunen. Tidigare har hon haft 
flera duster med beslutsfattare som 
sett personer med funktionsned-
sättningar som en grupp vars indivi-
duella önskemål inte var så viktiga.

Numera har hon regelbundna 
möten med förvaltningschefer och 
gläds åt ett givande samarbete. 

– Det finns ett bra team med che-
fer som alla jobbar i den här andan. 
När Marie Palmgren blev chef för 
vård- och omsorgsförvaltningen för 
flera år sedan fick vi en chef som 
hade kunskap, så med henne har vi 
alltid upplevt att vi har fått gehör 
och blivit respekterade.

– Hon brinner för sitt arbete och 
är ingen nio-till-fem-person. Det 
handlar helt enkelt om att hon kän-
ner och förstår hur det är att vara 
anhörig hela livet till en person med 
funktionsnedsättning. I hennes 
team finns en insikt och inlevelse-
förmåga att se indiviuella perspek-
tiv, inte bara en grupp.Â

Finalist: Enköping

” Utbildning har gjort 
personalen taggad”

Rätt personer i ledningen är 
avgörande menar Yvonne Bromée.
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Jag har sett att  
personalen blivit 

mer taggad och  
försöker förnya 
verksamheten.

ˆ Läs en längre version av 
artikeln på hejaolika.se
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ANHÖRIG   Böcker av pappor
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Vi läser om det igen. Om en familj som balan-
serar på kanten till att braka ihop. Vars svårt 
sjuka dotter nekas assistans med hänvisning 

till tolkningen av en dom i domstolen.
I det fallet handlade det om ett helt annat barn 

och en helt annan sjukdom. Men ändå. Fallet är 
prejudicerande. Det påverkar nu andra fall när det 
gäller vad som anses som grundläggande behov. En 
enhetschef på Försäkringskassan uttalar sig i sve-
pande termer. Från politiskt håll är det tyst.

Samma vecka, en annan tidning. Den här gången 
en ansvarig minister som skriver. Att kostnaderna 
för assistansen är för höga. Att antalet beviljade 
timmar har stigit och fortsätter öka. Att det nu ”ger 
skäl för att regeringen att genomföra åtgärder för 
bättre kostnadskontroll”.

JAG TÄNKER PÅ det den här morgonen när jag själv 
sitter med Försäkringskassans handläggare i luren. 
Vår ansökan om assistans i skolan ligger på hennes 
bord. Nu behöver hon ställa lite frågor.

Vår dotters hjälpbehov har alltså ändrats efter 
hjärnoperationen i höstas? Numera måste vi alltså 
hjälpa henne att både kissa och sköta magen på tek-
nisk väg? Men det där med att sköta magen, hon 
behöver alltså göra det dagtid? Det räcker inte på 
kvällen när hon har kommit hem från fritids?

Jag gnuggar öronen. Hör jag rätt? Hon fortsätter: 
”Då behöver ni ordna ett intyg från läkare. Ett intyg 
som bekräftar att detta behöver göras dagtid.”

FÖRSÄKRINGSKASSAN. EN MYNDIGHET som jag har full 
respekt för. Handläggare som varje dag ska utreda 
svåra ärenden. Fatta tuffa beslut. Som å ena sidan 
handlar om människor av kött och blod. Å andra 
sidan om pengar och hårda direktiv.

Sedan 2005 har vi underlättat människors 

vardag. Vi vill bidra till högsta möjliga  

livskvalitet och möjlighet till utveckling,  

utifrån varje individs förutsättningar.  

För i vår värld är varje person unik.

Läs mer om oss på: 

www.furubodaassistans.se

Tel: 044-781 48 50.  
Mail: info@furubodaassistans.se

BLOGGAR PÅ HEJAOLIKA.SE
1

                            

Trine Nyberg är tillbaka som bloggare  
på vår webb. Titta in på: 
hejaolika.se/blogs/trine-nyberg

w

        Gå med

2
                

Harald Strands alla blogginlägg 
finner du på:
hejaolika.se/blogs/harald-strand

AKTUELLT  Bloggat

TRINE NYBERG:

Behöver du också 
ett intyg för att  
få gå på toa,  
Åsa Regnér?
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www.woodstar.se

Bilanpassning efter 

dina fšrutsŠttningar
Allt från personbilsanpassning 

till golvsänkta minivans.

Tel: 031 - 711 15 50          
www.livsanda.seTel: 031 - 711 15 50 // www.livsanda.se

Personlig  
assistans 

med  
livglädje

En omöjlig kombination. För de utredningar som 
görs utgår från att våra barn är fyrkantiga. Små klos-
sar som ska trattas ner i paragraf si eller riktlinje så. 
Det är bara det att hur mycket jag än tittar på min 
rundkindade elvaåring, så ser jag ingen fyrkant. Hen-
nes behov, precis som alla andra funkisbarn, är bara 
hennes. Och precis som alla andra miljarder 
människor som varje dag kliver upp ur sängen, så är 
hon en egen individ som inte liknar någon annan. Hur 
ska hon då kunna trattas ner i en given bedömning?

HAR NI SETT det här citatet? ”En människa med 
funktionsnedsättning är egentligen inte en männ-
iska med särskilda behov. Utan en människa med 
alldeles vanliga behov, som måste tillgodoses med 
särskilda insatser.”

Huvudet på spiken. 
Assistans är inget lyxbehov. Varken för min dot-

ter eller för alla andra barn med annorlunda hjärnor 
eller extra kromosomer. Vi ansöker inte om att få 
guldkranar, snittblommor eller lyxbehandling i sko-
lan. Vi ansöker om två par extra händer som kan 
hjälpa vår dotter att sköta magen när hon behöver 
det. Ungefär det behov som miljarder andra 

människor har. Oavsett 
om de har hela eller 
trasiga hjärnor. Oavsett 
om de är skolelev, hand-
läggare eller ansvarig 
minister.

DET PRATAS SÅ mycket 
om intentioner hit och 
dit. Om politisk vilja och 
mänskliga rättigheter. 
Men det jag hör? Det är 
samhällets misstrogna 
snörpning på munnen. 
För hur mycket man än 
strävar efter ett samhäl-
le som tillgodoser allas 
behov så landar man 
ändå in i ett faktum. 
Fixar du inte dina behov 
på egen hand, då får du 
knipa tills du kommer 
hem.Â

På HejaOlika.se  
finns specialsidor  
om Anhörigriksdagen, 
Funka för livet,  
Hjultorget och många 
fler mötesplatser.

HÄR FÅR DU KOLL 
PÅ VÅRENS MÄSSOR 
OCH KONFERENSER

Vår dotter föddes 2004 
med en hjärnskada som gör 
att hon i dag är rörelsehind-
rad, har autism, CP-skada, 
utvecklingsstörning och 
svår epilepsi. Med bloggen 
vill jag sprida kunskap – till 
anhöriga men också till dig 
som möter barn med funk-
tionsnedsättning i ditt yrke 
eller i din vardag. 
Se även bloggen på  
www.sarskildabarn.se
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Värna är en sammanslutning av läkepedagogiska och socialterapeutiska 
verksamheter i Sverige. Våra verksamheter riktar sig till barn, ungdomar 
och vuxna.

 Vi värnar om det unika i varje människa. Vi främjar individuell utveckling 
och erbjuder en meningsfull vardag i en vacker i miljö. 
Vi finns till för människor med funktionsnedsättningar. 
 

För mer information besök:
 www.värna.nu

Förbundet för antroposofisk läkepedagogik & socialterapi – boende, utbildning & arbete 

Värna är en branschförening för läkepedagogiska och social- 
terapeutiska verksamheter i Sverige. Våra verksamheter  
riktar sig till barn, ungdomar och vuxna.

Vi värnar om det unika i varje människa. Vi främjar individuell  
utveckling och erbjuder en meningsfull vardag i en vacker miljö.
Vi finns tilll för människor med funktionsnedsättningar.och erbjuder en meningsfull vardag i en vacker i miljö. 
Vi finns till för människor med funktionsnedsättningar.
i finns tilll för människor med funktionsnedsättningar.

www.värna.se

20-21 april

Tipshallen, Växjö

Funka för livet är en mässa för både privat-
personer & yrkesverksamma. Här kan du 
ta del av intressanta produkter och tjänster 
som underlättar och förgyller vardagen!

Fri entré!

Läs mer och boka din biljett på 

www.funkaforlivet.se

Utställare
Föreläsningar
Uppvisningar
Nyheter
Teater
och mycket mer!

mŠssa om funktionsnedsŠttningLSS-SKOLAN 
LÄR DIG MER OM DINA RÄTTIGHETER

ALLA LEKTIONER: HEJAOLIKA.SE/LSS-SKOLAN

12
avsnitt

JUST NU
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Stiftelsen Opalen 
www.stiftelsenopalen.se

Föreståndare Sofia Edgren
070 - 77 57 785 VUXENBOENDE

Opalen Vuxenboende

INDIVIDANPASSADE LÖSNINGAR

EN GESTALTAD MILJÖ

EN ENGAGERAD MEDARBETARGRUPP

VI ERBJUDER
Moderna lägenheter med bra läge!

Det uppmärksammade 
projektet ”Delaktighet 
och stöd” går mot sitt 

slut. Jobbet avslutas i sommar 
men Maria Blad, projektledare 
från Bräcke diakoni, tror att stu-
diecirkeln ”När jag inte längre är 
med” kommer att leva länge och 
nå många runt om i landet.

– Vår förhoppning är att studie-
cirkeln ska komma många föräld-
rar till del, säger Maria Blad.

Hur jobbar ni för att ”Delaktig-
het och stöd” ska få så stor be-
tydelse som möjligt?

– Under projektets gång har vi 
hela tiden haft en ambition att 
sprida kunskap och kännedom 
om att många föräldrar som har 
vuxna döttrar och söner med 
funktionsnedsättning har ett stort 
omsorgsansvar. Vi har i ett flertal 
olika forum; konferenser, semina-
rier, besök hos tjänstemän på 
socialdepartementet och samtal 
med riksdagspolitiker berättat 
om föräldrar vi möter, vad deras 
omsorgsansvar innebär och vilka 
konsekvenser det får.

Anhörigriksdagen   AKTUELLT

” Jag hoppas många  
föräldrar får hjälp att 
planera framtiden”

Vilka är de viktigaste lärdo-
marna?

– Samhället måste erkänna det 
stora omsorgsarbete som föräld-
rarna utför. Kommunernas anhö-
rigstöd behöver också utvecklas. 
Samordningen mellan insatserna 
för personer med funktionsned-
sättning behöver fungera bättre 
– någon måste ha en helhetssyn. 
Vidare måste kompetens och 
kontinuitet bland LSS-per-
sonal öka.
Vilken konkret betydelse 
tror du att projektet får?

– Projekt Delaktighet 
och stöd har utarbetat 
studiecirkeln ”När jag inte 
längre är med – förbere-
delser och funderingar 
inför framtiden”. Det är ett 
konkret resultat av projek-
tet. Studiecirkeln imple-
menteras nu till kommu-
nernas anhörigstöd, 
Anhörigas Riksförbund 
och deras lokalföreningar 
och Studieförbundet Vux-
enskolans alla avdelningar.

– Under våren har vi 

introduktionsdagar för blivande 
studiecirkelledare inom kommu-
ner, vilket hittills är ett 30-tal, 
Anhörigas Riksförbund och Vux-
enskolan, men även för kuratorer 
från vuxenhabiliteringar inom ett 
par olika landsting.

– Nationellt kompetenscentrum 
anhöriga, Nka, spelar en viktig 
roll i implementeringen. Tillsam-
mans med dem spelar vi in ett par 
inspirationsfilmer om studiecir-
keln. Dessa kommer Ianseras på 
Anhörigriksdagen och finnas 
sedan tillgängliga på Nka:s hemsi-
da. I höst kommer Nka också att 
erbjuda ”lärande nätverk” för 
anhörigkonsulenter som har star-
tat cirkeln.Â�
� text Valer Bengtsson

Maria Blad föreläser på Anhörigriksdagen.  
Mer om Anhörigriksdagen på sidorna 62–69.

Maria Blad,  
projektledare 
Bräcke diakoni.

LÄS MER
Läs mer om studiecirkeln i re-
portaget ”När jag inte längre är 
med” i Föräldrakraft nr 5 2015.
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Salutogen vård och omsorg i Enköpings kommun

Tvådagars konferens 1–2 september 2016

Ur programmet:
Föreläsning om salutogen vård och omsorg
Peter Westlund, författare och föreläsare

Studiebesök på Åkersbergsvägen 3, 
Nybyggt omvårdnadsboende med genomtänkt 
trädgård som stimulerar alla sinnen.

Vård och omsorgs salutogena resa
Så här har vi arbetat: medarbetare berättar

Parktåget
Tågresa genom Enköpings alla parker med olika teman.

Gemensamma föreläsningar varvas med parallella seminarier och studiebesök.

Vill du veta mer?
Kontakta Iréne Hansson, utvecklingsstrateg på telefon 0171-62 55 81,  
e-post: irene.hansson@enkoping.se

Ta hjälp av en samtals-
terapeut, hitta vän-
ner som har det som 
ni, och lär dig hur din 
partner funkar.

Det är pappan och un-
derhållaren Malte 
Hallquists bästa tips 

till föräldrar som har barn 
med funktionsnedsättning. 
På årets Anhörigriksdag i 
Varberg föreläser han om 
relationer, mänskliga möten 
och kärlekens fem språk.

För 24 år sedan blev Malte 
Hallquist och hans fru Hele-
na föräldrar till Victoria som 
har flera stora funktionsned-
sättningar. Sedan ett par år 
tillbaka bor hon i egen lägen-
het med personlig assistans, 

bara tio minuter från föräld-
rahemmet i Kil i Värmland.

I takt med att Victoria och 
hennes två yngre syskon blev 
vuxna trappade Malte ned 
från sin tjänst som lärare och 
började ägna sig mer och och 

mer åt sin stora passion; 
skådespeleri, musik och un-
derhållning. Förra året satte 
han upp sin första egna 
scenshow i Karlstad. Hans 
budskap i allt han gör är att 
en människa är en människa, 

V

PAPPAN SOM FÖRELÄSER OM RELATIONER

AKTUELLT   Anhörigriksdagen

Malte Mathias 
Hallquist
Bor: Kil, Värmland

Bakgrund: Lärare, trubadur, 
föreläsare, skådespelare  
och underhållare

Aktuell: Föreläser på  
Anhörigsriksdagen 10–11 maj  
i Varberg om relationer,  
mänskliga möten och  
kärlekens fem språk.

Lästips: Kärlekens fem  
språk av Gary Chapman.

Inspiration: Dottern Victoria, 
24 år, med kromosomav-
vikelse och flera stora  
funktionsnedsättningar

Hemsida: www.malte.n.nu

Malte 
Hallquist. 

foto: TOMMY ANDERSSON
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SMARTA UTBILDNINGAR 
FÖR TRYGGARE 
PERSONLIG ASSISTANS
NOWI Education erbjuder kvalitativ och tidseffektiv kompetens- 
utveckling för anställda inom personlig assistans.

Våra utbildningar utförs individuellt via mobil, surfplatta eller dator 
och du som arbetsgivare har möjlighet att anpassa utbildningen efter 
ditt företag med egen välkomsttext, logotyp, bilder och färger.

Kontakta oss redan idag så berättar vi mer om hur du kan hjälpa 
din personal att bli bättre inom sitt yrke!

Tel: 08-30 30 37
info@nowieducation.se
nowieducation.se

oavsett härkomst, sexuell 
läggning, religion eller funk-
tionsvariation. Han vill att 
publiken ska skratta med 
eftertanke och funderar ofta 
på varför människor behöver 
höra detta budskap om och 
om igen.

– Kanske är det precis som 
det är med att få veta att man 
är älskad. Vi behöver alla 
höra det om och om igen. Det 
finns en så stor rädsla för det 
som är annorlunda.

 Han har dock en tro på att 
världen blir mer ödmjuk. 
Inspirationen hämtar han 
från Victoria som påminner 
honom och alla i sin omgiv-
ning om att människor ska ta 
hand om varandra.

– Vi människor behöver ta 
hand om varandra men med 
Victoria blir det extra tydligt 
eftersom hon inte klarar sig 
själv. Det gäller att hitta 
grundkärleken. Jag älskar 
henne gränslöst bara för att 
hon finns.

I maj kommer 
Malte till Anhö-
rigriksdagen.

– Jag kommer 
bland annat att 
berätta om kärle-
kens fem språk som 
kommer från en bok 
jag och min fru läste 
för några år sedan, 
och som hjälpte oss 
att förstå oss själva och var-
andra bättre.

Att ta reda på hur ens part-
ners behov av bekräftelse ser 
ut är en viktig nyckel för att 
få relationen att hålla tror 
han. Kanske är det till och 
med extra viktigt för föräld-
rar till barn med funktions-
nedsättning, där många går 
skilda vägar.

ATT TA HJÄLP av en 
samtalsterapeut 
är ett annat tips.

– Jag tror på att 
ta hjälp utifrån och 

träffa någon som 
hjälper till att sor-
tera intryck och 
känslor. I tid. Det 
finns alltid något 
att prata om. En 

annan sak som också betytt 
mycket genom åren är att 
träffa andra i liknande situa-
tion. Vänner som har det 
som vi och min bror Claes 
som också har barn med 
funktionsnedsättningar. Då 
känner man sig mindre en-
sam.Â 

text Anna Pella

Du har väl inte missat 
NYHETSSVEPET? 
Varje dag tipsar vi 
om nyheter hos andra 
medier, för att du ska 
få full koll. 
Nyheterna finns  
både på förstasidan 
och på hejaolika.se/
nyhetssvep

FULL KOLL 
VARJE DAG!

Pappa och dotter. 
Malte och Victoria 
Hallquist. 
foto: HELENA HALLQUIST

En människa är en människa,  
oavsett härkomst, sexuell lägg-
ning, religiös tillhörighet eller 
funktionsvariation.
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AKTUELLT   Inför Funka för livet

Funka för livet
– uppstickaren
Funka för livet är uppstickaren när det gäller mässor 

om hjälpmedel, stöd och service för personer med 
funktionsnedsättning. När mässan nu för andra gång-

en anordnas i Växjö den 20-21 april så är förstås förvänt-
ningarna stora. Med tanke på det välfyllda programmet och 
utställarlistan ser det också ut att kunna bli en ny framgång. 

Här bjuder Föräldrakraft på fyra sidor med nyheter och 
tips inför mässan. Missa inte heller våra specialsidor på 
webben. Mässans egen webbsajt finns på  
funkaforlivet.se/vaxjo

ÂEn av de stora innovationerna 
på vårens hjälpmedelsmässor 
kommer från Permobil.

– Vi kommer att låta mässbesö-
karna testa ett nytt avancerat 
styrsystem för bilar i form av 
dataspel, säger Stefan Lundgren 
på Permobil.

Det handlar om produkten 
Joysteer som är ett elektroniskt 
system för manövrering av fordon. 
En joystick-simulator ska finnas 
uppställd på mässorna, för att man 
ska kunna testa Joysteer.

Simulatorn är så ny att den i 
skrivandets stund ännu inte är 
helt färdigbyggd, men kommer att 
vara klar till mässorna.

– Alla kan komma och provköra, oavsett om man 
är rullstolsburen eller inte. Man kommer ha möjlig-
het att provköra ifrån en av Permobils rullstolar 
eller från sin egen rullstol, säger Stefan Lundgren.

Tanken med simulatorn är att man enkelt ska få 
en bra uppfattning om hur det är att köra bil med 
dessa typer av reglage. Kanske upptäcker man att 
det vore värt att testa ett liknande styrsystem i 
verkligheten.

– Det som gör systemet unikt är att det har ”force 
feedback” som ger dig en mycket bättre körkänsla 
än andra system med joystick eller miniratt. Force 
feedback gör att du får en känsla för bilen som an-
nars lätt går förlorad.

Permobil erbjuder även provkörning med styrsyste-
met i en riktig bil tillsammans med instruktör.Joys-
ticksimulatorn blir det som kanske mer än något 
annat sticker ut i Permobils mässmonter. Men det 
finns förstås mycket mer att studera hos Permobil.Â

Permobils joy
sticksimulator ska 
finnas uppställd 
på mässorna, för 
att man ska kunna 
testa Joysteer.

SIMULATORN DÄR  
ALLA KAN PROVKÖRA 
MED NYA JOYSTICKEN

ÂUnga människor som kämpar för 
att ta sig in i arbetslivet. Det är vad 
teaterföreställningen ”Churchill var 
inte heller klok” handlar om.

Det är Östra Teatern under ledning 
av Ulrika Ragnar Borell som väckt 
stor uppmärksamhet med en pjäs 
om Anton med en lindrig utveck-
lingsstörning, Hanna med ADHD och 
Jonas med Aspergers syndrom.

De möter en arbetsmiljö där 
rekryteringssajter och bemanningsfir-
mor har tagit över och där slimmade 
strukturer och krav på effektivitet 
stänger dem ute. Trots det finns 
hopp, visar denna pjäs som spelas 
upp på Funka för livet den 21 april.

ÂVad händer med 
regeringens funk-
tionshinderpolitik?
Madeleine Har-
by Samuelsson, 
statssekreterare 
hos Åsa Regnér 
på sociadeparte-
mentet är på plats 
på Funka för livet i 
Växjö, för att hålla 
ett öppningstal 

med fokus på aktuell funktionshin-
derpolitik. Förhoppningarna är stora 
om nya kraftfulla tag för att förbättra 
delaktigheten för personer med funk-
tionsnedsättningar. Återstår att se om 
statssekreteraren har med sig några 
goda nyheter till Växjö!

Medeleine Harby 
Samuelsson,  
statssekreterare. Östra Teatern slår ett slag för en mänsk

ligare arbetsmarknad med pjäsen 
”Churchill var inte heller klok”. 

Skulle Churchill 
fått jobb idag?

Sportprofiler  
utmanas

Funkispolitik i fokus

ÂLokala sportprofiler kommer att göra 
sitt bästa för att locka publik och få full 
fart på aktivitetsytan på Funka för livet i 
Växjö.

Medverkar gör bland annat Johan 
Andersson Troja, André Andersson, 
Vipers, och Dennis Velic, Öster.

Det är Idé- och Kunskapscentrum 
Kronoberg som står bakom satsningen 
på att lokala sportprofiler utmanas i ett 
par olika handikappidrotter.

Våra specialsidor på webben finns på:

hejaolika.se/webbguider/funka-for-livet-guide
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ÂDen självbalanserande elrull-
stolen Genny har förändrat rull-
stolsmarknaden.

– Den skapar en helt ny grupp 
med högteknologiska rullstolar 
som gör användaren till ”kontroll-
spak” tack vare den nya tekniken, 
säger Björn Öhman på Luv2move.

Tidigare har rullstolar delats 
upp i aktiva rullstolar, AW, och 
eldrivna enheter som styrs med 
kontrollspakar, PW. Med Genny 
har det skapats en ny grupp - ak-
tiva elrullstolar eller APW.

– Genny gör det möjligt för 
användaren att ha full rörlighet, 
även på ojämn terräng, utan att 

ÂArbetsmarknad, fritid, 
utbildning och internatio-
nella frågor. Allt med må-
let att höja livskvaliteten 
för personer med funk-
tionsnedsättning.

Funkibator är en av 
utställarna på Funka för 
livet i Växjö. Man är på 
plats för att visa upp bred-
den i den livaktiga verk-
samheten, som både är 
lokal (med huvuddelen av 

verksamheten i Krono-
bergs län) men också är på 
väg att spridas över landet.

Förra året drog man 
igång Funkisförmedlingen, 
som helt enkelt är en ar-
betsförmedling för perso-
ner med funktionsnedsätt-
ning.

– Det årder inga tvivel 
om att behovet är enormt 
och hela samhället skriker 
efter alternativa lösningar 

på dett område där det 
idag erbjuds mycket litet. 
Vi har många dialoger 
igång med kommuner, 
region, Försäkringskassan, 
Arbetsförmedlingen och 
gymnasieskolan, i syfte att 
skapa en verksamhet som 
idag saknas och behövs, sa 
Stefan Johansson, pro-
jektledare för Funkisför-
medlingen, när verksam-
heten drog igång i höstas.Â

Genny körs  
genom att an
vändaren flyttar 
sin tyngdpunkt.

Den första aktiva elrullstolen

Funkibator visar bredden

behöva använda armarna för att 
ta sig framåt. På så sätt undviks 
att axellederna överbelastas och 
man kan dessutom hantera före-
mål under körning, säger Björn 
Öhman.

Den självbalanserande tekniken 
innebär att användaren påbörjar 
rörelsen genom att ändra sin 
tyngdpunkt. Genny L2.0 blev nyli-
gen godkänd som medicinteknisk 
produkt och som första APW, 
aktiva elrullstol.

Luv2move visar upp Genny 
både på Funka för livet i Växjö i 
april och på Hjultorget i Kista i 
maj.Â

ALLT DU BEHÖVER 
VETA OM 
FUNKA FÖR LIVET

hejaolika.se/
webbguider/
funka-for-livet-guide
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I mars var det premiär för 
”Funka för livet Sports 
Camp”. Den 12–13 mars ägde 

första arrangemanget rum i 
Växjö. Alla ska ha möjlighet att 
testa på roliga sporter och aktivi-
teter.

Det är arrangören bakom hjälp-
medelsmässan Funka för livet 
som även håller i trådarna för 
Sports Camp.

– Syftet är att ge alla som lever 
med någon form av funktionsned-
sättning chansen att idrotta och 
träffa vänner. Vi vet att utbudet 
av aktiviteter för den som har 

Niklas Almers är 
en av idrottsstjär
norna som deltar 
på Funka för livet 
Sports Camp.

Nya Sports Camp ger fler 
chansen att testa idrotter

någon funktionsnedsättning är 
begränsat, och det vill vi göra 
något åt, säger Victor Gröön, 
projektledare.

Deltar gör bland annat Niklas 
Almers, elitidrottare inom frii-
drott, landslaget i rullstolshand-
boll, BTK Frej, Alla kan - idrott 
för alla, Växjö HIF och Växjö GK.

På lägret blir det möjligt att 
testa många olika idrotter – från 
basket och goal ball till handboll 
och friidrott.

Växjö-campen är bara starten. 
Det är redan bestämt att det blir 
Sports Camps i både Ängelholm 

och Sölvesborg/Valjeviken under 
2016.

VALJEVIKENS FOLKHÖGSKOLA ÄR 
också aktivt inom Funka för livet 
Sports Camp.

– Vi satsar på Sports Camp för 
att vi har vår allmänna kurs med 
inriktning idrott/hälsa. I den 
arbetar vi väldigt mycket efter 
samma tes som präglar sports 
camp, att ge möjligheter för per-
soner med funktionsnedsättning 
att prova på olika idrotter och 
hitta sin idrott, säger Eric Sand-
ström, Valjeviken.

V

V

bor

AKTUELLT   Inför Funka för livet

, ledare och utövare som senare kan ta plats
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Valjeviken står själva som värd 
för Sports Camp i september.

– Vi hoppas intressera fler att 
söka till vår utbildning och upp-
täcka att det finns något för alla. 
Vi vill jobba för integrering med 
idrottsrörelsen i övrigt men också 
hjälpa till att utbilda ledare och 
utövare med egen erfarenhet av 
funktionsnedsättning, säger Eric 
Sandström.

På Valjeviken finns en fullskalig 
idrottshall där samtliga idrotter 
kan anpassas för den med funk-
tionsnedsättning. Vidare har 
Valjeviken en stor simhall och två 
gym som är tillgängliga. Här finns 
möjligheter till vattensporter 
genom Valjevikens egen marina.

Kommande Sports Camp äger 
rum i Kalmar 7–8 maj, i Ängel-
holm 13–14 augusti och i Sölves-
borg 10–11 september. 

Autoadapt
Bilinredarna i Växjö

Humana är Sveriges största 
företag inom personlig assistans 
och individ- och familjeomsorg. 
Vi är en kvalitetsaktör inom 
äldreomsorg och LSS-boenden. 
Tillsammans är vi 14 000 me-
darbetare i Sverige och Norge 
som arbetar efter samma vision. 
Alla har rätt till ett bra liv.

Permobil presenterar en rad 
nyheter! Både inom bil, elrullsto-
lar, manuella aktivrullstolar & 
manuella rullstolar med ståfunk-
tion. Möt våra kunniga specialis-
ter i vår monter. Välkomna!

Hela Sveriges Assistans
Region Kronoberg
Växjö kommun
Anatomic Sitt
Abilia
Actileg
Active Care Sverup
AddMovement
Alfa Kommun & Landsting
Anhörigas Riksförbund
Arbetsförmedlingen
Arvsfondsprojektet RaceRun-
ning
Asa Industri
Assistansjuristerna
Atteviks
BeOne Team
Brighter

Bräcke Diakoni

DART kommunikations-  
och dataresurscenter
Euforia
Feal
Findus Special Foods
Forum Skills
Frösunda Omsorg
Funkibator

Gerdtsson & Andersson
Golfkarusellen
Gpser Sweden
Göran Sjödén Rehabshop
Hjälpmedelsteknik
Hjärnkoll
HMN
Högalids Folkhögskola
Inerventions
KAO Rehab
Keyser Wellness
Komikapp
Leso
Lika Unika
Link4you
LVI Low Vision International
Luv2move
Länstrafiken Kronoberg
Lätta lyft
Medi Sweden
NordiCare
Novatravel
NordiCare Ortopedi & Rehab
Nytida

Olivia Personlig Assistans

Owren
Pegasos
Picomed
Polar Print
Posifon
Provista kognition
Riksförbundet FUB
Riksgymnasiet Kristianstad
Samhall
Sanicare
Scandic Hotels
Service- & signalhundar
S G Access
Share Music
SISU & Parasport Småland
SMi Svenska Motorimporten
SPF Seniorerna
Strokeföreningen/Hjärnkraft
Svenska Trädgårdsredskap
Sundab
Sunrise Medical
Svenskt Demenscentrum
Svängsta Innovation
Uri-form

Växjö GK
Swed Adaption

Stiftelsen Valjeviken, där nu-
mera även Humlegården ingår, 
är specialister på neurologisk 
rehabilitering. I samarbete med 
den egna folkhögskolan erbjuds 
också diagnoskurser och aktivi-
tetskurser. Folkhögskolan erb-
juder också läsårskurser för 
personer med funktionsnedsät-
tningar av olika slag. Verksam-
heten bedrivs i moderna och 
anpassade lokaler i Sölvesborg 
och Sigtuna. Utanför Trosa finns 
rekreationsanläggningen Mät-
tinge.

Woodstar erbjuder specia-
lombyggda bilar för dig som har 
funktionsnedsättning, allt från 
personbilsanpassning till 
golvsänkta minivans.

Åke Carlsson Hissteknik
Ädelfors Folkhögskola

FÖRENINGSTORG
Autism- & Aspergerföreningen
Attention i Kronoberg
Demensföreningen Värend
DHR Kronobergs län
Dövas förening  
i Kronobergs län
Sveriges Dövblinda Öst
Idé & Kunskapscentrum 
Handikapporganisationerna i 
samverkan med Växjö kommun
Hörselskadades Distrikt
Länsföreningen HjärtLung 
Migränföreningen i Kronoberg
Parkinsonföreningen Kronoberg
Psoriasisförbundet Kronoberg
Reumatikerdistriktet 
RBU 
Riksförbundet för Social och 
Mental Hälsa i Kronoberg
Synskadades Riksförbund SRF

Utställare på Funka för Livet  
Listan uppdaterad i slutet av mars. Reservation för ändringar. För senaste nytt se www.funkaforlivet.se
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Det mesta tyder på att årets Hjul-
torget kommer att överträffa den 
senaste mässan för snart två år 

sedan.
– Det känns väldigt bra nu! säger 

John Högberg som är med i styrgrup-
pen för Hjultorget, den stora hjälpme-
delsmässan i Kista i maj.

– Vi har 95 utställare klara och fort-
satt stort intresse så jag tror att vi lan-
dar på cirka 110 utställare, säger John.

Han är också mycket nöjd med det 
fullmatade föreläsningsprogrammet 
och planerna för aktivitets- och test-
ytor.

Mässan kommer också att breda ut 
sig på större ytor än tidigare år.

– Vi har breddat en del av gångarna, 
eftersom vi fått önskemål om det, men 
flera utställare har också valt större 
montrar än förra gången.

UTSTÄLLARNA HAR MÅNGA heta nyheter 
på gång – eller vad sägs om den nya 
”monsterrullstolen” från Owren Vehic-
les eller isjakten Blokart?

Flera samarbeten gör det möjligt att 
vidareutveckla årets upplaga av Hjul-
torget.

Parasportförbundet (tidigare Handi-
kappidrottsförbundet) medverkar på 
den stora aktivitetsytan där man 

kommer att kunna titta på och pro-

va på allt från armbrytning till inneban-
dy. På plats finns även kända elitidrotta-
re som innebandyprofilen Peter Ojala.

Spinalis och Rehab Station har laddat 
upp med massor av utvecklande föreläs-
ningar under båda mässdagarna. Man 
har helt enkelt förlagt den årliga inspi-
rationsdagen till Hjultorget-mässan och 
dessutom fördubblat den till två dagar!

Alla dessa föreläsningar om yoga, 
smärta, filosofi, sexualitet och mycket 
annat är dessutom kostnadsfria.

”MÖTESPLATS HABILITERING 2016” är en 
speciell seminariedag som anordnas av 
Hjultorget i samarbete med Förbundet 
Sveriges Arbetsterapeuter. Målgruppen 
är professionella inom habilitering och 
denna seminariedag är, till skillnad från 
övriga föreläsningar, avgiftsbelagd. 
Bland lockbetena finns Håkan Svens-
son, sjukgymnasten som själv har en 
cp-skada och som föreläser på temat 
”Ett skrynkligt ess i rockärmen”.

De två dagarna på Kistamässan, den 
24-25 maj 2016, ser alltså ut att bli fyll-
da med roliga och nyttiga tips och mas-
sor av nyheter.

– Det är blandningen som är viktig för 
besökarna. De flesta vill uppleva lika 
mycket av mingel, häftiga produkter 
och spännande föreläsningar, säger 
John Högberg.Â

Välkommen till Föräldrakrafts spe-
cialsidor inför Hjultorget med re-
portage, tips och nyheter om bland 
annat boende, bilar, anpassningar 
och hjälpmedel. Även på vår webb 
hejaolika.se har vi specialsidor inför 
Hjultorget. 

Hjultorget är en hjälpmedelsmässa 
som arrangeras av RG Aktiv Rehab-
ilitering och Personskadeförbundet 
RTP. 

Hjultorget har en egen webbplats 
på hjultorget.nu

Våra specialsidor på webben finns på:

hejaolika.se/webbguider/Hjultorget-guide

Specialsidor inför mässan 2016
TEMASTART: HJULTORGET

Färdtjänst: 34 Bostad: 24 Mässtips: 28-33

John Högberg ser fram emot 
produktnyheter, föreläsningar 
och mingel på Hjultorget  
i maj 2016. 

Han tror  
på ännu en  
succémässa

Läs mer om 
mässnyheter och 

Hjultorget på  
hejaolika.se eller 
hjultorget.nu
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urbaU livMng
En helt ny känsla med F3 Corpus

Succérullstolen F5 har fått en lillebror. Passa på att prova  
vår senaste framhjulsdrivna rullstol. En stol för staden. 

Vi finns på Funka för livet i Växjö 20-21 april 
och på Hjultorget 24-25 maj

Tel 060-59 59 00 | Email info@permobil.com
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MÄSSAN   Utställare 2016

Assistansjuristerna F:04 
Inerventions F:06 
P.ass.FORM AB A:04 
Särnmark A:10 

Assistanskompaniet A.08 
Assistanskompaniet ger den bästa 
servicen och assistansen genom 
att ha drivna och engagerade 
medarbetare. En assistans där 
kvalitet och service står i fokus ger 
förutsättningar för ett liv på just 
dina villkor.

AB Rullstolscombi G:10 

Aktiv Ortopedteknik B:15 
Aktiv Ortopedteknik tar emot dig 
som är i behov av proteser, or-
toser, sitthjälpmedel, ortopediska 
skor eller inlägg. Vår ambition är 
att erbjuda marknadens bästa 
möjliga helhetslösning och skapa 
förutsättningar för ett aktivt liv.

Anatomic SITT AB B:12 

Anpassarna Gunnérius  D:16 
Anpassarna Gunnérius i Hedemora 
gör förar-, och passageraran-
passningar för dom flesta bilm-
odeller. Det är dina behov och din 
situation som styr, vi anpassar oss 
efter det. Välkommen till monter.

Armbike F:10 
Arvsfondsprojektet Race 
Running G:07 
Atlas Assistans B:09 
Autoadapt AB B:19 
Barnassistans Vera & Herman  
kids club B:01 A:02 
Bewa Intraf Fordonsteknik A:15 
Bilanpassning i Staffanstorp B:21 
BIMA Plastteknik B:13 
Bioservo Technologies B:09B 

www.bosse-kunskapscenter.se

Döbelnsgatan 59, 113 52 Stockholm

Tel:  08-544 88 660

Fax: 08-544 88 661

helene@bosse-kunskapscenter.se

Att få en fungerande personlig 

assistans är en ständigt pågående 

utmaning som ställer krav på både 

arbetsledare och personlig 

assistent.

Vi erbjuder dig och dina assistenter 

utbildning samt handledning 

utifrån dina behov!  

Välkommen att besöka vår hemsida 

eller kontakta Helene Symreng för 

mer information!

Utbildning
och handledning

BOSSE Råd, Stöd &  
Kunskapscenter C:15 
BOSSE Råd, Stöd & Kunskaps-
center ger råd och stöd till person-
er med fysiska funktionsnedsät-
tningar. BOSSE erbjuder även 
handledning och utbildning inom 
assistans. 

Branschorganisationen  
Assistansanordnarna A:01 
Coloplast AB D:03 
Decon Wheel AB B:08 
DHR B:24 
Etac Sverige AB D:10 
Eurovema AB B:18B 
FEAL AB  B:16 
FrykCenter Rehabilitering B:25 
Furuhöjdens Rehabilitering A:07 
Fysionord AB B:14 
Försäkringskassan  F:05 

kraft
Föräldrakraft D:14 

Gearwheel AB B:07B 
Granberg Interior AB D:01 
Göran Sjödén Rehab E:06 
Habilitering & Hälsa G:05 
Handikappteknik F:08 

HEA Medical AB D:15 
HEA Medical erbjuder hjälpme-
del från hela världen med fokus 
på sittande, positionering, till-
gänglighet och kommunikation. 
HEA står för frihet & funktion i 
många människor vardag sedan 
1929.

Hela Sveriges Assistans A:06 
Hjelpemiddeleksperten H:01 
Hjälpmedelcenter Sverige F:01 
Hjälpmedelsteknik Sverige G:02 
HjärtLung Länsförening A:11 

TEMA  
HJUL- 

TORGET

Alla utställare  Listan uppdaterad i slutet av mars. Reservation för ändringar. För senaste nytt se www.hjultorget.nu

Här finns 
Föräldrakraft Kartan är preliminär. Reservation för ändringar. 

För senaste nytt se www.hjultorget.nu
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Humana A:05 
Humana är Sveriges största före-
tag inom personlig assistans och 
individ- och familjeomsorg. Vi är 
en kvalitetsaktör inom äldreom-
sorg och LSS-boenden. Tillsam-
mans är vi 14 000 medarbetare 
i Sverige och Norge som arbetar 
efter samma vision. Alla har rätt till 
ett bra liv. 

Iftin Assistans & Omsorg C:02 
Inova Assistans AB  C:01 
Invacare AB D:13, E:05, E:04 
Jump & Joy AB G:01 
Kebo Care AB C:11 
Klädvalet Sverige G:08A 
Luv2move AB C:06 
Made For movement E:08 
Mobilitetscenter F:07 
Neuroförbundet G:06 
Nordström assistans A:02 
Nära personlig assistans B:07 

Olivia Personlig Assistans B:04 
Personlig Assistans med mer tid 
och omtanke.
Olivia Rehabilitering C:14 

Optimal Assistans i Gbg B:05 
Personlig Assistans Lokalkontor  
i Göteborg och Borlänge.  
Verksamma i 11 år.

Owren Vehicles AB H:03 
Panthera AB C:13 

PerformIQ Care D:02 
Det som skiljer PerformIQ Care 
från andra assistansbolag är att vi 
vill jobba med dem som vill vara 
aktiva och som älskar idrotten.

Permobil AB  B:22B 
Permobil Car Adaptation  B:22 
Under Hjultorget presenterar vi 
en rad nyheter! Både inom bil, 
elrullstolar, manuella aktivrullstolar 
& manuella rullstolar med ståfunk-
tion. Möt våra kunniga specialister 
i vår monter. Välkomna!

Personskadeförbund RTP D:05 
Primass AB B:02 
Primed Fysio o Rehab B:23 
ProVista Kognition A:11 
RG Aktiv Rehabilitering D:04 
RgRh Stockholm A:12 
Salubrious AB B:10 
Samtrans E:03 
Sirius Assistans B:03 
Stiftelsen Spinalis  E:02 
STIL B:11 
Sundab C:03 
Sunrise Medical B:20B 
Svan Care G:06A 
Svart på Vitt/ Lätta Lyft A:14 
Trafikförvaltningen  A:13 

Trident Industri AB  C:08 
URIFORM AB  E:07 
VAAB C&T AB  C:07 

Valjeviken med Humlegården  
C:04 
Stiftelsen Valjeviken, där numera 
även Humlegården ingår, är spe-
cialister på neurologisk rehabilit-
ering. I samarbete med den egna 
folkhögskolan erbjuds också di-
agnoskurser och aktivitetskurs-
er. Folkhögskolan erbjuder också 
läsårskurser för personer med 
funktionsnedsättningar av oli-
ka slag. Verksamheten bedrivs i 
moderna och anpassade lokaler i 
Sölvesborg och Sigtuna. Utanför 
Trosa finns rekreationsanläggnin-
gen Mättinge.

Wellspect HealthCare E:01 
Vintersol  C:16

0225-28 69 00
www.anpassarna.se

Vår rullstolsrobot spar 
din kraft och hälsa!
Vår rullstolsrobot spar 
din kraft och hälsa!

Vi finns på 
MÄSSAN 

HJULTORGET 
i Kista, 24-25 maj 

i monter 
D:16

FK_1602_s20-37_Hjultorgv07.indd   23 2016-03-31   11:29



FÖRÄLDRAKRAFT  NR 2 201624   

TEMA  
HJUL- 
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Ååhh! När Monica Tornevik, 51, känner doften 
från kaffekoppen som hennes personliga 
assistent håller fram under hennes näsa 

öppnar hon ögonen och vaknar till ur sin tillfälliga 
slummer i rullstolen hemma i köket. Så smuttar hon 
försiktigt och suckar högt av välbehag.

Att fika är något av det bästa Monica vet och det 
gör hon så fort hon har möjlighet, vilket har blivit 

Här bestämmer Monica

allt oftare sedan hon flyttade in i sin alldeles egna 
tvårummare i markplan i Gustavsberg utanför 
Stockholm. När hon flyttade hemifrån för åtta år 
sedan var lägenheten ny med ett specialbyggt bad-
rum. 

Men vägen hit var betydligt längre än den dryga 
mil som rent fysiskt skiljer lägenheten och föräldra-
hemmet åt. 

Att kunna välja hur hon vill bo har varit en hjärtefråga för  
Monica Tornevik och hennes familj ända sedan hon var i tonåren.  

Det kom att dröja många år innan drömmen om en egen lägenhet  
gick i uppfyllelse. Välkommen hem till Monica.

text & foto Anna Pella

BOSTAD   Monicas lägenhet

När Monica Torne-
vik var 43 år flytta-
de hon hemifrån, 
till en helt ny och 
egen lägenhet.
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Monica  
Tornevik

Ålder: 51 år.

Familj: Mamma 
Gun och pappa 

Jan-Olov, två 
yngre systrar med 

familjer.

Bor: Gustavsberg, 
Värmdö i egen 
lägenhet med 

assistans dygnet 
runt.

Gör: Hemma-hos- 
reporter på Sven-

ska JAG-bladet på 
dagliga verksam-
heten JAG-center 

i Stockholm.

Kommunicerar 
med: Mimik, 

ögon- och  
ansikts uttryck och  

kroppsspråk. 
Ibland uttrycker 
jag mina känslor 

med ljud. 

Gör på fritiden: 
Går på bio, kon-

serter, umgås 
med familj och 

vänner.

Favoritmusik: 
Blandat. Lyssnade 

på Sven-Ingvars 
när jag var liten 

annars är Ted 
Gärdestad en 

favorit.

I den stora bokhyllan i vardagsrummet 
har Monica samlat minnen och bilder 
från hela sitt liv. 

Tavlan på flickan och hunden som  
Monicas farfar köpte för länge sedan  
får sitta på hedersplats så att Monica  
ser den när hon vaknar.

Billigare att bo själv  
med personlig assistans
I samband att Socialstyrelsen 2015 gjorde en 
kartläggning av bland annat gruppbostad som alter-
nativ till personlig assistans, gjorde Föreningen JAG 
en kostnadsjämförelse mellan personlig assistans och 
gruppbostad. I deras exempel är gruppbostad nästan 
5 000 kr dyrare per vecka.
Läs mer på www.jag.se/nyhet/gruppbostad- 
dyrare-personlig-assistans

Monica Tornevik föddes 1964 och växte upp med 
sina föräldrar och två yngre systrar i Lännersta 
utanför Stockholm. Hennes hjärnskada upptäcktes 
först i tvåårsåldern. När Monica blev vuxen erbjöd 
kommunen henne en plats i gruppbostad. Familjen 
tackade nej. Lillasyster Annki, som också är god 
man och personlig assistent, berättar:

– Vi trodde inte att Monica, med sina funktions-

Quality for life
Ottobock har haft som mission under 
nio decennier att hjälpa människor att 
återställa och förbättra sin rörlighet och 
självständighet. Vi tillverkar proteser, 
ortoser och rullstolar för att återställa 
och förbättra din rörlighet. 

Möt oss på Hjultorget och läs mer om  
oss på ottobock.se.  
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nedsättningar, skulle kunna få sina behov tillgodo-
sedda på ett gruppboende, så Monica fick bo kvar 
hemma. Det var helt enkelt inte ett alternativ.

ÅREN GICK OCH i mitten av 90-talet fick Monica per-
sonlig assistans, nu drygt 30 år gammal. 1999 delade 
föräldrarna av huset så att Monica fick en privat del 
med egen ingång. Samtidigt började de nu förstå att 
deras dröm skulle kunna bli verklighet, Monica skul-
le kunna flytta till en egen lägenhet. 

Det visade sig dock bli en lång process. Från flera 
håll möttes de av motstånd. Monica fick återigen 
erbjudande om att flytta till gruppbostad från kom-
munen. Och tackade nej igen. Annki forsätter:

– Man kan inte bara förutsätta att gruppboende är 
det bästa för alla. Man får möjligtvis assistans, men 
den är inte personlig. 

Istället åkte hon och Monica och delar av den 
övriga familjen runt och tittade på olika bostadsrät-
ter på Värmdö, där Annki och deras tredje syster 
bor. Men de flesta tänkbara lägenheterna hade för 
små badrum och bostadsrättsföreningarna ville inte 
att lägenheterna skulle byggas om, de sa att Monica 
då skulle bli skyldig att återställa detta om hon flyt-
tade.

En dag såg Annki en skylt om att nya bostadsrät-
ter skulle byggas här i Gustavsberg. Hon tog kontakt 
med mäklaren för att få se ritningarna. Badrummen 
var i minsta laget men tillsammans med byggherren 
kom de fram till att det gick att göra badrummet 
större om Monica avstod en klädkammare i hallen. 
Men det var osäkert om bostadsrättsföreningen 
skulle acceptera Monica som medlem, det skedde 
under förutsättning att hennes föräldrar gick in som 
borgenärer. Banken var dessutom tveksam till lån 
eftersom Monica inte kunde signera sin låneansö-
kan själv. Efter många och långa diskussioner och 
intyg löste sig allt. 

Nu var det bara att vänta tills huset var färdig-
byggt. En väntan på ett och ett halvt år. Monica 
följde bygget på nära håll, hon åkte ofta dit och såg 
det växa fram steg för steg. Så den 3 januari 2008 
var det äntligen dags att flytta in.

LÄGENHETEN LIGGER I markplan och har en öppen 
planlösning utan trösklar. På en av de mossgröna 
väggarna i sovrummet hänger en tavla med en flicka 
och en hund som hennes farfar köpte när hon var 
liten. Den brukar hon titta länge på när hon vaknat 
på morgonen.

I det kombinerade vardagsrummet och köket finns 
en altandörr som leder ut till den alldeles egna ute-
platsen och gräsmatta där Monica tillbringar mycket 
tid under sommarhalvåret. Där har hon odlat både 
jordgubbar, potatis, lök, gräslök och tomater. Härom 
året fick hon också en bärbuske av grannen. Uteplat-
sen vetter mot en lekplats där många av områdets 
barn åker rutschkana och klättrar i klätterställning-
en. Idag visar spåren i snön att några nyfikna rådjur 
nyligen varit och hälsat på. 

Ett rum används till hjälpmedelsförråd och assis-
tentrum. Där har varje assistent en egen låda med 
personliga tillhörigheter. 

I badrummet finns en helkroppsspegel och från 
duschbritsen kan Monica titta på en affisch med 
artisten Danny Saucedo som sitter uppsatt i taket.

Annki, Monicas gode man, personliga assistent och lillasyster, hjälpte till att åka runt och 
titta på tänkbara boenden. Största problemet var att hitta ett lägenhet med tillräckligt 
stort badrum. Till slut blev det ett nybygge där en klädkammare fick ge plats åt ett extra 
stort badrum anpassat efter Monicas behov, tack vare en flexibel byggherre.

Så gjorde Monica för  
att skaffa egen bostad
• Hade en god man som kunde ge bra stöd.

• Kontaktade planerade byggen.

• Pratade med andra i liknande situation.

• Bokade personliga möten.

• Letade efter lägenheter med öppen planlösning.

• Frågade om det gick att bygga ett stort badrum.

• Letade lägenheter i markplan med egen uteplats.

•  Letade inte för långt från stan, ville vara nära familjen.
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Så gjorde Moniica förr

Assistent - 
rum/ 

Förråd

Monicas  
sovrum

Extra  
stort  

badrum

Monicas  
uteplats/
gräsmatta

Vardagsrum 
& kök i öppen 
planlösning

Monicas lägen-
het ligger i mark-
plan med öppen 
planlösning utan 
trösklar. Utanför 
vardagsrummet 
ligger uteplatsen 
där hon odlar 
och vistas om 
sommaren.

jekt där v

be

BOSTAD   Monicas lägenhet
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Både badrum och kök blir tillgängliga med en knapptryckning.

TEMA  
HJUL- 

TORGET

SVENSKA 
JAG-BLADET
Monica Tornevik 
är hemma-hos- 
reporter på 
Svenska JAG-bla-
det. Vill du läsa 
Monicas report-
age? Kontakta 
Ewa Bohlin, 
arbetsledare på 
JAG-center, ewa.
bohlin@jag.se 
eller 08-789 30 12.

Sedan några år tillbaka är Monica hemma-hos-re-
porter på tidningen Svenska JAG-bladet som ges ut 
av hennes dagliga verksamhet. Då och då reser hon 
till olika platser i Sverige och gör reportage om 
medlemmar i det assistanskooperativ hon tillhör, 
om hur de bor och har anpassat sin bostad. Och när 
man på hennes dagliga verksamhet startade ett pro-
jekt där varje deltagare fick en låda att fylla med det 
man tyckte var viktigast för att kunna leva sitt liv 
som man vill, valde Monica att lägga i en nyckel 
märkt med den vackert snirklade texten ”Min lägen-
het”. Annki berättar:

– Lådan har använts i flera intressepolitiska sam-
manhang och visar att alla individer har rätt till 
självbestämmande, även om de behöver stöd i det. 

MONICA DELTAR OFTA i manifestationer för att stärka 
rättigheter för individer med stora funktionsned-
sättningar, så att fler får möjlighet att leva som de 
själva önskar.

Fikastunden är slut men det dröjer sannolikt inte 
lång tid innan kannan sätts på igen. Om Monica får 
bestämma. Och det får hon.Â

Monicas frågor till  
politiker och tjänstemän
1.  Om du hamnar i en liknande situation 

som jag, var skulle du då helst vilja bo?
 a)  Kvar i mitt nuvarande hem med hjälp  

av personlig assistans
 b) På en gruppbostad

2. Vem skulle du vilja företrädde dig?
 a) Någon anhörig som känner dig väl
 b) En av kommunen tillsatt god man

Mejla dina svar till monica.tornevik@jag.se

Monic
p
1

 

 

2
 
 

 Hjultorget   MÄSSNYHETER

älska
vardagen

Självständighet   Delaktighet  Närhet

www.optimalassistans.org

Avancerade anpassningar 
fšr kšk och badrum
Spännande lösningar för anpassningar av kök och badrum 
visas av Granberg Interior på Hjultorget.

Granberg är den verkliga veteranen när det gäller bostad-
sanpassning. Det familjeägda snickeriet bildades redan 1870 
och sedan 1960 har man tillverkat tillgänglighetsanpassade 
kök.

– I dag handlar vårt arbete om att göra vardagens kökssys-
slor enklare, bekvämare och roligare för alla. Med våra inbygg-
da lyftsystem kan du själv reglera höjden på köksskåp, bänkar 
och hyllor till en nivå som passar dig. Allt som behövs är en 
knapptryckning, säger Tobias Granberg, dagens vd som tillhör 
femte generationen Granbergs.

I montern på Hjultorget 
utlovas många intressanta 
produkter för både kök och 
badrum.

Bland köksprodukterna 
finns nedsänkbara skåpinsat-
ser, nedsänkbara hyllor, höj- 
och sänkbar köksbänk. För 
badrum finns elektriskt höj- 
och sänkbara tvättställ. Â
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MÄSSNYHETER   Hjultorget
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F

Elastiskt  
universalband
ÂEtt elastiskt universalband med 
förbättrad kardborrelåsning är en av ny-
heterna från Hea Medical på Hjultorget.

Bandet tillverkat av amerikanska 
Bodypoint, en av jättarna när det gäller 
hjälpmedel för positionering.

– Det är sex gånger starkare i dra-
griktningen med fyra gånger längre 
livslängd. Materialet är lättare att hålla 
rent och fastnar inte i textilier. Et stöd 
för överkroppen, underkroppen eller 
benen som ger större frihet och bättre 
stabilitet, säger Johan Fälemark, Hea 
Medical.Â

En sits som ger 
stöd för allt fler
ÂAvancerade sitsar med huvudstöd för 
många olika behov. Det är vad Matrix- 
sitsen från Otto bock handlar om.
Det är en av de viktigaste produkterna 
som Ottobock och dess dotterbolag 
Aktiv Ortopedteknik lyfter fram på årets 
Hjultorget.

Matrix-sitsens fördel är att den kan ge 
patienten ett stödsystem för hela krop-
pen, och som är justerbart i efterhand i 
tre dimensioner. På Hjultorget medver-
kar den erfarne ortopedingenjören Hans 
Cardeborn som varje år tar fram cirka 
15 nya sitsar och justerar över 50 redan 
existerande.

Han kommer bland annat att berättar 
hur det går till att skapa en ny sits och 
hur man kan säkerställa komforten även 
om kommunikationen med användaren 
är begränsad.Â

Sporten för dig  
som siktar högt

Om du är sugen på utma-
ningar och har en fysisk 
funktionsnedsättning kan 

segelflyg vara den perfekta spor-
ten. Det har den polske rullstols-
burne piloten Adam Czeladzki 
visat genom att ta silvermedalj på 
EM.

– Utmaningarna är mentala 
snarare än fysiska, så därför är 
det möjligt för människor med 
funktionsnedsättning att tävla 
tillsammans med alla andra på 
internationell toppnivå, säger 
Peder Lindbom, ordförande för 
Segelflygarna i Uppsala.

Han hoppas nu på ett stort lyft 
även i Sverige. På Hjultorget på 
Kistamässan i maj gör Uppsala-
klubben det möjligt att prova på 
segelflygning, både med hjälp av 
en avancerad simulator och ge-
nom att provsitta den högtekno-
logiska glascockpiten på ett fa-
briksnytt flygplan, special an - 
passat med handkontroll.

Segelflygarna i Uppsala gör 
denna storsatsning som en del av 
projektet ”Alla kan flyga”.

– Vår förening vill vara en del 
av en hållbar samhällsutveckling. 
Att öppna våra dörrar för nya 
kategorier blivande piloter är ett 
steg i denna riktning, säger Peder 
Lindbom.

tionsnedsättning är 
oblem om man vill tävla 

Så här ser cockpi-
ten ut i segelflyg-
planet som visas 
på Hjultorget.

På Hjultorget blir 
det möjligt att pro-
va på segelflygning 
genom en avance-
rad simulator.

Segelflygning är intressant på 
många sätt – inte bara som en 
sport utan även för dess mycket 
avancerade och miljövänliga 
teknik.

– Det är en grön äventyrssport 
där sol och vind används som 
enda energikällor för att flyga 
fort och långt. Segelflygplan 
innehåller avancerad teknologi 
och ligger i framkanten av den 
tekniska flygutvecklingen.

I segelflygarnas mässmonter 
kommer man att kunna titta 
närmare på klubbens nya ögon-
sten DuoDiscusen AKF.

– Det blir möjligt att få veta 
mer om sporten via en videofilm 
från i somras när vår klubb an-
ordnade SM. Du kommer också 
kunna prova flygning via ett 
spel, berättar Peder Lindbom.

Under 2016 inför klubben en 
ny typ av medlemskap som ska 
vara extra lockande för perso-
ner med funktionsnedsättning-
ar. Man kan bli medlem i klub-
ben utan några krav på att ta 
eget pilotcertifikat.

– Skulle du fastna för vår 
sport så har vi en plan för hur 
du ska få luft under dina vingar, 
säger Peder Lindbom. 

Segelflygarna har en webb-
plats på uppsalasegelflyg.se Â
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För snart sex år sedan kallade vi 
Håkan Svensson för ”världens 
första sjukgymnast med cp-ska-

da” i ett stort reportage i Föräldrakraft. 
Sedan dess har Håkan etablerat sig som 
efterfrågad föreläsare.

Under våren medverkar han bland 
annat på Hjultorget.

På Hjultorget ska du tala om ”Ett 
skrynkligt ess i rockärmen”, kan du 
avslöja vad det handlar om?

– Det skrynkliga esset i rockärmen är 
det som du blivit lärd att vara din stora 
svaghet men i själva verket kan vara det 
som gör all skillnad, men du måste själv 
ta den ståndpunkten.

– Esset må ha skrynklats av mossiga 
tankesätt och ogrundade normer men 
oavsett hur det ser ut kommer det alltid 
triumfera. I mitt fall så handlar detta 
om min CP-skada men budskapet gäller 
alla oavsett vilka vi är.

– Sedan dagen jag började se min 
situation i ett fördelaktigt sken har det 
gått spikrakt uppför och jag mår bättre 
än någonsin förr. Att dra på sig offer-

koftan kanske värmer tillfälligt, men 
den kommer aldrig värma hjärtat och 
själen.
Vad är det bästa med att vara förelä-
sare?

– Det enkla svaret är att jag älskar 
det! Och ju fler i publiken, desto bättre! 
Jag älskar att få åhörarna att skratta, 
inspireras och ibland till och med gråta. 
Att få dem att tänka till, en gång till, om 
sina medmänniskor och egna styrkor 
och förmågor.

– Det bästa jag vet är att slå hål på 
vedertagna sanningar och föreställning-
ar om vilka förutsättningar och egen-
skaper du måste ha för att kunna bli 
lyckosam i livet och på arbetet.

Hur ser dina framtidsplaner ut?
– Jag har fått en förfrågan av SVT 

komma med en programidé som bidrar 
till normalisering av människor med 
funktionsvariationer i olika delar av 
samhället - en ”liten och nätt” uppgift 
som jag tagit mig an... Annars jobbar jag 
vidare med föreläsningarna!Â

Håkan 
Svensson.

”JAG HAR ETT SKRYNKLIGT ESS I ROCKÄRMEN, MIN CP-SKADA”

Det bästa jag vet är att 
slå hål på vedertagna 
sanningar foto: MARTIN LUNDSTRÖM
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Jozephine Dahl är ensam i 
Sverige om att tävla i arm-
brytning som sittande. För 

henne har det alltid varit viktigt 
att inte låta sig styras och häm-
mas av vad andra säger att man 
kan eller inte kan göra.

– Det finns inga tävlingar för 
sittande i armbrytning i Sverige, 
eftersom ingen annan sittande 
bryter. Utomlands finns det mer, 
men här i Sverige får jag tävla 
mot stående, berättar Jozephine.

För tio år sedan tävlade hon i 
armbrytning, men tog en paus när 
familjelivet drog igång. Nu gör 
hon comeback och hennes dröm 
är att bli bäst i Sverige.

– Jag hoppas hitta formen och ha 
en chans att vinna min klass i SM i 
år. Då går man vidare till svenska 
landslaget. Jag har en lång bit kvar, 
men det är självklart mitt viktigaste 
mål, säger hon.

PÅ HJULTORGET PÅ Kistamässan i 
maj finns hon på plats för att 
inspirera andra till att våga prova 
på nya saker man kanske inte 
först hade tänkt sig att man kun-
de utföra.

– Besökarna kommer kunna få 
prova på armbrytning, men jag 
vill samtidigt också visa att det 
faktiskt går att göra precis vad 
man vill, bara man hittar rätt folk 
som hjälper en, säger Jozephine.

Att hon skulle börja tävla i arm-
brytning var inte en självklarhet 
från början.

– Jag har alltid hållit på mycket 
med sport, men kom av mig lite 
när jag var i 20-årsåldern. Det var 
under en ”festresa” till Magaluf 
med min syster som jag insåg att 
jag ville hitta något nytt, jag ville 

”Det är verkligen 
en idrott som 
passar den som 
använder rullstol, 
fler borde testa 
på”, säger Jozephi-
ne Dahl.

ÂHandortoser för rullstolsburna 
är också i fokus för Aktiv Ortoped-
teknik på Hjultorget. Två ämnen som 
tas upp är handortos för träning 
respektive för att köra rullstol.

Det handlar bland annat om spe-
cialsydda ortoser med friktionsyta 
på insidan hand, för att underlätta 
rullstolskörning vid nedsatt hand-
funktion.

Hon siktar på att bli bäst i Sverige

göra något annorlunda.
Hon var redan då väldigt stark, 

och började googla efter intres-
santa sporter.

– Så hittade jag armbrytning och 
såg att det också fanns som para-
sport. Men eftersom ingen annan 
sittande bryter i Sverige öppnas 
klasserna aldrig upp. Så istället 
skulle jag få bryta mot stående om 
jag ville ägna mig åt sporten. Via 
olika forum fick jag tips från andra 
och hittade till slut min tränare, 
som jag har än idag. Det är mycket 
tack vare honom som jag har lyck-
ats ta mig dit där jag är idag, säger 
Jozephine.

Trots att hon går in och tävlar 
med lite speciallösningar har hon 
inte mött något motstånd inom 
sporten.

– Tvärtom tycker alla att det är 
coolt att jag gör det här och folk 
har varit väldigt glada över att jag 
är på väg tillbaka till sporten, 
säger Jozephine.

Tillsammans med sin tränare 
arbetar hon nu stenhårt på att 
hitta tillbaka till rätt teknik och 
form. Jozephines stående mot-
ståndare har en stor fördel i att 
de kan använda hela kroppen 
under brytningen.

– Jag kan ju inte röra hela krop-
pen och använda den som en 
kraft. Så jag måste hitta rätt pla-
cering för mig, bara några centi-
meter kan göra den stora skillna-
den, berättar Jozephine.

I FRAMTIDEN HOPPAS hon på att 
armbrytning kan bli större i Sve-
rige och att sporten utvecklas 
med fler klasser.

– Det hade varit så kul om det 
kunde öppnas upp parasport- 
klasser också. Det krävs bara att 
fler sittande börjar ägna sig åt 
sporten och vill tävla. Det är 
verkligen en idrott som passar 
den som använder rullstol, fler 
borde testa på, säger Jozephine.Â

ÂUnder april får Permobils populära rullstol F5 
Corpus har en lillebror. Och nya F3 Corpus visas 
förstås på Hjultorget.

Nykomlingen har det minsta chassiet i  
F-serien som består av framhjulsdrivna rullsto-
lar. Det kompakta och smidiga chassit gör att 
du snabbt kan röra dig i trånga utrymmen som 
mindre affärer eller en liten lägenhet.

D
förklar

och för
i maj.

där han v
den s
och spelar handboll i b

K
om hans r
a

ung
grupp s
a
s
ter
f
med i sk
ä
s

det inneb
mans och man f
Det är ock
la
individuell spelar
Hur triv

funktionsneds
inneb
k
br
m

marknaden eller sk
fo

to
: K

LA
S 

A
N

D
ER

SS
O

N

Handortoser för träningSmidig i trånga  
utrymmen

MÄSSNYHETER   Hjultorget
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FRIHET &
OBEROENDE
 

Bodypoint är en världsledande tillverkare 

av bälten och selar. Inte bara för vuxna 

utan även för barn och ungdomar.

 

Jordan föddes med en grav CP-skada. Som 

tonåring ökade hans behov av frihet och 

oberoende. När Jordan fyllde 14 år fick 

han en PivoFit bröstsele och ett Evoflex 

höftbälte. Med rätt positionering och för-

bättrad bålstabilitet kunde han för första 

gången själv hantera en dator.

 

Läs mer om Bodypoints höftbälten och 

bröstselar på www.heamedical.se 

Det bästa med idrotten är gemenskapen och 
att man får tackla motgångar gemensamt 
– och tillsammans glädjas åt segrarna. Så 

förklarar Albin Svensson varför han älskar idrott.
Han brinner för att fler ska få chansen att delta 

och föreläser om detta, bland annat på Hjultorget  
i maj.

Idrott har alltid varit Albins stora intresse, men 
där han växte upp fanns inte möjlighet att idrotta för 
den som satt i rullstol. Idag är han aktiv idrottare 
och spelar handboll i både IFK Kristianstad och 
Svenska Handbollsförbundets Team Sweden.

Han har utbildats som idrottsledare på Furuboda 
KompetensCenter. När Albin föreläser handlar det 
om hans resa från att sitta bredvid och titta på till 
att själv bli ledare och förebild för andra.
Vad avgjorde att du blev idrottare?

– När jag var ung så fick jag kontakt med barn- och 
ungdomshabiliteringen och en kille som körde en 
grupp som kallades ”Rulle på stan”. Det gick ut på 
att man ska bli bättre på att kunna använda sin rull-
stol. Man blev även introducerad till olika paraspor-
ter. Jag testade jag alla möjliga idrotter innan jag 
fann min idrott, som först blev innebandy. Jag var 
med i skolans lag när jag gick på Riksgymnasiet och 
även i en annan förening utanför skolan. För tre år 
sedan blev det rullstolshandboll för hela slanten.
Vad är det bästa med att idrotta för dig?

– Gemenskapen, att få tillhöra ett lag och allt vad 
det innebär. När man tacklar motgångar tillsam-
mans och man får glädjas åt vinsterna tillsammans. 
Det är också roligt att se utveckling hos personer i 
laget, när man gör framsteg både som lag och som 
individuell spelare.
Hur trivs du med att föreläsa om idrott?

– Jag brinner för att ge personer med och utan 
funktionsnedsättningar en inblick i allt vad idrotten 
innebär. Att man ska våga testa på innan man ”boj-
kottar”. Idrott är inte bara att göra flest mål eller en 
bra passning eller räddning. Det handlar om så 
mycket mer. Många har idrotten som en träffpunkt.

– Man kanske har svårt att komma in på arbets-
marknaden eller skaffa sig en annan meningsfull 

vardaglig sysselsättning 
och då kan idrotten var 
perfekt. Här får man 
kompisar, känna fram-
gång och utveckling som 
man kanske inte får 
chansen till annars om 
man inte har någon me-
ningsfull sysselsättning 
på dagarna.Â

SÅ BLEV ALBIN 
AKTIV IDROTTSLEDARE

Sedan tre år är det hand-
bollspel hos IFK Kristianstad 
som är favoritidrotten för  
Albin Svensson. 
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Valjevikens utbildningar 
inom musik och hälsa 
respektive idrott och hälsa 

står i fokus när folkhögskolan 
presenterar sin verksamhet på 
mässorna Funka för livet och 
Hjultorget under våren.

– Vi kommer att berätta om vår 
folkhögskolas möjligheter att 
kombinera studier med rehabili-
tering, säger Eric Sandström.

Och extra fokus blir det alltså 
på ett par av folkhögskolans all-
männa kurser.

Dels allmän kurs med musik/
hälsa där man använder musiken 
som pedagogiskt verktyg för att 
lära in olika ämnen.

Dels allmän kurs med idrott/
hälsa där Valjeviken samarbetar 
med olika parasportförbund för 

att ge utbildning i handikapp-
idrott samtidigt som man kan 
komplettera sina kunskaper i 
allmänna ämnen.

– I år samarbetar vi med rull-
stolslandslaget i handboll, med 
Svenska Cykelförbundet kring 
projektet Paracykel, med Rekry-
teringsgruppen och deras idrotts-
läger samt med Funka för livet 
och Sports Camp.

FÖR VALJEVIKEN ÄR att det viktigt 
att erbjuda en bra utbildning och 
väg till vuxenlivet för ungdomar 
som gått ut särgymnasiet eller 
riksgymnasiet.

– För dem blir det en drastisk 
förändring när man träder in i 
vuxenlivet, betonar Eric Sand-
ström.Â

Rehablitering eller habilitering går hand i hand med pluggandet 
på Valjevikens folkhögskola där både musik och idrott är viktiga 
delar i utbildningen. Foto: Roger Karlsson & Eric Sandström.

   Skolan där kunskap och  
rehabilitering är lika självklart

MÄSSNYHETER   Hjultorget

Vi finns i monter A:08 
med spännande  
tävling, popcorn,  

kaffe och saft. Kom 
förbi, fika, mumsa, 
prata, tävla och få  

en ballong!

Besök oss på Hjultorget 24–25 maj!
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ÂInvacare storsatsar på att visa upp aktivstolar 
från Küschall på Hjultorget. Ett exempel är Küschall 
Advance som enligt Invacare har utvecklats med en 
helt annan utgångspunkt än normalt för rullstolar.

– Advance utgår från den allra viktigaste brukar-
aspekten – sitsen, betonar Joakim Sköldfelt på Inva-
care.

Den viktigaste delen av rullstolen är alltså sitt-
plattan av kolfiber, men också att Advance-stolen är 
extremt justerbar.

– Ingen annan rullstol har lika många inställnings- 
och justeringsmöjligheter. Advance kan justeras 
steglöst, med millimeterprecision. Det gäller sitt-
höjd bak och fram, drivhjulsbalansering och under-
benslängd, säger Joakim Sköldfelt.Â

De små spåren 
längst bak på 
sittplattan följer 
användarens kropp 
och förbättrar 
tryckfördelningen 
över sittytan.

ÂEn ny lösning för att koppla en 
armcykel till barnrullstolar lanse-
ras på Hjultorget av Armbike.

– Vad jag vet har denna möjlig-
het tidigare bara funnits till rull-
stolar för vuxna, säger Jonny 
Borg på Armbike.

Den nya produkten heter Arm-
bike Kit 16” Barn och passar till 
exempelvis Pantheras Bambi-
no-rullstol.

– När man sitter i rullstolen tar 
det bara 15 sekunder att koppla 
till cykeln, säger Jonny Borg. 
Sedan driver man cykeln framåt 

genom att dra och skjuta styret 
fram och tillbaka, som en roddrö-
relse.

Cykeln har 16 tums hjul, hand-
broms men inga växlar.Â

ALLT HÄNGER PÅ SITSEN

Armcyklar till små rullstolar

SURFA BEKVÄMT FRÅN RULLSTOLEN
ÂHea Medical bjuder på en rad nyheter i form av rullstol-
stillbehör på Hjultorget i maj. Bland annat lanserar man 
Siesta som är en ny hållare till surfplattan. Vidare finns nya 
rullstolväskor från Holland och USA på programmet.

Siesta är ett klassiskt läsbord från Hea Medical och det kan 
nu även användas för surfplattor med hjälp av nya tillbehör.

www.bano.se

Badrum som ger bättre arbetsmiljö
B BANOi ¨

Designed for care
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BILAR   Färdtjänst

 

TEMA  
HJUL- 

TORGET

A

blir nå

j

William Stridsman, 23, åker färdtjänst 
ofta. När chauffören Giovanni Timarco kört 
honom hem från hans dagliga verksamhet 
ska han förbereda sig för nästa utflykt – 
kvällens disco på Fryshuset.
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Chauffören   
Att åka färdtjänst är ett alternativt färdsätt för många personer som 
inte kan åka kollektivt eller har tillgång till egen bil. Men hur funkar  
det egentligen? Vi följde med färdtjänstchauffören Giovanni Timarco 
några timmar på jobbet och pratade med honom och resenärerna  
om vad som är viktigt när man åker färdtjänst.  text & foto Anna Pella

Tjena, det är Timarco, färdtjänstchauffören. 
Nu är jag snart framme hos dig. Kommer du 
ut på gatan? Vad bra. Då ses vi strax!

Giovanni Timarco ringer alltid till sina passagera-
re fem minuter innan han är framme. På det sättet 
kan han förbereda resenären och minska onödig 
väntetid för dem bägge ute på gatan. De gånger han 
blir något försenad kan det också handla om att 
försöka minska frustrationen hos den som väntar. 
Ibland kan det då vara svårt att komma fram på 
linjen, eftersom resenären i många fall ringer till 
färdtjänstens växel samtidigt och undrar när bilen 
kommer.

Men även om Giovanni själv har ett pressat sche-
ma så visar han aldrig att han är stressad. Med erfa-
renhet från en rad olika serviceyrken vet han att ett 
positivt bemötande lönar sig i längden.

IDAG HAR GIOVANNI varit på morgonmöte på huvud-
kontoret i södra Stockholm. Han är lite bekymrad 
eftersom han haft en del problem med sin buss den 
senaste tiden. Den krånglar på flera olika sätt och 
när den är på verkstaden förlorar han mycket peng-
ar om han inte kan låna en ersättningsbuss. Dess-
utom är ersättningsbussarna sällan lika rena invän-
digt som hans. Att bussen är hel och ren är A och O, 
säger Giovanni som har flera sprayflaskor hängande 
under instrumentpanelen.

Han tycker att han har ett bra jobb. 
– Det är ett fritt jobb på många sätt. Jag bestäm-

mer själv hur mycket jag vill jobba. Jag brukar ta en 
paus vid tio på förmiddagen och träna, simma eller 
springa. Jag har klippkort på några olika simhallar 
jag brukar åka till, beroende på var jag är någon-
stans.

Giovanni har ingen fast lön, han jobbar på provi-
sion. Hur mycket pengar han tjänar beror på hur 
många körningar han hinner med. Olika körningar 
ger också olika mycket betalt. Så länge han orkar 

jobba 12-timmarspass och inte blir sjuk så tjänar 
han bättre på sin provision än om han har fast lön. 

– Jag jobbar mycket. Jag brukar logga in fem i sju 
på morgonen och i kväll avslutar jag sista körningen 
tio över sju.

För att optimera körningarna planerar han sin 
arbetsdag redan kvällen innan. Ibland lägger han in 
en rutt i förväg i sin GPS. Även om han kan vägen så 
är den ett bra stöd eftersom den uppskattar hur lång 
tid resan tar och visar hastighetsbegränsningarna 
längs vägen.

SÅ HÄR PÅ förmiddagen är det som lugnast, det är 
många bilar ute och Giovanni tittar var de andra 
bilarna är på sin display, för att kunna åka till ett 
område där det inte är lika stor konkurrens om job-
ben. Efter några kortare körningar i Hägersten be-
stämmer han sig för att åka mot Värmdö, men pre-
cis när han svängt ned på Södra länken piper det till 
och han får en körning från Norsborg till Odenplan. 
Han vänder och när han närmar sig ringer han sed-
vanligt och berättar att han snart är framme. Passa-
geraren som ska hämtas är en äldre herre vid namn 
Bertil Schelin som ska gå på konstutställning med 
en gammal vän. 

Bertil säger att han överlag har bra erfarenheter 
från de färdtjänstresor han åkt under de senaste två 
och ett halvt åren sedan han fick stroken som förla-
made hela hans högra sida. 

– Ibland blir det missförstånd med chauffören, 
ofta på grund av språket. Färdtjänsten är räddning-
en för mig, jag skulle bli tokig av att bara sitta hem-
ma. Det är en frihet att kunna fortsätta sitt liv, trots 
det som hänt. Jag är nästan 80 år och har målat 
tavlor hela mitt liv, men nu kan jag inte hålla i pen-
seln. Istället åker jag på konstutställningar.

Bertil berättar att han är uppväxt i Sunne i Värm-
land och flyttade till Stockholm på 1950-talet där 
han så småningom utbildade sig till talpedagog. 

Joachim Grünthal 
tycker att det är 
viktigt att chauf-
fören inte är stres-
sad. ”Att bussen 
kommer i tid och 
kör rätt är självklar-
heter, som tyvärr 
inte alltid funkar, 
även om det blivit 
något bättre på 
senare år.”

som har passageraren i fokus
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Under många år jobbade han med barn med olika 
talsvårigheter i skolor runt om i Stockholm. Han 
har också varit taxichaufför i många år och med den 
erfarenheten riktar han sig mot Giovanni och säger:

– Du kör lugnt.
Så är de framme vid Odenplan och Giovanni hjäl-

per till att lägga ned färdtjänstkortet i Bertils påse, 
innan han får hjälp att backa ned för rampen med 
sin permobil, säger hej då och försvinner in på galle-
riet.

GIOVANNI TOG SIN förarlegitimation för drygt tre år 
sedan. I början körde han bara på helgerna. För 
ungefär ett år sedan fick han möjlighet att ta över 
den här bussen och började köra färdtjänst på hel-
tid. Hans buss har en bår vilket gör att han även kan 
köra personer som behöver liggande transport. I 
bussen finns också en så kallad trappklättrare som 
används när hiss eller ramp saknas. Just denna 
visar sig vara önskad till en körning på Kungshol-
men om bara några minuter, dit Giovanni nu beger 
sig. Det är Joachim Grünthal, 46, som har bett om 
en sådan eftersom han inte vet om hissen fungerar 
på den adress han ska till. Joachim har blandade 
erfarenheter av att åka färdtjänst, trots att han sä-
ger att han inte har särskilt höga krav.

– Att bussen kommer i tid och kör till rätt plats är 
självklarheter, som tyvärr inte alltid funkar, även 
om det blivit något bättre på senare år. Det är också 
viktigt att chauffören inte är stressad och startar 
gräl. Att jag blir ordentligt fastspänd och att chauf-
fören kör ordentligt är inte heller särskilt höga krav. 
99 gånger av 100 går det bra. Men några gånger har 

det inte varit okej. 
Vi närmar oss målet, även denna gång i Häger-

sten, och Joachim lyser plötsligt upp. En av hans 
favoritlåtar av Kate Bush spelas på bilradion. 

INNAN GIOVANNI BÖRJADE jobba heltid som färd-
tjänstchaufför arbetade han som operativ chef med 
personalansvar inom motorbranschen. Men att sitta 
vid ett skrivbord var inte riktigt hans grej. Förutom 
att köra färdtjänst jobbar han idag även extra som 
personlig assistent och har nyligen utbildat sig till 
gruppledare inom personlig assistans.

Han har alltid varit vård- och omsorgsintresserad 
och det påverkar hans bemötande av resenärerna 
tror han.

– Det här jobbet är inte att köra en person från A 
till B. Det handlar om tålamod, empati och förståel-
se. Intresset för andra människor måste finnas där. 
Jag är utåtriktad och tycker att det är kul med andra 
människor och att köra bil. Jag är också vård- och 
omsorgsintresserad. 

Hans kunder berömmer honom ofta och säger att 
han kör lugnt och försiktigt, berättar han. Ibland 
tycker någon att han kör en omväg, vilket oftast har 
att göra med att bussen är för bred för vissa små-
vägar på vintern, när snövallar ligger på sidorna. 
När någon är på dåligt humör försöker han att inte 
ta det personligt. 

– Jag har ju ingen aning om hur personen mår 
eller var hon eller han är på väg. Kanske ska perso-
nen på något jättejobbigt läkarbesök. Minsta lilla 
grej jag säger eller gör kan väcka irritation, även om 
jag förstår att det inte handlar om mig. 

Bertil Schelin har 
själv kört taxi i 
många år. Han 
tycker att Giovanni 
kör lugnt.

Färdtjänst chauf-
fören Giovanni 
Timarco har jobbat 
i många serviceyrk-
en, bland annat 
som personlig 
assistent.

BILAR   Färdtjänst
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Hittills idag har alla resenärer varit på gott hu-
mör. Nästa körning blir ännu något gladare. Det är 
William Stridsman, 23, som ska åka från sin dagliga 
verksamhet i Örnsberg och hem till Gärdet, för att 
förbereda sig för kvällens disco på Fryshuset. Först 
ska de bara stanna till vid hjälpmedelscentralen så 
att Williams assistent Dylan Rockman kan springa 
in och hämta Williams dator. Sen skrattar och pra-
tar de om diskot hela vägen genom stan. William 
åker ofta färdtjänst och Dylan säger att de viktigaste 
egenskaperna hos en chaufför är att han eller hon 
har bra attityd, är trevlig, förstående och visar re-
spekt. När de närmar sig Williams gata frågar Gi-
ovanni om det fortfarande är byggarbeten där. Det 
är det, så bussen får stanna en bit ifrån porten, intill 
en grävmaskin. Där säger de hejdå och Giovanni 
önskar William en trevlig kväll.

EN GÅNG OM året går Giovanni och de andra förarna 
en obligatorisk kurs för att uppdatera sina kunska-
per inom hjärt- och lungräddning, olika sjukdoms-
tillstånd och funktionsnedsättningar. De brukar 
också prata en hel del om bemötande, vilket Giovan-
ni tycker är både bra och viktigt.

– Om jag är positiv i mitt bemötande blir det of-
tast en trevlig resa. Det handlar om att läsa av folk 
och att ha lite fingertoppskänsla. Jag försöker utgå 
från mig själv, hur det skulle kännas för mig om jag 
var passagerare.Â 

Jag blir en bättre 
chaufför om jag…

… utgår från mig själv, hur det 
skulle det kännas om jag var 
passagerare.

… ringer fem minuter innan jag 
är framme och förbereder 
resenären.

… har tålamod och visar att jag 
inte är stressad.

… respekterar om kunden inte 
vill prata.

… förbereder min passagerare 
på vad som ska hända på 
väg in och ut ur bussen. 

…försöker att inte ta det per-
sonligt om resenären är på 
dåligt humör

…kör lugnt och försiktigt. 

…är positiv i mitt bemötande.

Giovannis ledord: 

OM FÄRDTJÄNST PÅ 1177.SE:
ÂFärdtjänst är en transportservice som 
man kan få tillgång till om man har en 
långvarig funktionsnedsättning som 
gör att man har svårigheter att förflytta 
sig på egen hand eller att resa med 
allmänna kommunikationsmedel. Det är 
färdtjänstlagen som reglerar vem som 
har rätt att få färdtjänst. Det är kommu-
nen eller den som ansvarar för kollek-
tivtrafiken i länet som beslutar om man 
ska få färdtjänst. Reglerna för hur färdt-
jänsten får användas varierar. Det gör 
också avgiften för resorna. Färdtjänst 
omfattar resor med både personbil och 
specialfordon. I stället för färdtjänst kan 
man i vissa fall få bidrag till egen bil, så 
kallat bilstöd.

1

2

3

4

5

6

7
8

Frihet i bil
Är det körkortsdags! 
Ta chansen att prova styrsystemet 
Joysteer i vår simulator.  
 
Vi ses på Funka för livet Växjö 20-21 april 
och Hjultorget Kista 24-25 maj

FK_1602_s20-37_Hjultorgv07.indd   37 2016-03-31   11:29



38   FÖRÄLDRAKRAFT  NR 2 2016

Idrott och NPF är nyckeln  
till framgång för Aila

Jag har själv ADHD och två av mina 
barn har också en NPF-diagnos. 
Idrott och träning hjälper oss att 

funka i vardagen, men det är också där 
jag får göra av med energi, ha roligt med 
andra och känna att jag utmanas och 
utvecklas, säger idrottsledaren Aila 
Ibanez Mengüc.

– Bra idrott gör skillnad! Det gäller 
för individen, hens familj och närmaste 
omgivning, men även för samhället i 
stort.

Hon deltar på NPF-forum på Kista-
mässan i maj 2016 för att slå ett slag för 
Riksidrottsförbundets satsning “Idrott 
för alla”.

– Våra 71 medlemsförbund har till-
sammans satt en målbild att ”så många 
som möjligt ska kunna idrotta, så länge 
som möjligt, i en så bra verksamhet som 
möjligt”, berättar Aila.

IDROTT F…R ALLA handlar om att kunna 
känna sig välkommen som man är.

– Alla föreningar i Sverige kan inte 
erbjuda allt för alla, men genom stora 
eller små justeringar kan svensk idrott 
tillsammans skapa ett öppnare klimat. 
Det kan handla om utbildning av ledare, 
utveckling av nya tränings- och täv-
lingsformer, anpassade verksamheter 
eller verksamheter som anpassar efter 
individens behov, säger Aila.

Idrott och NPF, neuropsykiatriska funktionsnedsättningar, är nyckeln 
till framgång. Det menar Aila Ibanez MengŸc som är idrottsledare  
sedan 20 år tillbaka och nu kämpar för att fler ska upptäcka fördelarna.

Nu drar det ihop sig till den stora konferensen och utställningen NPF-forum. 
På dessa sidor får du en försmak och överblick på vad som är på gång i form 
av nyheter, föreläsningar och tips. 

Våra specialsidor på webben: hejaolika.se/webbguider/NPF-forum-guide

 Specialsidor inför NPF-forum 2016
TEMASTART: NPF

bät

v

k

Idrott 
för alla är 

viktigare än 
någonsin, tycker 

Aila Ibanez 
Mengüc.
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Aila Ibanez MengŸc
Ålder: 40 år.

Om adhd: Fick diagnosen för ett år sedan.

Arbete: Verksamhetsutvecklare på Riksi-
drottsförbundet

Bakgrund: Uppvuxen i Stockholm med 
en turkisk pappa och finsk mamma och 
två yngre systrar. Började spela basket i 
årskurs 5 och har sedan dess spelat och 
tränat andra barn, unga och vuxna på elit- 
och motionsnivå.

Bor: Hässelby, Stockholm.

Familj: Man och tre barn som är 8, 10 och 
12 år gamla.

”Idrott och träning 
hjälper min och min 
familj att funka i 
vardagen, det är 
också där jag får 
göra av med energi 
och ha roligt”, säger 
Aila Ibanez Mengüc.

Aila har både erfarenhet och engage-
mang så att det räcker:

– På min fritid har jag varit idrottsle-
dare i över 20 år inom flera idrotter och 
mött hundratals av idrottare. Idag med 
många år av erfarenhet och utbildning 
så känner jag mig ganska trygg i hur jag 
ska bemöta allas olikheter, men som ny 
och ung ledare hade jag inte den kun-
skapen och jag gjorde säkert många fel. 
Ideella ledare gör redan skillnad för 
många, men med ett öppnare klimat, 
mer kunskap och utbildning kan vi bli 
bättre

Nu jobbar hon som verksamhetsut-
vecklare på Riksidrottsförbundet.

– Det handlar om att stötta, leda och 
utveckla medlemsförbunden så att fler 
människor kan idrotta i en idrottsfören-
ing oavsett ålder, funktion, ambition 
och tidigare erfarenheter, säger Aila.
Vad kan bli resultatet av din medver-
kan på NPF forum?

– Jag hoppas visa att det händer 
mycket positivt inom svensk idrott just 
nu, men också att idrott och NPF är en 
framgångsnyckel.

– Jag vill också lyfta fram att i dagens 
stillasittande samhälle så är det viktiga-
re än någonsin att röra på sig. Att trä-
ning är viktigt för den fysiska hälsan 
känner nog många till, men nu finns det 
så mycket forskning som visar att även 
hjärnan fungerar och mår bättre av 
träning.Â

Men vi har också sett många 
goda möjligheter. Vi har mött 
ungdomar som inte har några 

vänner men som via nätet fått ett stort 
umgänge, säger Karin Torgny, projekt-
ledare.

Projektet har bara kommit knappt 
halvvägs men det finns redan mycket 
matnyttigt att berätta.

– Vi vill förmedla en del av den kun-
skap som vi fått under året som gått. 
Sedan hoppas vi så klart att vi ska få 
många frågor och kanske får ta del av 
nya berättelser om barn och unga med 
NPF och deras erfaren-
heter på nätet, säger 
Karin Torgny.

Varför behövs Nätkoll?
– Tanken väcktes när 

Attention Hisingen- 
Kungälv fick höra berät-
telser om unga med NPF 
som hade råkat illa ut på 
nätet. Det handlade om 
mobbning och kränkning-
ar men också om unga 
som blivit kontaktade av 
vuxna med sexuella syften.

– Det fanns misstankar om att barn 
och unga med neuropsykiatriska funk-
tionsnedsättningar, kunde vara särskilt 
utsatta på nätet. Många föräldrar var 
oroliga och sökte efter kunskap och 
förhållningssätt för att kunna stödja 
och skydda sina barn.
Vad kan du berätta om enkäterna?

– Vi har gjort två enkäter, en för barn 
och unga med NPF och en föräldraen-
kät. Resultatet kommer att presenteras 
under våren, men vi kan redan nu säga 
att det finns skillnader mellan unga 
med NPF och unga utan NPF när det 

gäller nätanvändning och erfarenheter 
på nätet.
Vad är det viktigaste målet?

– Vi vill att barn och unga med NPF 
ska känna sig trygga på nätet, att de ska 
ta vara på nätets goda möjligheter och 
undvika risker. För att skapa tillitsfulla 
samtal mellan barn och föräldrar behö-
ver föräldrarna mer kunskap om nätet.
Vilken praktisk nytta kommer unga 
och föräldrar att få av projektet?

– Vi kommer att ta fram olika metod-
material som riktar sig till föräldrar 
samt till elever och pedagoger. Materi-

alen kommer att ge ökad 
kunskap, men också möj-
lighet att tillsammans 
reflektera kring frågor 
som kan handla om allt 
från dataspelande, näthat 
till grooming.
Hur ser tidplanen ut?

– Vi har avslutat vårt 
första projektår där vi 
samtalat med framförallt 
barn och unga och vuxna 
omkring dem.

– Under andra projek-
tåret kommer våra olika me-

todmaterial att produceras och sista 
året ska dessa spridas. Vi kommer 
bland annat att utbilda cirkelledare i 
Attentions lokalföreningar runt om i 
landet.
Har ni fått fram några oväntade 
resultat?

– Genom våra enkäter har vi fått 
bekräftat några av våra farhågor om en 
ökad utsatthet. Men vi har också i mö-
ten och samtal lärt oss mycket om alla 
de goda möjligheter som nätet kan 
innebära för just barn och unga med 
NPF.Â

Karlägger risker och möj-
ligheter på nätet. Madelein 
Larsson-Wollnik (t v) och 
Karin Torgny driver projek-
tet Nätkoll som presenteras 
på NPF forum i maj.

DE TAR FRAM  
VERKTYG FÖR  
ATT MINSKA  
RISKERNA PÅ NÄTET
Riskerna på internet är extra stora för unga som har 
neuropsykiatriska funktionsnedsättningar, NPF, enligt 
nya enkäter som gjorts av projektet Nätkoll.

LÄS MER: Mer information om Nätkoll finns på Riksförbundet Attentions webbplats.
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KIND    Nya verktyg
TEMA  
NPF

Att du har diagnos behöver inte 
säga inte så mycket. Viktigare är 
att fråga sig vad det betyder i 

vardagen. Vad familjen och skolan kan 
göra. Och hur miljön i övrigt kan för-
ändras så att du kan utvecklas och växa.

På KIND på Karolinska Institutet 
utvecklas nya världsledande instrument 
för att ge bättre stöd till personer med 
NPF, neuropsykiatriska funktionsned-
sättningar.

Sven Bölte, chef för KIND, är initia-
tivtagare och presenterar framstegen på 
NPF forum i maj 2016. För Föräld-
rakraft beskriver han i denna intervju 
vad som är på gång.

DET HANDLAR OM ett pågående para-
digmskifte. Hittills har fokus legat på 
att se på symptomen för en viss diag-
nos. Nu börjar man allt mer titta på 
funktioner, det vill säga hur den enskil-
de i praktiken klarar vardagslivet och 
vilket individuellt stöd som kan behö-
vas.

Förändringen är mycket viktig, menar 
Sven Bölte.

– Behoven blir mer konkreta och enk-
lare att bedöma och ena sig om. Därmed 
blir det också enklare att göra en plane-
ring för stödet. Dessutom blir det inte 
så stigmatiserande för den enskilde, 
säger Sven Bölte.
Och i praktiken?

– Om en utredning kommer fram till 
en diagnos som autism, adhd eller an-
nan neuropsykiatrisk funktionsnedsätt-
ning så säger det inte nödvändigtvis så 
mycket om hur personen konkret klarar 
sin vardag, eller hur personen motsva-
rar förväntningarna från omgivningen.

Nya verktyg för att ge 
rätt stöd vid NPF

Världsnyhet på NPF-forum: 

Funktioner viktigare än diagnos. Det nya synsätt som nu vinner terräng 
presenteras på NPF-forum av Sven Bölte som menar att vi i framtiden 
ser allt mer på den enskilda personens egen bedömning av livskvalitet.

Sven Bölte 
tror att de 

nya verktygen får 
genomslag över 

hela världen.
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– För barn som får diagnosen autism 
säger själva diagnosen inget om barnet 
klarar av att gå till skolan själv, äta själv 
eller ta på sig kläderna. Det finns ett 
universum att lära sig, för att kunna 
hantera vardagen.

– Därför behövs andra sätt att bedö-
ma funktioner, med mycket mer fokus 
på social inklusion, delaktighet i varda-
gen och att klara av sitt eget liv. Då 
handlar det mindre om man t ex är hy-
peraktiv eller har uppmärksamhetspro-
blem, utan mer vardagspraktiska saker 
och hur personen klarar av sitt liv. Vil-
ken betydelse har diagnosen för livsfö-
relsen?

– Då spelar även miljöfaktorerna stor 
roll. Hur mycket hjälp är tillgänglig? 
Hur bra fungerar personen med olika 
hjälpmedel? Hur viktig är familjen som 
resurs? Det är viktigt att se personen i 
sitt sammanhang. Det betyder mycket 
om personen lever i en familj med 
många resurser eller i en stad där man 
har tillgång till mycket stöd eller en 
skola som har en modern, fungerande 
inkludering.

– Det klassiska är att man framförallt  
beskriver saker som inte fungerar, men 
det är viktigt att lyfta fram det som fun-
kar också, att det finns styrkor. Om man 
t ex får diagnosen högfungerande autism 
har man  en bra begåvning, även om 
funktionsnedsättningen samtidigt kan 
vara stor, och det är ett kapital som man 
bör använda. Ofta kan man genom att 
förändra miljön skapa möjligheter för 
personen att växa och fungera bättre.

DET NYA SYNSÄTTET – att även fokusera 
på funktioner som komplement för 
diagnos – vinner terräng. Det är redan 
utbrett inom habiliteringar runt om i 
Sverige.

Däremot är det hittills mindre vanligt 
inom andra kliniska verksamheter  som 
kanske fortfarande föredra ett mer kli-
niskt  synsätt. Individuella funktionella-
bedömningarborde dock ingå i neuropsy-
kiayriska utredningar , säger 
Sven.

KIND driver på utveck-
lingen genom att ta fram 
nya instrument för bedöm-
ningar, baserat på det funk-
tionella synsättet.

På gång är checklistor 
eller ”Core Sets” för bland 
annat adhd och autism.

Dessa nya checklistor blir 
kraftigt nedkortade – och 
mycket mer lättanvända – 
versioner av ICF, Interna-
tional Classification of 
Functioning, Disability and 

Health, en kategorisering som tagits 
fram av WHO.

– Dagens cirka 1600 kategorier för 
bedömningar i ICF är så många att det 
blir ohanterligt och inte användbart i 
praktiken. Vi försöker reducera dem till 
ett hanterligt antal funktionsbeskriv-
ningar som passar olika diagnosgrup-
per, säger Sven Bölte.

DET ÄR EN internationell process där 
alla världsdelar är med och alla yrken 
som har relevans medverkar.

– Vi gör framförallt fyra olika studier. 
Vad finns det för forskning? Vad anser 
experterna om funktionsnedsättningar-
na? Inom fokusgrupper intervjuas bru-
kare, föräldrar, lärare med flera. Slutli-
gen gör vi en klinisk studie där patienter 
bedöms.

– Allt detta genererar massvis med 
information om vilka funktioner som är 
viktigast att bedöma för en viss diagnos. 
Vi räknar med att komma fram till kan-
ske 80–90 kategorier istället för 1600.

– Målsättningen är att detta ska kun-
na användas som en checklista för funk-
tioner i vardagen – och därmed mycket 
bättre kunna bedöma vilket stöd som 
behövs, hur det ska kommuniceras till 
skolan med flera och även bedöma kost-
naderna.

KIND:S PROJEKT NÄRMAR sig nu målet.
– Vi avslutar med en konsensuskonfe-

rens med 20–30 deltagare från hela värl-
den i september. All information ska då 
gås igenom under två-tre dagar, för att 
komma fram till vilka bedömningar som 
ska ingå i de nya instrumenten. Urvalet 
kommer att publiceras under hösten och 
därefter kan det ta cirka ett år innan 
instrumenten eller checklistorna är kla-
ra, säger Sven Bölte.

Redan idag kan man dock ha nytta av 
detta arbete, inte minst som förälder.

– Man kan ladda ned WHO:s hela 
ICF-manual för att informera sig om 
detta synsättet och det finns även flera 

vetenskapliga studier att läsa. Även om 
inte så många har möjlighet och ork att 
läsa allt detta så är det bra för föräldrar 
att känna till funktion som begrepp 
inom NPF  och förändringen som sker. 
Man kan Sedan kan man tala med sina 
behandlare om sitt eget barn och säga 
att ”jag tycker att de här områdena ska 
man arbeta mest med”.

SVEN BÖLTES VISION är att de checklistor 
som nu utvecklas av KIND i framtiden 
kommer att användas av alla berörda 
inom NPF området

– Jag är helt säker på att ICF och core 
sets får genomslag över hela världen. 
Jag tror också att vi i framtiden även 
kommer att titta allt mer på den enskil-
da personens egen bedömning av livs-
kvalitet. Fortfarande handlar det om att 
andra bedömer, men på sikt måste vi ha 
ett verkligt patientperspektiv. Dit har vi 
inte nått än. Ett första steg är att ta ett 
helhetsperspektiv och standardisera 
funktionsbedömningarna, säger Sven 
Bölte.Â
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För barn som får  
diagnosen autism  

säger själva diagnosen 
inget om barnet klarar 

av att gå till skolan 
själv, äta själv eller ta 

på sig kläderna.

Allt du behöver veta om NPF forum

hejaolika.se/webbguider/NPF-forum-guide

OM KIND
ÂKIND är ett kompetenscentrum för 
forskning, utveckling och utbildning om 
neuropsykiatriska funktionsnedsättningar. 
Webbplatsen finns på ki.se/kind

Â
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INTERVJU   Anki Sandberg

Tidigare har frågor om ut-
redning och medicinsk 
behandling stått i centrum.

Men enigheten är stor om att 
det behövs bredare grepp för att 
få vardagen att fungera för perso-
ner med NPF, neuropsykiatriska 
funktionsnedsättningar som adhd 
och autism.

– Detta är inte alls kontroversi-
ellt utan hindren är mer en fråga 
om resurser. På många håll är det 
svårt att rekrytera kompetent 
personal till psykiatrin och BUP. 
Och lärarna får fortfarande inte 
någon bra utbildning om NPF, så 
det finns ett gigantiskt behov av 
fortbildning, säger Ann-Kristin 
Sandberg.

När stödet breddas uppstår 
dessutom nya problem eftersom 
samordningen mellan kommuner, 

Ann-Kristin  
Sandberg. 

Foto: Linnea 
Bengtsson.

 

Hon efterlyser mer  
praktisk handling
Stöd och anpassningar i vardagen står i fokus när Riksför-
bundet Attention i maj anordnar den stora konferensen och 
mässan NPF forum i Kista. ”Nu måste vi få mycket mer prak-
tisk handling när det gäller stöd, hjälp medel och coachning 
både i skola och arbetsliv”, säger Ann-Kristin Sandberg, 
ordförande för Attention.

landsting och andra aktörer ofta 
brister.

– Samordningen av vård och 
stöd är en mycket viktig fråga. 
Våra medlemsenkäter visar att 
det fortfarande fungerar dåligt. 
Det gäller att få kommuner och 
landsting att ta detta på allvar.

NU HOPPAS ANN-KRISTIN Sandberg 
att NPF forum sätter ny fart på 
utvecklingen.

Många föreläsare och utställare 
på forumet vill hjälpa till att in-
spirera både professionella och 
enskilda att ta nya tag.

Våra barn och ungdomar  
behöver känna sig mer  
välkomna inom idrotten.

TEMA  
NPF

Bland annat behövs nya sats-
ningar på samordning av vård och 
stöd.

– Informationen på webben har 
blivit mycket bättre men ofta 
behöver man prata med en männ-
iska också. Jag skulle önska att 
varje län hade en bra sådan råd-
givning. Det gäller att få kommu-
ner och landsting att göra jobbet.

Det är intressant att se att för-
säkringsbolaget Trygg Hansa har 
startat en egen telefonrådgivning 
om samhällets stöd, en satsning 
som presenteras på NPF forum.

– De har sett att det finns ett 
stort behov av rådgivning, säger 
Ann-Kristin Sandberg.

SEDAN SOCIALSTYRELSEN 2014 
lanserade ett nytt kunskapsstöd 
om adhd finns tillräckligt under-
lag för att förbättra stödet i skola, 
arbetsliv och vardag.

Nu vill Ann-Kristin Sandberg 
att kunskapen används för prak-
tisk handling.

– Det var en stor seger för At-
tention att kunskapsstödet kom 
2014. Vi hade legat på ända sedan 
2005 då vi gjorde vår först upp-
vaktning. Nu måste kommuner 
och landsting bli bättre på att 
implementera stöden.

Attention har många egna pro-
jekt, som visas på NPF forum, 
ofta med praktiska verktyg och 
nyttiga checklistor.

Adhd på jobbet är ett av dessa 
projekt. Målet är att stärka vuxna 
med adhd på arbetsmarknaden 
genom att samla tips och strate-
gier på en webbsida.

Koll på nätet är ett annat Atten-
tionprojekt. Detta handlar om att 
hjälpa unga att se möjligheter och 
risker med internet, för att inte 
bli lurade eller utnyttjade.

IDROTT F…R ALLA är ett helt nytt 
projekt som på NPF forum pre-
senteras av basketspelaren Aila 
Ibanez Mengüc från Riksidrotts-
förbundet.

– Våra barn och ungdomar be-
höver känna sig mer välkomna 
inom idrotten. Under våren star-
tar vi ett samarbete med Hud-
dinge och Botkyrka för att förstå 
vad som behövs för att fler ska 
kunna bli aktiva. Vi får se om det 
behövs nya sätt att jobba och 
bättre ledarutbildning, säger 
Ann-Kristin Sandberg.Â
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Att förutspå framtiden 
kan ingen – men att 
förutse sin dag eller vad 
man kommer hem med 
från affären, det kan de 
flesta. 

Jag har kommit hem med hundar, 
katter, någon annans skor… utan att 
kunna förklara hur det gått till.

Ibland vet jag vad jag ska handla men 
inte vilken sort, stil, färg eller märke 
förrän jag är på plats i butiken.

Tapeter och möbler är bra exempel. 
Att inte välja efter känslan som väcks 
på plats skulle vara som att välja ett 
sidnummer i blindo och sen tvingas 
köpa tapeten/möbeln på den angivna 
sidan. 

Att gå hem och ”låta saken sjunka in” 
har jag aldrig lyckats med eller känt mig 
manad att pröva på. Jag vill det jag vill, 
och jag vill det nu.

Men detta kan så klart ställa till det 
för både mig och andra, ekonomiskt och 
känslomässigt. Jag har uppfattats som 
både arrogant och nonchalant när mitt 
egentliga syfte  har varit det motsatta. 
När dessa situationer uppstår smärtar 
det. 

MEN NÅGRA AV mina roligaste minnen 
och mest älskade personer har kommit 
till mig, ur samma impulsivitet och in-
tensiva magkänsla. 

Det var ur den känslan jag startade 
mitt företag, köpte min lägenhet och 
valde pappa till mina barn. (Den histori-

”Jag vill det jag vill 
och vill det nu”

Michae-
la Dufva 
är vd för 

Omnia As-
sistans

en är för övrigt rätt rolig, om hur jag 
under ganska märkliga omständigheter, 
för andra gången, bjöd med mig själv på 
hans resa, till Venezuela. Jag är glad att 
det inte är han som skriver om mig…)

Jag är nog inte så lätt att leva med. 
Men jag är i alla fall en riktig fullpoäng-
are!

I min utredning går det att läsa att jag 
även i vuxen ålder uppfyller:

9 av 9 kriterier på ouppmärksamhet. 
9 av 9 hyperaktivitet/impulsivitet.

EN 10-POÄNGARE PÅ en 9-gra-
digskala, och det finns det 
papper på!

Papper måste man 
tyvärr ha, annars får 
man inte det stöd 
eller den hjälp man 
behöver. 

Att sticka ut från 
mängden är inte alltid 
så lätt i landet lagom och 
lagom är nog  det ord som 
beskriver mig sämst. 

Hade jag fått stöd som barn 
hade jag kanske tillhört de som 
inte längre uppfyller kriterierna för 
ADHD som vuxen. Å andra sidan väg-
rar jag att identifiera mig som vare sig 
sjuk eller skadad, och med tanke på hur 
kämpigt det redan kan vara att vara jag, 
är jag glad att jag slapp växa upp med 
det inpräglat i självkänslan.  

MIN LILLA TJEJ har svårt att komma till 

ro på kvällen, det spritter i ben och 
armar och jag stryker henne över ryg-
gen och benen på ett sätt jag själv kan 
finna lugnande. 

– Flyger det fjärilar i benen? Det är en 
balansgång. Jag vill inte göra mina 
svårigheter till deras, men jag vill ge 
dem ett språk, en självmedvetenhet och 
verktyg att ta sig fram, välmående och 
accepterade, i livet. Oavsett papper. 

”Lägg dig på sidan och vifta på tårna, 
Lilla E.” Min större flicka ligger lugnt 

med slutna ögon (just nu).
– Var har du lärt dig det? 

frågar jag nyfiket.  
– Det brukar fröken 
säga till Lotta på sam-

lingen. Att vifta på 
tårna, alltså.

Jag ler och tän-
ker på utvecklings-

samtalet i höstas 
när Stora E lämnade  

bordet för att lägga sig 
på golvet och cykla i 

luften en stund. 
– Ja, Stora E lyssnar 

bättre så, sa fröken och fort-
satte prata från sitt material.

Den enda som blev besvärad var, an-
märkningsvärt nog, jag. 

För hon har ju rätt. Vad spelar det för 
roll var man lyssnar ifrån? Huvudsaken 
är ju att man hör!

Jag vill, vågar och väljer att tro på ett 
papperslöst samhälle där vi alla får 
plats!Â

”Jag har 
kommit hem 
med hundar, 
katter, någon  

annans skor… utan 
att kunna för-
klara hur det 

gått till.”

Michaela Dufva   KRÖNIKA   
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Vilka stöd finns när 
man går från barn till 
vuxen? Hur kan vård 
och stöd förbättras? 
Det är två frågor 
som ska besvaras på 
2016 års upplaga av 
NPF-forum.

Struktur och stöd är 
temat årets konferens 
och mässa. Räkna med 

många föreläsningar och 
mycket utställarinformation 
om stöd, metoder och hjälp-
medel för personer som har 
neuropsykiatriska funktions-
nedsättningar som adhd, 
Tourettes syndrom,  
autismspektrumtillstånd 
eller språkstörning.

Sven Bölte från Kind på 
Karolinska Institutet är en av 
de viktigaste talarna på årets 
konferens. Han berättar om 
utvecklingen av standardise-
rade funktionsbedömningar 

för adhd och autism. Från 
Kind medverkar även Steve 
Bergren med en presentation 
om ”Stöd i övergången till 
vuxenlivet”.

Från Socialstyrelsen med-
verkar Tina Isaksson och 
Barbro Thurfjell för att tips 
om kunskapsstöd om adhd 
för socialtjänsten.

Ett panelsamtal om ”Vägar 
tilll bättre vård och stöd för 
personer med NPF” leds av 
Ing-Marie Wieselgren från 
SKL, Sveriges kommuner 
och landsting. I samtalet 
deltar Kerstin Evelius från 
socialdepartementet, Barbro 
Thurfjell från Socialstyrel-
sen, Ylva Ginsberg från en 
psykiatrienhet och Anki 
Sandberg, ordförande för 
Riksförbundet Attention.

Att arbeta med vård- och 
stödsamordning är ämnet för 
en föreläsning av Erik Lind-
qvist från Stockholms kom-
mun.Â

Några av förelä-
sarna på NPF-forum: 

Sven Bölte, Cecilia 
Brusewitz, Georgios Kar-

pathakis (Underbara 
ADHD) och Ingmarie 

Wieselgren.

Hur kan stödet  
för unga bli bättre?

TEMA  
NPF

NÅGRA DELSEMINARIER DAG 2 PÅ MÄSSAN

ÂVad får språkstörning för 
konsekvenser för utveckling 
och lärande? (Ida Eriksson, 
resurscenter tal och språk, 
Specialpedagogiska skolmyn-
digheten.)

ÂSamhällets stöd till för-
äldrar som har barn med 
NPF. Alexandra Gahnström, 
Trygg-Hansa.

ÂAtt hitta balans i vardagen 
för unga på HVB-hem.  
Solhagagruppen.

ÂPsykiatrins och habilite-
ringens nya vårdprocesser för 
vuxna med ADHD och ASD. 
Eleonore Rydén, ADHD-mot-
tagningen Norra Stockholms 
Psykiatri och Annika Brar, 
Stockholms Läns Landsting.

ÂPsykisk hälsa som konkur-
rensmedel. Hannah Jakobs-
son, Cereb.

ÂKoll på nätet – möjligheter 
och hot på nätet för unga 
med NPF. Karin Torgny och 
Madelein Larsson Wollnik, 
Attention.

ÂADHD på jobbet. Maria 
Petersson, Attention och Carin 
Blomqvist, Misa.

ÂEtt utmanande föräldra-
skap. Cecilia Brusewitz och 
Kerstin Alm, Attention.

ÂEn skola anpassad för 
elever med NPF. Karin Fors-
berg, Attention, Maria Ko-
skinen, ESS-gymnasiet och 
Elinor Kennerö Tonner, Käll-
brinksskolan.

ÂStopp för diskrimine-
ring, erfarenheter från Din 
Rätt-projektet. Johanna  
Wester, NSPH och represen-
tant från YPOS.

info@mogard.se

010-471 66 00
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Abilia
Activa
ADHD på jobbet
Anhörigas Riksförbund
Arbetsförmedlingen
Arvsfonden
Attendo
Attention KFV-Regionen
Attention Utbildning
Barns Röst
Caremore
Cereb
Comai
Comfort Audio
Conexi
Dammsdal 
Dyslexiförbundet FMLS
Egen styrka
ErgoNova
Fryshuset Gymnasium
Gothia Fortbildning
Habilitering & Hälsa
Hjärnkoll
Inside Team
Internethabiliteringen
Iris
Kajan Friskola
KIND
Knalleborgs korttidshem

Komikapp
Lästinge-Alma
Min Skola

Misa arbetar med att 
förenkla steget till arbet-
slivet för människor med 
olika funktionsnedsättnin-
gar, bl a neuropsykiatriska. 
De får stöd i att söka, få 
och behålla ett arbete. 
www.misa.se

Mobilitetscenter

Mo Gård HVBs verksam-
heter vänder sig till dig 
som har hörselnedsättning 
eller är döv i kombination 
med en NPF-problematik. 
Med hjälp av kunskap, rätt 
bemötande och en tillrät-
talagd kommunikativ miljö 

kan vi skapa möjligheter 
för dig att må bra och 
utvecklas.

Molkoms Folkhögskola

MTM - Myndigheterna för 
tillgängligamedier

New Nordic

Nka - Nationellt kompe-
tenscentrum anhörigstöd

Novartis
NSPH - Nationell Samver-
kan för Psykisk hälsa
Nytida

Olivia Personlig Assistans

OrdAF
OrdBild
Resursteamet i Stockholm
RFS - RIksförbundet Frivil-
liga Samhällsarbetare

Picture My Life

Riksförbundet DHB
ProVista Kognition
Shire
SKL
Skyddsvärnet
Socialstyrelsen

Somna är ett svenskt 
företag som utvecklar, 
tillverkar och distribuerar 
kognitiva hjälpmedel base-
rade på vikt och tryck. 

Tillverkning och produktut-
veckling sker i Stenkullen, 
strax utanför Göteborg. 
Kedjetäcket är Somnas 
egen patenterade uppfin-
ning.

Special Nest
SPSM
Stabbarpsgården
Svedenskolan
Svenska Nätverket Dub-
beldiagnoser
Tillväxten
Trygg i Norrtälje Kommun
Trygg-Hansa
Ungdomsvärnet
Ädelfors Folkhögskola

ÂArrangör för NPF- 
forum är Riksförbundet 
Attention i samarbete 
med bland annat SKL, 
Sveriges kommuner 
och landsting.

Alla utställare  Listan uppdaterad i slutet av mars. Reservation för ändringar. För senaste nytt se www.attention-riks.se

info@mogard.se | www.mogard.se
010-471 66 00

Mo Gård är en stiftelseägd non-profit organisation  

med verksamheter inom LSS och HVB. Vi driver också 

en gymnasiesärskola samt Mo Gård folkhögskola.

Vi erbjuder stöd i kommunikationen, individuella lösningar 

och för den som behöver det, en teckenspråkig miljö. 

Hör gärna av dig till oss så berättar vi mer om vilka 

möjligheter som finns. 

Kommunikation ger 
möjlighet till utveckling 
och ett gott liv.

FK_1602_s38-45_NPF-forum_v05.indd   45 2016-04-03   10:56



FÖRÄLDRAKRAFT  NR 2 201646   

H allå hallå?
– Hallå Hallå! Hur har du det 

idag? Tack jag har det bra!
– Hallå hallå?
– Hallå hallå! Det är torsdag idag!

HANNES OCH KEVINGESKOLANS musikte-
rapeut Barbro Netin Olofson övar tur-
tagning med Gullan Bornemarks kända 
barnvisa. Hannes börjar. 

Han tar sats med sin högra arm och 
trycker till sin touchkontakt som då 
utropar ”Hallå hallå?”, varpå Barbro 
svarar genom att sjunga och spela piano 
fram till nästa ställe i sången där de 
inspelade orden på Hannes kontakt 

passar in. Så tar han sats igen.
Det är torsdag morgon i träningsklas-

sen Atlanten på Kevingeskolan i Mörby. 
Här går Hannes Wrase, 10, tillsammans 
med fyra andra elever. Hannes individu-
ella musikterapi har precis börjat. I ett 
litet men ändamålsenligt rum finns 
piano, gitarr, maracas, trummor och en 
mängd andra små instrument. Via Han-
nes huvudsakliga kommunikations-
hjälpmedel, en så kallad PODD-bok, 
frågar Barbro vad han vill göra idag. 
Tillsammans med hans ja-signal som 
innebär att han lyfter höger arm för att 
bekräfta sitt val, hinner de spela ett 
flertal melodier tillsammans under de 

kommande 20 minuterna. Hannes spe-
lar maracas, hallå-hallå-knapp samt en 
annan touchkontakt som de kallar 
”plongen”, som låter just ”plong” vare 
gång Hannes vidrör den. Barbro följer 
Hannes på gitarr och piano, ibland får 
hon vänta in honom, ibland är det Han-
nes som driver på. De är djupt koncen-
trerade på samspelet dem emellan. Till 
slut måste de ändå avbryta. Den här 
dagen ska också hinna fyllas med rull-
stolsdans och gruppmusik.

HANNES HAR ALLTID älskat musik. Mam-
ma Rebecca minns att hon tidigt använ-
de musik för att lugna honom i olika 

Musik och dans präglar en stor del av skoldagen på Kevingeskolan  
i Mörby. Förutom olika gruppaktiviteter med musik har Hannes Wrase 

och hans klasskamrater även individuell musikterapi, som ska främja 
hälsan och skapa möjlighet till kommunikation. Välkommen att  

följa med Hannes en dag i skolan.
text & foto Anna Pella

Hannes  
skoldag är fylld av

MUSIK

2016 års upplaga av Särskolans rikskonferens äger rum i maj. Inför detta arran
gemang har vi på Föräldrakraft producerat ett tema om aktuella frågor för sär
skolan. Även på vår webb hejaolika.se har vi specialsidor inför Särskolans riks
konferens. Där får du koll på vad som händer före, under och efter konferensen.

Våra specialsidor på webben finns på:

hejaolika.se/sarskolansrikskonferensguide

Inför Särskolans rikskonferens
TEMASTART: SÄRSKOLA
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 Kevingeskolan   MUSIKTERAPI

Hannes 
Wrase
Ålder: 10.

Familj: Mamma, pap-
pa, två storebröder.

Bor: Åkersberga 
utanför Stockholm.

Gör: Går fjärde 
året i Atlanten på 
Kevingeskolan.

Kommunicerar 
med: PODD-bok, ja/
nej-signal, musik.

Favoritdag: Tors-
dagar när jag har 
musik med Barbro.

”...en fisk jag såg och 
det var du!” En kulen 
natt är Hannes egen 

namnsång, som talar 
om för omgivningen 

att han är här.
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MUSIKTERAPI   Kevingeskolan

situationer. Imse vimse spindel var en 
tidig favorit, och när de var ute på pro-
menad stack hon ofta in huvudet under 
suffletten på vagnen och nynnande. 

Rebecca spelar piano och det första 
hon gjorde när Hannes fått sitt första 
ståskal var att ställa honom bredvid sig 
vid pianot. Då var han ett år gammal. 
Sedan dess vill Hannes ofta att de ska 
spela piano tillsammans. 

– Jag brukar härma honom eller så 
spinner jag vidare på det han spelar. 
Det blir som ett samtal mellan oss.

Ibland blir han otålig efter en stund. 
Då vet Rebecca att han väntar på att 
hon ska spela hans favoritmelodi, ”Kalle 
Johansson”.

– Hannes kan få glädjefnatt när vi 
sjunger och spelar den tillsammans. 
Han älskar den. När vi skolar in nya 
assistenter dröjer det inte länge förrän 
de kan spela Kalle Johansson. En gran-
ne frågade en gång varför vi spelar den 
så mycket, säger Rebecca och skrattar.

Keyboarden följer med när Hannes är 
på sjukhus, precis som en skiva med 
lugn avslappningsmusik som Hannes 
alltid lyssnar på när han ska somna. 

Det händer att han har svårt att sova 
på grund av sin epilepsi.

– Om det varit en jobbig natt med 
mycket kramper så händer det att Han-
nes inte vill gå till skolan. Men om det 
är musik på schemat, och vi påminner 
honom om det, så brukar han skina upp 
och ändra sig.

BARBRO NETIN OLOFSON har varit med 
och byggt upp musikverksamheten i 
Hannes klass. Som nyutexaminerad 
musikterapeut hörde hon talas om att 
Kevingeskolan, där hennes egna barn 
hade gått, skulle starta grundsärskola. 
Hon ringde till rektorn som genast sa ja 
till hennes förslag. 

Om det varit en jobbig natt händer 
det att Hannes inte vill gå till skolan. 
Men om det är musik på schemat 
brukar han skina upp och ändra sig.
– Mamma Rebecca

I arbetslaget finns även specialpeda-
goger, sjukgymnast, fritidspedagog och 
resursassistent. De flesta barnen har 
också med sig en egen personlig assis-
tent. 

I klassen går idag fem elever, och 
förutom musik vid morgonsamlingen, 

gruppmusik två gånger i veckan samt 
rullstolsdans en gång i veckan, har varje 
elev individuell musikterapi med Barbro 
en dag i veckan. 

– Musikterapi handlar om att skapa 
livsglädje och kommunikation med mu-
sik. Det stärker elevens tids- och rums-
uppfattning och skapar struktur, igen-
kännande och förväntan. Det måste inte 
heller göras på något speciellt sätt, i alla 
fall inte i den psykodynamiska formen 
som jag använder. 

Hon och eleven kan därför syssla med 
vilken musik som helst, det som eleven 
behöver just då, men det ställer höga 
krav på henne att kunna lyssna in per-

Barbro tar fram en grön sjal och 
binder maracasen försiktigt 
runt Hannes hand så att han 

inte ska tappa den. Sen tar hon 
fram gitarren och börjar sjunga 

”Hannes kan spela, kan spela 
med…”, så väntar hon. Efter en 
liten stund slår Hannes marac-
asen i bordet. Så turas de om, 
hon på gitarr, han på maracas. 

b
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OM SKOLAN
ÂPå Kevingeskolan finns sedan 2006 
en grundsärskoleklass med inriktning 
mot träningsskola med sex platser, 
där kommunikation och motorik lik-
som olika estetiska uttryck, inte minst 
musik, är viktiga inslag. På veckosche-
mat finns exempelvis bad, liggande 
dans, rullstolsdans och gruppmusik, 
enskilda arbetspass med kommunika-
tion samt individuell musikterapi.

Så används musik 
på Hannes skola 
•  Musik sätter igång sinnena, aktiverar, 

kommunicerar, vitaliserar och skapar 
förväntningar.

•  Genom namnsånger får eleverna en 
känsla för den egna identiteten och 
vilka som finns runt omkring.

•  Sånger om kroppen, årstiderna, djur, 
vädret och känslor ger en förståelse 
av olika begrepp.

•  Rörelsesånger och instrumentalt 
musicerande utvecklar elevens 
rörelseförmåga.

•  Musikaliskt samspel ökar också 
förmågan till socialt samspel och 
kommunikation.

•  Ingår i den dagliga verksamheten 
både i samlingen och i schemalagd 
gruppmusik samt i enskild musik-
terapi. 

sonen, säger hon. För eleven ska det 
vara tillåtande, prestigelöst och öppet. 
Det brukar vanligtvis ta ett par tre 
gånger innan Barbro zoomat in vad som 
fungerar. Det handlar ofta om hur hon 
ska få eleven att vara delaktig rent prak-
tiskt, om det är svårt att hålla i något. 

MUSIKEN BERÖR, BEKRÄFTAR och berikar. 
Och skapar ren och skär glädje. 

– Det kan låta lättviktigt, men att i 
djupet av sitt innersta få vara med och 
skapa musik, det är en glädje som man 
bär med sig länge. 

Barbro tar exempel på den energikick 
hon upplevde när hon jobbade som 

körledare under flera år. Hur trött hon 
än var innan hon gick till körrepetitio-
nen, gick hon alltid på moln på vägen 
hem. 

– Man får energi av att uttrycka sig i 
musik tillsammans med andra. Musikte-
rapi kan aktivera, vitalisera men också 
vara lugnande. Olika sorters musik har 
olika funktion och betydelse för olika 
individer. Det är helt individuellt vad 
varje sång väcker för känslor hos just 
dig.

MUSIK SKAPAR OCKSÅ en känsla av sam-
manhang. Barbro och den övriga perso-
nalen använder medvetet sånger som 

symboler och struktur under skoldagen, 
men också över tid till exempel genom 
att följa årstidernas musiktraditioner 
för att skapa begriplighet och förståelse 
för omvärlden. Hon säger också att 
musik stärker självkänslan och höjer 
självförtroendet. Som när eleverna 
uppträder för sina familjer vid varje 
sommar- och julavslutning, och ibland 
förvånar en och annan förälder som 
inte riktigt trott att barnet kan kommu-
nicera så mycket som han eller hon 
faktiskt kan.

Barbro tycker att Hannes har utveck-
lats mycket kommunikativt sedan de 
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b

jobb

Hannes skrattar när Barbro spelar på en trägroda. På lördag ska han och hans personliga assistent Sabina Anerud gå på konsert i konserthuset. 
Hannes berättar följande med hjälp av PODD-boken: “Musik är mysigt, roligt, busigt, knasigt och min favorit. Jag brukar välja den gröna maracasen.”

träffades första gången för fyra år se-
dan. 

– När elever som Hannes upptäcker 
att de kan svara mig helt självständigt 
blir det som att knäcka läskoden vilket 
leder till en dominoeffekt på flera plan. 
Att eleven får välja och att jag respekte-
rar och bekräftar det valet, att det får 
effekt på mig, är viktigt. I musiken finns 
inga gränser, det är ett språk som vi alla 
kan prata. 

P• SIN FRITID har Barbro varit med och 
upprättat ett nationellt yrkesregister 
för musikterapeuter. I sin magisterupp-
sats intervjuade hon skolledare om hur 
musikterapi används i olika särskolor.

– Musikterapi används i varierande 
grad i särskolor runt om i landet. Det 
hänger på rektorns egen vilja och resur-
ser. Jag vet att det finns på vissa habili-
teringar också. De musikterapeuter jag 
har pratat med som även har en mu-
siklärarexamen säger att musikterapi-
utbildningen är den som gett dem mest i 
arbetet med elever i särskolan. Alla 
elever med behov av särskilt stöd borde 
få prova musikterapi.Â

Musikerapi är att använda 
musik i utbildnings- och tera-
peutiska sammanhang för att 

ge individer med psykiska, fysiska 
och sociala funktionsnedsättningar 
möjlighet att utvecklas. Skillnaden 
mellan ”vanligt” musikutövande och 
musikterapi är att musiken och musi-
cerandet i det första fallet utgör det 
huvudsakliga målet, medan det i mu-
sikterapi används som medel för att 
uppnå även andra syften. Den gemen-
samma grunden för olika former av 
musikterapi är vetskapen om att 
människor påverkas av musik, och de 
flesta verksamma musikterapeuter i 
Sverige idag har en psykodynamiskt inriktad utbildning eller är 
utbildade inom metoden funktionsinriktad musikterapi som 
även kallas FMT.

Källa och läs mer: Sveriges Akademiska Musikterapeuter 
www.musikterapeut.se och Riksföreningen för Diplomerade 
Musikterapeuter www.fmt-metoden.se

Musikterapi påverkar

MUSIKTERAPI   Kevingeskolan
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ÂElever i särskolan bör få 
bättre information om sin 
egen diagnosutredning. Det 
menar Cecilia Olsson, fil dr i 
specialpedagogik. På Särsko-
lans rikskonferens i maj 
visar hon hur man förverkli-
gar detta.

– Det görs självklart en 
genomgång med föräldrar 
och barn, men det räcker inte 
alltid för att ungdomar sena-
re ska veta och förstå sin 
diagnos.

Cecilia Olsson har själv 
jobbat med att hjälpa många 
elever att förstå sin diagnos, i 
sitt arbete som pedagogisk 
handledare på Häggviks gym-
nasium norr om Stockholm.

Behovet av en bra genom-
gång är allra viktigast för 
elever med lindrig utveck-
lingsstörning som får en sen 
diagnos och en sen placering 
i särskolan, till exempel inför 
gymnasiet.

Det är också viktigt för 
elever som under sin gymna-
siesärskoletid får en tilläggs-
diagnos, exempelvis inom 
autism. Många är inte bekvä-
ma med sin nya diagnos och 
även om de fått en delgivning 
efter utredningen så har de 
ofta inte förstått, menar Ce-
cilia Olsson.

Cecilia menar att den som 
fattar beslutet om placering i 
särskolan också måste se till 
att elev och eventuellt även 
föräldrar får en bra genom-
gång.

– Det borde vara rutin att 
bjuda in till möten för att gå 
igenom vad beslutet baseras 
på. Eleven måste få en för-
ståelse.

– Alla elever som har en 
lindrig utvecklingsstörning 
känner att andra ”vet” något 
om dem som de själva inte 
vet. De vet att det är något,  
men har inte fått ord på det. 
En vanlig delgivning räcker 
inte, även om den i sig är 
jättepedagogisk. Det är 
många svåra frågor som be-
höver tas upp.

– Omgivningen ska inte få 
”tiga ihjäl” något, så att elev-
en känner att detta är något 
så fult att man inte får prata 
om det. Utvecklingsstörning 
ska vara som vilken funk-
tionsnedsättning som helst.

Välkommen till 
Mo Gård Gymnasiesärskola!

Vi vänder oss till dig som använder tecken-
språk eller anpassad kommunikation. Hos 
oss kan du läsa det individuella programmet. 

Vi arbetar mycket utomhus, med estetisk 
verksamhet och utveckling av samspel och 
kommunikation.

Läs gärna mer på mogard.se/ 
gymnasiesarskola

Vii
vv

Vi syns på NPF-forum  
19-20 maj på Kista mässan

08-580 81340 

info@misa.se   

www.misa.se

     

            Misa erbjuder

 » Individuell arbetsinriktad  

  daglig verksamhet.

 » Skoltjänst med stöd        

  under praktiktiden         

     eller APL 

– Jag upplever att många elever 
känner att man lyfter problemen 
från deras axlar och lägger dem på 
omgivningen istället, säger Cecilia 
Olsson.

HJÄLP ATT FÖRSTÅ SIN EGEN DIAGNOS

Läs mer på:
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Vatten är 
Felicias element. 
Felicia älskar att 

bada. När hon fyllde 15 
bjöd hon släkt och 

vänner på bad-
kalas.
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Plask! Felicia Andersson, 15, 
kastar sig bakåt så att vatt-
net stänker över poolkan-

ten. Så lägger hon sig till rätta på 
rygg med badringen runt magen 
och börjar långsamt men be-
stämt vicka på huvudet, först åt 
ena sidan, sen den andra, om och 
om igen, så att vattnet får hennes 
långa hår att bölja fram och till-
baka inunder henne. 

FELICIA BOR I Fagered, fyra mil 
utanför Varberg, med sina föräld-
rar och syskon. Hon föddes med 
den sällsynta diagnosen Charge 
Syndrom som bland annat med-
för kraftigt nedsatt syn och hör-
sel, vilket även definieras som 
medfödd dövblindhet.

Felicias föräldrar förstod tidigt 
att hennes syn- och hörselned-
sättning skulle innebära ett extra 
stort behov av trygghet och kon-
tinuitet. 

Redan när Felicia skulle börja 
på förskolan funderade de därför 
på hur de skulle göra för att Feli-
cia skulle känna sig trygg i den 
nya miljön. Kommunen ordnade 
med en speciallösning där de 
anställde två barnskötare som 
började jobba hemma hos famil-
jen, och när Felicia lärt känna 
dem kunde de så smått börja 
besöka förskolan tillsammans 
med henne. När hon så småning-
om kände sig trygg med den nya 
miljön anställdes de av förskolan 
för att finnas där för henne varje 
dag.

Mamma Annelie beskriver att 
en förutsättning för att Felicia 
över huvud taget ska kunna upp-

Skoldag på Felicias villkor
På Mariedalsskolan i Varberg finns en särskild träningsklass för elever som har 
extra stort behov av kontinuitet. Med en enda schemalagd aktivitet per dag, hög 
personaltäthet samt ett unikt samarbete med korttids, kan Felicia Andersson 

som föddes med dövblindhet möta omvärlden på sina egna villkor.
text & foto Anna Pella

täcka sin omvärld är att hon är 
omgiven av människor som kän-
ner henne mycket väl. Eller 
befinner sig i en trygg miljö.

– Felicia kan inte byta plats 
och person samtidigt. Då stäng-

er hon av. Om hon befinner sig i 

en okänd miljö behöver hon vara 
med en känd person för att kunna 
vara nyfiken på den okända mil-
jön. Om hon träffar en ny person 
behöver hon vara i en känd miljö 
för att kunna vara nyfiken på 
henne eller honom, säger Annelie. 

Felicia 
Andersson
Ålder: 15.

Familj: Mamma, 
pappa, storebror, 17 
och lillasyster, 12.

Bor: Fagered  
i Halland

Gör: Går i dövblind-
klassen i Mariedals-
skolan.

Kommunicerar 
med: Taktil kommu-
nikation och en del 
tecken på nära håll.

Favoritdag: Ons-
dagar, när hon går 
och badar med 
skolan.

 Mariedalsskolan   KONTINUITET

TEMA  
SÄR- 

SKOLA

 9,9 av 10
Move & Walk Skola fick

toppbetyg på

elevens utveckling

i Skolinspektionens 
senaste Skolenkät

Särskolan med 
Konduktiv Pedagogik!

www.movewalk.se
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KONTINUITET   Mariedalsskolan

Genom FSDB, en förening för 
personer med dövblindhet, träffa-
de Felicias familj ett par andra 
familjer som också bodde i andra 
delar av Halland samt i angräns-
ande Västra Götaland, med barn i 
samma ålder som Felicia. Med 
stöd från Specialpedagogiska 
skolmyndigheten gick familjerna 
samman och fick efter mycket 
påverkansarbete lokalpolitikerna 
att fatta beslut om att starta en 
egen träningsklass för elever i 
behov av särskild kontinuitet och 
trygghet i Varberg. 

I NÄSTA STEG tog Varbergs kom-
mun på sig att skapa ett internt 
samarbete mellan två förvaltning-
ar så att personalen som är an-
ställd på skola och korttids kan 
samarbeta över gränserna. Rent 
konkret innebär det att personal-
grupperna jobbar tillsammans på 
fritids samt har ett gemensamt 
möte en gång i månaden. För 
Felicia är detta en förutsättning 
för att hon ska kunna gå på kort-
tids över huvud taget säger Anne-
lie, något som kan vara svårt för 
politiker att förstå. Hon önskar 
att alla som fattar beslut kring de 

här barnen tog på sig hörselkåpor 
och ögonbindel då och då för att 
sätta sig in i deras situation. 

– Vi måste påminna politiker 
och tjänstemän om våra barns 
behov av kontinuitet om och om 
igen. Det hänger på förvaltnings-
cheferna att de avsätter tid för sin 
personal att samverka över grän-
serna. 

KLASSEN BESTÅR IDAG av tre elev-
er, och både Felicia och hennes 
klasskamrater Felix Freudenthal 
från Varberg och Amanda Lilje-
blad från Kungsbacka börjar nu 
alla närma sig gymnasieåldern, 
vilket återigen har gjort att famil-
jerna börjat fundera över hur de 
vill att framtiden för deras ungdo-

mar ska se ut. Mamma Annelie 
drömmer om att bygga ett hus 
som innehåller allt de och andra 
barn i liknande situation kan 
komma att behöva i framtiden; 
skola, gymnasium, korttids, dag-
lig verksamhet och boende.

NÅGON SOM VET vad kontinuitet 
betyder är Eva Karlsson, Felicias 
pedagog. Hon var en av de två 
barnskötare som kom hem till 
familjen den där gången när Feli-
cia skulle börja förskolan. Sedan 
dess har hon och Felicia följts åt. 

Evas tidigare erfarenheter av 
arbete med vuxna personer med 
dövblindhet betydde också myck-
et när pedagogiken i klassen skul-
le byggas upp. Eva tycker att be-

Mariedalsskolan i Varberg
Grund och grundsärskola som sedan 2007 har en särskild träningsklass 
för elever med behov av taktil upplevelse och kommunikation. Skol- och 
korttidsverksamhetens personal samverkar över gränserna och arbetar 
tillsammans på fritids så att barnen får trygga övergångar mellan de olika 
verksamheterna.

Eva Karlsson, 
Felicias pedagog, 
hoppas att fler 
familjer ska hitta 
till klassen så att 
den inte försvinner 
när Felicia, Aman-
da och Felix börjar 
gymnasiet.

Amanda Davidov är ny pedagog och badar för första gången med Felicia medan Eva Karlsson finns intill och handleder.

bekr
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LÄS MER 
Förbundet Sver-
iges Dövblinda: 
www.fsdb.org
Nationellt kun-
skapscenter för 
dövblindfrågor 
www.nkcdb.se
Socialhaptisk 
kommunikation 
haptisk.nkcdb.se
Specialpedago-
giska Skolmyn-
digheten:  
www.spsm.se 

Om Felicia har för många 
schemalagda aktiviteter 
stänger hon av. Det blir  
för mycket. Man kan inte  
skynda på henne. Det får  
ta den tid det tar. 

Linnea Björk, projektledare för School Days satsning på idrottsdagar.

Tage  
Gumaelius.

nämningen ”dövblindklassen” 
på ett sätt är missvisande och 
kanske skrämmer bort en del 
familjer.

– Jag tror att många elever 
inom träningsskolan skulle 
ha nytta av vår pedagogik. 
Om man har en flerfunktions-
nedsättning så påverkas percep-
tionen hos alla sinnen. Vår peda-
gogik passar alla som har behov 
av taktil upplevelse och kommu-
nikation.

Eva var också med och föreslog 
för skolledningen att eleverna i 
dövblindklassen bara skulle ha en 
fast aktivitet om dagen, och be-
rättar att hon fick stå på sig när 
skolan undrade om det var möj-
ligt att bedriva undervisning på 
det sättet.

– Vi skiljer inte på omvårdnad 
och pedagogik, utan ser alla situ-
ationer som pedagogiska. Alla 
moment får ta sin tid och den 
taktila kommunikationen finns 
med i allt vi gör. Den största ut-
vecklingen hos dessa barn sker 
genom det taktila sinnet, och vi 
bekräftar det de blir intresserade 
av och visar att det är menings-
fullt. Barnets intresse styr, och 
först när barnet är färdig går vi 
vidare till nästa moment.

FÖR ATT KUNNA läsa av hur elev-
erna mår krävs att personalen 
känner dem väl. Därför har skol-
ledningen satsat på hög personal-
täthet så att inga vikarier eller 
personliga assistenter behöver 
tas in. De fasta aktiviteterna är 
ridning, gymnastik, musik, mat-
lagning och bad, men pedagoger-
na utgår från elevernas dagsform 
och ibland får aktiviteterna stå 
tillbaka för något annat mer an-
geläget just den dagen. 

– Nu efter åtta år kan jag säga 
att jag känner alla elever. Men det 
tar lång tid. Man måste våga lita 
på att barnet har en egen driv-
kraft och vill utvecklas. Om vi 
försöker jobba emot ”stänger” de 
av. Det är eleverna som styr oss, 
inte tvärtom.Â

Annelie Andersson, 
Felicias mamma.

ÂSärskolans elever är en efter-
satt grupp när det gäller idrott. 
School Days är en satsning på 
idrottsdagar som kan ändra på 
det. 

Bakom initiativet står Special 
Olympics Sweden, som är kopp-
lat till Parasport-förbundet.

– Projektet hade som mål att 
arrangera 30 school days innan 
sommaren, men redan i dag har 
vi passerat 40 och flera skolor 
ber om en extra runda, säger 
Linnea Björndahl som är pro-
jektledare.

Hon medverkar på Särskolans 
rikskonferens i maj 2016 för att 
berätta mer om fördelarna med 
idrottsdagarna, som anordnas i 
samarbete mellan skola, lokala 
föreningar och Special Olympics.

– Det viktigaste med School 
Days är att alla människor har 

rätt till att få ha ett aktivt liv och 
genom våra school days kan elev-
erna introduceras på ett enkelt, 
roligt och tillgängligt sätt – alla 
kan vara med! säger Linnea.

IDROTTSDAGEN SKER UNDER skol-
tid och eleverna får prova på 
olika idrotter som finns på orten, 
med förhoppningen att många av 
dem ska börja idrotta.

Behovet av idrottsdagar är 
stort, tycker Linnea. Unga perso-
ner med utvecklingsstörning är 
en grupp där man traditionellt 
sett en ökad risk för passivitet, 
isolering och därmed också fy-
siska och psykiska besvär.

– Därför behövde vi göra ett 
projekt på gräsrotsnivå, säger 
Linnea Björndahl.Â

ÂFlyktingmottagande en het fråga 
på Särskolans rikskonferens.

– Många frågar sig hur man ska göra 
psykologiska tester på barn som har 
begränsade kunskaper i svenska, säger 
Tage Gumaelius, programansvarig för 
Särskolans rikskonferens i maj, där 
dessa frågor har framträdande plats.

Oron växer över hur skolorna ska 
klara att göra korrekta utredningar och 
placeringar av nyanlända elever som 
har utvecklingsstörning. 

– Detta är ett problem som finns 
runt om i landet, säger Tage Gu-
maelius, programansvarig för  
rikskonferens som äger rum i Örebro 
9–10 maj 2016.

– Situationen har drastiskt förän-
drats de senaste åren. Många barn har 
kommit till Sverige utan att behärska 
språket, kanske utan tidigare skolgång 
och med traumatiska upplevelser. , 
säger Tage Gumaelius.

På konferensen deltar bland annat 
psykologerna Emma Dahlson,och Lisa 
Kristoffersson för att dela med sig av 
erfarenheter av att utreda barn med 
låga kunskaper i svenska.Â

Stor efterfrågan på  
idrottsdagar för särskolan

ORO FÖR NYA BRISTER I  
SÄRSKOLE-UTREDNINGAR

Läs hela artikeln på:

Läs hela artikeln på:
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2016 års upplaga av Västsvenska Kom-
munikationskarnevalen äger rum den 
11–12 maj på Dalheimers hus i Göte-
borg. Årets tema är ”Bro över mörka 
vatten – en konferens om övergån-
gar”. Konferensens huvudtalare är 
Sally Millar, grundare till metoden om 
kommunikationspass.

Läs mer på webbplatsen för Dart 
på www.dart-gbg.org/karnevalstart/
karneval16

Våra specialsidor på webben finns på:
hejaolika.se/webbguider/ 
kommunikationskarnevalen-guide

 Specialsidor inför 
Kommunikations-
karnevalen 2016

TEMASTART: 
KOMMUNIKATION

K

v
j

ALFREDS

KOMMUNIKATIONSPASS   Alfred
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Kommunikationspasset är faktiskt 
bra tycker jag. För att andra ska 
förstå mig. Ja, så är det faktiskt!

Alfred Thunberg, 22, ler och öppnar 
en liten blå bok med utbytbara plast-
fickor, hans eget personliga kommuni-
kationspass. Så läser han högt: ”Jag har 
autism. Då har man svårt med kommu-
nikation och socialt samspel och bete-
ende. Jag har också lätt utvecklings-
störning och epilepsi. Eftersom jag inte 
kan förstå hur andra tänker och upple-
ver så blir det att jag talar om det som 
jag själv gillar och tror då att du förstår 
hur jag menar.”

När han läst stannar han upp en 
stund.

– Ja, så är det faktiskt! utbrister han 
innan han fortsätter läsa: ”Jag gillar 
historiska personer, framförallt ameri-
kanska presidenter som jag kan allt 
om.” 

Så tittar han upp igen. 
– Nej, det stämmer inte, det håller jag 

inte på med nu. Jag har slutat med det. 
Han tittar uppfordrande på sina hand-

ledare Frida Schlyter och Lotta Larsson 
som sitter vid bordet på Bräcke dia-
konis dagliga verksamhet i Lerum utan-
för Göteborg. Frida frågar om han vill ta 
bort det där om presidenterna. Det vill 
han. 

ALFREDS KOMMUNIKATIONSPASS HAR 
varit ett viktigt verktyg för både honom 
och personalen ända sedan han började 
här. Passet visas för all ny personal men 
också när Alfred är ute och arbetsträ-
nar på olika företag. Lotta minns tydligt 
hur en kollega räckte över Alfreds kom-
munikationspass hennes första dag på 
jobbet och uppmanade henne att läsa. 
Hon blev glatt överraskad.

– Alfred är den enda deltagare som 
jag träffat som kommit hit med ett kom-
munikationspass. Det kändes som att 
jag kände Alfred när jag hade läst. Om 
alla deltagare hade ett skulle det vara så 

mycket lättare för oss att göra rätt från 
början, då skulle vi inte behöva uppfin-
na hjulet igen.

Inom alla Bräcke diakonis dagliga 
verksamheter ska en kommunikativ 
tillgänglighetsanalys göras under året, 
där alla medarbetare bland annat kom-

ALFREDS 
PASS ÖPPNAR 
GRÄNSER
Med en mamma som är expert på kommunikation fick  
Alfred Thunberg sitt första personliga kommunikationspass 
redan som liten. Idag använder han och personalen på hans 
dagliga verksamhet kommunikationspass som ett aktivt  
verktyg för att kunna förstå och möta varandra. 
text & foto Anna Pella

Sista terminen i gymnasiet uppdaterade Alfred 
och hans lärare kommunikationspasset och när 
han började på sin dagliga verksamhet hade han 
det med sig. 

Gunilla Thunberg
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KOMMUNIKATIONSPASS   Alfred

j

mer att bli inbjudna till föreläsningar 
om hur man kan använda kommunika-
tionspass i verksamheten.  

– Alla medarbetare på daglig verk-
samhet kommer att få göra sitt eget 
kommunikationspass samt göra pass 
tillsammans med deltagarna, säger 
Lotta, och visar hennes och Fridas kom-
munikationspass som de gjort dagen till 
ära. 

ALFRED FICK SITT första kommunika-
tionspass redan som liten. Mamma 
Gunilla Thunberg är logoped och jobba-
de med barn som hade kommunika-
tionssvårigheter på kommunikations- 
och dataresurscentret DART redan 
innan Alfred föddes. Redan vid drygt 
ett års ålder började hon och Alfreds 
pappa misstänka att något var annor-
lunda, men det dröjde till Alfred var tre 
och ett halvt innan han fick sin diagnos. 
Trots hennes yrkesbakgrund var det 
svårt att sätta igång med specifika kom-
munikationsinsatser innan Alfred fått 
sin diagnos. 

– Diagnosen blev en vändpunkt. 
Plötsligt såg vi hur mycket Alfred ändå 
kunde. Innan hade allt bara känts fel 
och jobbigt. Nu kunde vi sätta spaden i 
jorden och starta upp något nytt.

Därför blir Gunilla fortfarande upp-
rörd när folk säger att en diagnos är 
stämplande, hon ser den i första hand 
som ett sätt att skaffa kunskap för att 
kunna gå vidare. 

DE FÖRSTA ÅREN på förskolan hade Al-
fred i första hand talande hjälpmedel, 
han tyckte mycket om att trycka och 
lyssna på sin talapparat. Datorn var en 
annan favorit. Mamma och pappa prata-
de dessutom mycket till olika bilder, 
och på det sättet lärde sig Alfred att 
koppla ihop bildsynonymer, säger Gu-
nilla. 

Så småningom, vid fyra, fem års ål-
der, började han prata. Ungefär samti-
digt började personal bytas ut i hans 
förskolegrupp, och Gunilla såg behovet 
av att kortfattat kunna sammanfatta 

Alfreds kommunikation i ett dokument, 
för att den nya personalen skulle lära 
känna honom. Hon och Alfreds pappa 
Klas satte sig därför ner en fredagskväll 
med varsin öl och skissade på det första 
utkastet till kommunikationspass till-
sammans. Sedan valde de bilder och 
gjorde i ordning det i programvaran 
PowerPoint. 

NÅGRA ÅR TIDIGARE hade Gunilla och 
hennes kollegor på DART träffat den 
skotska logopeden Sally Millar som 
uppfunnit det personliga kommunika-
tionspasset och redan vid första an-
blicken kände de att det skulle kunna 
vara till stor nytta för människor med 
kommunikationssvårigheter även i Sve-
rige. Tillsammans med dåvarande hjälp-
medelsinstitutet och Skånes kommuni-
kationscenter fick DART hjälp att 
översätta och sprida det i Sverige.

Idag är metoden mer eller mindre 
känd över hela landet men användning-
en skiljer sig mycket och många familjer 
vittnar om att det lätt blir en skriv-
bordsprodukt, som tas fram med stort 
engagemang men sedan glöms bort. 
Därför är det viktigt att alla i personens 
nätverk, och gärna personen själv, är 
involverad i framtagandet och förstår 
syftet med det.

– Ett kommunikationspass är en per-
sonlig handling som måste utfärdas och 
förnyas regelbundet. Genom att skriva 
det i jag-form, ger vi personen en egen 
röst, och även om den är indirekt, så gör 
det att vi ser och bemöter personen som 
en talande individ. Det påverkar oss och 
skapar intresse och nyfikenhet. 

GUNILLA SÄGER ATT man kan se kommu-
nikationspasset som en isbrytare, som 
gör att man vågar ta initiativet och bör-
jar prata med en person man inte kän-
ner.

– Kommunikation är något som upp-
står mellan två människor. När svårig-
heter finns hos den ena, ligger mer an-
svar automatiskt på den andra för att 
ett samspel ska komma till stånd och 

Alfred Thunberg
Ålder: 22.

Familj: Mamma, pappa, storasyster.

Bor: Lerum utanför Göteborg.

Gör: Jobbar på Bräcke diakonis dagliga verksamhet Kvarnen.

Aktuell med: Använder kommunikationspass för att andra ska förstå mig.

Om kommunika
tionspass
VAD ÄR DET?
Ett personligt kommunikationspass 
är ett dokument som på ett enkelt 
och personligt sätt förmedlar viktig 
information om en person och hans 
eller hennes kommunikation. Den nära 
omgivningens kunskap tas tillvara och 
om det är möjligt deltar personen själv 
i att utforma sitt pass.

Mallar att ladda ned:  
dart-gbg.org/tips_material/tm_ 
kommunikationspass

HUR GÖR MAN?
Exempel på rubriker
• Om mig
• Om min familj
• Om min diagnos
• Så här kommunicerar jag
• Jag förstår bättre om du…
• Jag gillar…
• Jag gillar inte…
• Jag kan…
• Jag behöver hjälp med…
• Jag jobbar på att…
•  Viktiga personer, platser  

och händelser
• På gång just nu

VAD SKA JAG TÄNKA PÅ?
•  Även riktigt små barn kan ha nytta 

av ett kommunikationspass, det kan 
till exempel visas för vänner och 
bekanta eller vårdpersonal som inte 
vet hur de ska bemöta barnet.

•  För att lyckas allra bäst är det bra 
om fler i nätverket runt personen gör 
passet tillsammans, det skapar en 
samsyn.

•  Det är viktigt att passet uppdateras 
regelbundet så att det inte känns 
inaktuellt. Skriv in i habplaneringen 
att kommunikationspasset ska ses 
över och uppdateras.

•  Visa ditt barns pass på förhand för 
nya personer som hon eller han ska 
möta. 

•  Använd många bilder och lite text, 
det ökar möjligheten att väcka in-
tresse och hitta samtalsämnen.

•  Låt personens verksamhet känna 
större ansvar för passet och mö-
jlighet att göra det till sitt om de får 
ett eget exemplar och vara med och 
utforma en del sidor. Sedan bör det 
ändå alltid vara målsmän eller gode 
män som är passutfärdare – alltså 
godkänner passet.
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för att personen med svårigheter ska 
kunna komma till tals. Kommunika-
tionspasset blir som en lathund, som 
ger vägledning till hur personen kom-
municerar.

Det handlar om att ge kunskap för att 
skapa trygghet. Gunilla tar ett exempel:

– Vi människor behöver trygghet för 
att våga kommunicera. Om jag känner 
mig osäker på min förmåga, som när jag 
är utomlands och kanske bara kan någ-
ra ord på språket som pratas där, blir 
jag blyg och undviker kanske att kom-
municera. Kommunikationspasset gör 
att vi ser människan istället för svårig-
heterna. Det gör att vi vågar påbörja ett 
samspel. 

GUNILLA SÄGER ATT Alfred har haft stor 
nytta av sitt pass genom åren, för trots 
att han talar så kan han inte redogöra 
för vilket stöd han behöver. När passet 
introducerades för Alfred gjorde Gunil-
la en så kallad social berättelse för att 
han skulle förstå vad passet var och var-
för andra tycker det är bra. 

– Passet har stärkt honom på många 
olika sätt. Under hans sista tid på gym-
nasiet arbetade han under en period 
tillsammans med sin lärare med att 
uppdatera delar av sitt pass själv. Detta 
var mycket viktigt i en tid då han börja-
de förstå att han var annorlunda. Passet 

blev en möjlighet för honom att förstå 
sig själv.

Vid olika skiften i livet, vid till exem-
pel övergången från gymnasiet till den 
dagliga verksamheten, har Alfreds kom-
munikationspass gjort extra stor nytta. 

– Gissa om jag blev glad när Alfreds 
dagliga verksamhet i samband med 
starten efter sommarledigheten hörde 
av sig för att de önskade göra uppdate-
ringar i passet eftersom det hänt en del 
saker och för att de tyckte att de haft 
fantastisk nytta av det. 

ÅRETS KOMMUNIKATIONSKARNEVAL SKA 
handla om just skiften i livet och hur 
kommunikationspass kan vara ett sätt 

att underlätta övergången mellan dessa. 
Genom att öka kunskapen om personli-
ga kommunikationspass hoppas Gunilla 
att fler verksamheter förstår nyttan 
med det, så att det inte bara hänger på 
engagerade föräldrar att se till att deras 
barn får tillgång till detta verktyg. För 
att lyckas allra bäst tycker Gunilla att 
det är något alla i nätverket ska göra 
tillsammans för att skapa samsyn och 
känna gemensamt ansvar, till exempel 
som en stående punkt i habiliteringspla-
nen. I framtiden hoppas hon på digitala 
kommunikationspass som är lätta att ha 
med sig överallt. Då skulle de kunna 
öppna ännu fler gränser för personer 
med kommunikationssvårigheter.Â

Under året ska både handledare och deltagare på Bräcke diakonis dagliga verksamheter göra egna personliga kommunikationspass.  
Handledarna Frida Schlyter och Lotta Larsson har redan satt igång, inspirerade av Alfred.

DART
Dart är ett kommunikations- och da-
taresurscenter som tillhör Sahlgrenska 
Universitetssjukhuset i Västra Götaland. 
Gunilla Thunberg började som logoped på 
DART 1988. Gunilla vill gärna att du hör av 
dig till DART med dina erfarenheter av att 
använda kommunikationspass för dig själv 
eller ditt barn och idéer om hur kommu-
nikationspassen kan utvecklas. Hör av dig 
till gunilla.thunberg@vgregion.se. 

KOMMUNIKATIONSPASS  
PÅ KARNEVAL
Årets Kommunikationskarneval anordnas 
den 11–12 maj på Dalheimers hus i
Göteborg, och fokuserar denna gång på 
övergångar i livet. Konferensens huvudta-
lare är Sally Millar som utvecklade metoden 
Personligt kommunikationspass i Skottland 
1991. Arrangörer är Dalheimers hus och El-
dorado, DART, SPSM (Specialpedagogiska 
skolmyndigheten) och ISAAC Sverige.
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KOMMUNIKATIONSKARNEVALEN   Föreläsningar 

Personliga  
kommunikations
pass – ett viktigt 
hjälpmedel
Â Personliga kommunika-
tionskompass är något som 
uppmärksammas stort på 
2016 års kommunikations-
karneval på Dalheimers hus i 
Göteborg.

På plats finns Sally Millar, 
logopeden från Skottland 

som grundade metoden om 
kommunikationspass redan 
på 90-talet. Hon föreläser 
om fallgropar vid övergången 
till vuxenlivet för unga som 
har stora funktionsnedsätt-
ningar. Kommunikationspass 
spelar en viktig roll för att 
minska problemen genom att 
på ett enkelt sätt förmedla 
information om en persons 
kommunikation.

FÖRESLÄSNING  
MED ALFRED
Det finns även 
en föreläsning 
om “Alfreds 
kommunika-
tionspass” med 
22-årige Alfred Thunberg, 
hans mamma Gunilla Thun-
berg och Lotta Larsson på 
Bräcke diakoni. 

Lyckade exempel 
på övergången till 
vuxenlivet
ÂHur gör man för att fort-
sätta samverka kring en ung-
dom med stora funktions-
nedsättningar när han eller 
hon blir vuxen?

Professor Berth Daner-
mark har forskat kring sam-
verkan under flera decennier 
– och vet att det ställs sär-
skilt stora krav på alla invol-
verade vid övergången till 
vuxenliv. I sin föreläsning 
beskriver han utmaningarna 
och hur de kan hanteras på 
ett konstruktivt sätt. Konkre-
ta exempel från forskningen 
kommer att redovisas.

Teater som avslö
jar verkligheten 
på jobbet
Â”Alla hästar är hemma” är 
namnet på en föreställning 
som ges av Östra Teatern, 
som är är känd för att ha 
gjort en rad uppmärksamma-
de pjäser om hur det kan 
vara att leva med en funk-
tionsnedsättning.

Alla dessa pjäser är base-
rade på verkliga upplevelser 
och den här gången handlar 
det om Hugo med adhd och 
lindrig utvecklingsstörning, 
Anna med Aspergers syn-
drom och sjuksköterskan 
Sören. Alla drabbas de hårt 
av dagens tuffa arbetsmark-

TEMA  
KOMMU

NIKATION

AKK genomsyrar allt på  
Kommunikationskarnevalen  

11–12 maj 2016
Övergången från barn till vuxenliv är det övergripande temat när det 

nu i maj är dags för den 16:e upplagan av karnevalen. En konferens och 
utställning som blivit den viktigaste mötesplatsen för alla som arbetar 

med kommunikation för personer med funktionsnedsättningar. Här 
nedan tipsar vi om några av föreläsningarna.

text Valter Bengtsson

börj

AVSLUTAR KARNEVALEN GÖR 
Jonas Helgesson som be-
rättar om livet kanske häf-
tigaste övergång: den om 
att bli pappa – och inte 
minst hur hans dotter har 

förändrat hans perspektiv 
på livet.Nullis et apeliqui 
dolendita nam aut laborer-
nam et dus dolut lam veris 
eosam quodiciur sinctatem 
volupti cupti sequam com-

nimeni rem rerum est id qui 
aribus dolut aut ari op-
tionsequam sita que sitium 
et int ellitatur?

Editius. Tam es aboreped 
ex earum ea doleste illabo-

ATT BLI PAPPA – DEN HÄFTIGASTE ÖVERGÅNGEN I LIVET!

Jonas Hel-
gesson avslu-

tar karnevalen. 
Foto: Linnea 
Bengtsson.
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nad. “Men det finns lösning-
ar. I kommuner, på arbets-
förmedlingar och företag där 
man ser möjligheter istället 
för problem. Där har man 
börjat jobba på ett helt nytt 
sätt”, heter det i presentatio-
nen av pjäsen.

Gode män och 
LSSpersonal lär 
sig AKK
ÂMedbestämmande är nå-
got ett projekt i Växjö satsar 
på. Det handlar om att gode 
män och förvaltare åt perso-
ner med kommuniktionssvå-
righeter utbildas i AKK, al-
ternativ och kompletterande 
kommunikation. Dessutom 
utbildas man i Samtalsmat-
te-metoden. Även personal i 
gruppbostad och daglig verk-
samhet utbildas.

Linneuniversitetet under-
söker samtidigt hur medbe-
stämmandet i LSS-verksam-
heterna påverkas. 
Personerna som berörs har 
främst måttlig utvecklings-
störning och flerfunktions-
hinder. Om detta berättar 
Linda Björk, projektledare.

En skola där  
man lär för det 
riktiga livet
ÂVisst kan en gymnasiesär-
skola lära för livet. Marie 
Nilsson, fil mag i specialpe-
dagogik, berättar hur Hägg-
viks gymnasium framgångs-
rikt utvecklar samarbete, 
ansvar, kommunikation, 
kreativitet och reflektion hos 
eleverna på individuella pro-
grammet.

“Hur konkretiserar vi be-
greppen så att eleverna för-
står och blir medvetna om 
sitt eget lärande? Med film-
klipp, bilder, eget tillverkat 
material samt konkreta ex-
empel vill jag visa hur vi på 
ett framgångsrikt sätt lyckats 
med detta i vår klass”, berät-
tar Marie Nilsson.

OM MAN ANV€NDER AKK för 
att kommunicera är det 
ofta svårt att möta nya 
människor. De personer 
man möter vet ofta inte hur 
de ska kommunicera och 
försöker ofta hitta nya sätt 
istället för att ta vara på 
AKK-användarens bepröva-

de sätt. Inom grundsärsko-
lan i Malmö har man för-
sökt lösa detta genom att ta 
fram ett modell för syste-
matisk kartläggning av 
kommunikativa förutsätt-
ningar och behov. Detta 
som ska fungera som en 
“försäkring” för AKK-an-

vändaren att ha en hållbar 
kommunikation.

På plats på karnevalen 
finns Sonia Tota och Ulrika 
Hansson-Andersson, lo-
gopeder på grundsärskolan 
i Malmö, för att presentera 
hur man använder kartlägg-
ningsmaterialet.

TA VARA PÅ AKK-ANVÄNDARENS KUNSKAP

ALLT DU BEHÖVER VETA OM  
KOMMUNIKATIONSKARNEVALEN

hejaolika.se/webbguider/ 

kommunikationskarnevalen-guide
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2016 års Anhörigriksdag anordnas 
den 10–11 maj 2016 i Sparbankshallen 
i Varberg. Inför detta arrangemang 
har vi på Föräldrakraft producerat ett 
tema om anhörig- och föräldrafrågor.
Även på vår webb hejaolika.se har vi 
specialsidor inför Anhörigriksdagen. 

Där får du koll på vad som händer 
på Anhörigriksdagen före, under och 
efter konferensen.

Anhörigriksdagen arrangeras av 
Anhörigas Riksförbund som har en 
egen webbplats på:  
www.ahrisverige.se

Våra specialsidor på webben finns på:

hejaolika.se/webbguider/anhorigriksdagen-guide

Specialsidor infšr anhšrigriksdagen

sidorna 62-72

Kristoffers 
pappa Stefan 

Swedenrose har 
nyligen varit med 

och startat en 
pappagrupp. 

TEMASTART: ANH…RIG
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Pappa Stefan vinkar när Kristoffer, 
14, och hans assistent går ut ge-
nom dörren för att ge sig av till 

innebandyträningen. De har precis varit 
på Kristoffers habiliteringcenter till-
sammans och Stefan ska strax bege sig 
till lillasysters skola för att följa med 
henne på dagens hockeyträning. 

Med två vuxna barn sen tidigare trod-
de Stefan att han visste ungefär vad 
papparollen innebar när han och hans 
dåvarande fru blev adoptivföräldrar till 
Kristoffer för snart tio år sedan. Men 
redan när Stefan gick med Kristoffer till 
lekparken hemma i Sundbyberg förstod 
han att Kristoffers cp-skada skulle 
komma att påverka familjen på många 
olika sätt. Han beskriver att omgivning-

ens undvikande bemötande gjorde att 
han tvingades ”ta på sig rustning” för 
att skydda sig själv och Kristoffer. 

Att få ett barn som var i behov av 
extra hjälp och stöd skapade en känsla 
av otillräcklighet hos Stefan, som han 
fortfarande kämpar med, varje dag. 

– Man kan misslyckas med många 
saker i livet, men den otillräcklighet 
man känner när man inte kan hjälpa sitt 
barn skapar en stor frustration.  

NÄR KRISTOFFER VAR 8 år gick familjen 
med i RBU. Sedan dess har de ett par 
somrar åkt på familjeläger och campat 
vid Herrfallet som ligger vid sjön Hjäl-
maren. Här har de lärt känna andra 
familjer i liknande situation, vilket varit 

ett stort stöd genom åren.
Sedan en tid tillbaka sitter Stefan i 

styrelsen för RBU Stockholm, och i och 
med detta blev han nyligen tillfrågad 
om han tillsammans med pappan An-
ders Mothander i FUB ville dra igång en 
pappagrupp. Det ville han.

– Både jag och Anders var måna om 
att det inte skulle bli en pappagrupp där 
man bara åker och bowlar och tar ett 
par bira. Vi ville att det skulle bli ett 
forum för att våga prata om känslor. 

Första träffen hölls en måndagskväll i 
november förra året. 11 pappor dök upp. 

– Vi började med att förklara att det 
inte finns någon agenda, att pappagrup-
pen blir vad vi tillsammans gör den till, 
men att tanken är vi träffas kontinuer-

När Stefan Swedenrose fick frågan om han ville dra igång en  
pappagrupp tvekade han inte särskilt länge. Behovet av att träffa  

andra och diskutera hur livet påverkats av att ha barn med 
 funktionsnedsättning kändes angeläget, pappor emellan.   

text och foto Anna Pella

”Många kvinnor förväntar  
sig att man är stor, stark  
och omhändertagande”

Pappor emellan:
TEMA  

ANHÖRIG

Webbutbildning 
– Utveckla stöd till anhöriga – 

vänder sig till dig som är anhörig eller personal 
inom äldre- och funktionshinderområdet. 

Webbutbildningen finns på: 
www.anhoriga.se/webbutbildningar
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INTERVJU   Stefan Swedenrose

ligt och fokuserar på lite djupare frågor. 

PAPPORNA SPÅNADE SEDAN fram till-
tänkta samtalsämnen. Det visade sig bli 
en lång lista. De kom överens om att 
gruppen får bestämma vad som känns 
mest angeläget att prata om från gång 
till gång. Ett av de ämnen som kom upp 
handlade om att papparollen inte blev 
som förväntat. Det är något som Stefan 
funderat mycket på. Han har svårt att 
säga vilka förväntningar han hade på att 
bli pappa till Kristoffer. Men där fanns 
en dröm om att han skulle kunna vara 
en bra förebild. 

– Någonstans i bakhuvudet fanns 
också den där bilden av att pappor ska 
lära sina söner manliga saker. ”Vi ska 
sticka och fiska, jag ska lära honom 
köra motorsåg.”

Jag skulle lära mitt barn allt jag kan. 
Som Baloo i Djungelboken. Men det 
handlade inte om att uppfylla mina 
barndomsdrömmar. Jag ville att mitt 
barn skulle göra det han själv ville. Att 
vi skulle vara en lycklig liten familj som 
skulle kunna dela allt, där jag var viktig 
och kunde tillföra visdom. 

SAMTIDIGT SLET HAN och Kristoffers 
mamma med att få arbetslivet att funge-
ra och att rättvist fördela alla möten 
med läkare, habilitering, ortopedingen-
jörer med mera. Stefan drev ett eget 
företag och hade svårt att tacka nej till 
uppdrag, något som bidrog till slitningar 
i relationen. För fem år sedan blev det 
skilsmässa.

– Våra olikheter förstärktes i den 
negativa stress som uppstod. Vi hade 
nog behövt någon som sett att vi borde 
satsat på varandra och stöttat oss så att 
vi försökt att inte glömma bort kärleken 
i alla måsten. 

Samtidigt kanske man inte ska för-
växla jämställdhet med att dela rättvist 
på alla arbetsuppgifter, tycker Stefan. 

– Kanske ska man släppa alla sådana 
pretentioner om rättvisefördelning. Det 
är ingen tävling. Vi klarar helt enkelt av 
olika mycket, som människor. 

BÅDE KARRIÄREN OCH parrelationen var 
två ämnen som kom upp på pappaträf-
fen. Att många mammor automatiskt 
tar rollen som projektledare för barnen, 

Jag tror att de flesta pappor tycker att deras 
kvinnor är intelligenta och klarar projektledar-
rollen så bra, att de tar ett steg tillbaka. 

i synnerhet om barnet har en funk-
tionsnedsättning, tror Stefan beror på 
flera saker. 

En orsak är att personal inom skola, 
vård och omsorg nästan alltid kontak-
tar mamman först i ärenden kring bar-
net.

– Många gånger dras nog mammorna 
in i det ofrivilligt. Det blir på något sätt 
dem som förväntas ta ansvaret från 
början. Men det är en diskriminering av 
pappors förmåga. En pappa på träffen 
sa ”Hade både jag och min fru varit här, 
hade min fru fört vår familjs talan”.

Stefan tror att de flesta pappor tycker 
att deras kvinnor är intelligenta och 
klarar projektledarrollen så bra, att de 
tar ett steg tillbaka. Så blev det för ho-
nom.

– Vi försökte hjälpas åt och turas om, 
men jag var mer mañana, tog saker när 

ble

ble

börj

A

Stefan hoppas att 
pappagruppen 

blir ett forum där man 
vågar prata om 

känslor.
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de dök upp, medan Kristoffers mamma 
googlade och låg steget före. Och om 
man som pappa hela tiden får uppma-
ningar om vad man borde göra försvin-
ner den egna drivkraften till slut. Jag 
blev sådan. Jag tappade initiativförmå-
gan.

NU BOR KRISTOFFER och hans syster 
varannan vecka hos mamma och varan-
nan hos pappa. I början glömde Stefan 
en del saker under sina veckor, det kun-
de vara att medicinen tog slut eller att 
skicka med något till skolan.

– När jag glömde något viktigt fick jag 
ta konsekvenserna, Kristoffers mamma 
blev skitförbannad och då hände  det 
grejer. Då startade en uppvakningspro-
cess inom mig. Jag insåg att jag måste 
börja ta ansvar och ta ställning. 

Sedan dess har också den egna initia-
tivförmågan börjat komma tillbaka. Den 
är inte stor, men den växer, säger Stefan.

Stefan försöker vara nöjd med det han 
gör, att se att även små förändringar 
har betydelse. 

– Sakerna på att-göra-listan tar ändå 
aldrig slut och det är lätt att känna sig 
misslyckad och skuldbelägga sig själv 
om man inte gör allt för att barnet ska 
uppnå sin fulla potential. 

HAN FUNDERAR LITE på vad som skulle 
hända om han går in i en ny relation. 
Skulle han falla tillbaka i sin gamla roll? 
Inom honom pågår en kamp säger han. 
En kamp om vad han förväntas leva upp 
till som man. 

– Det är kanske en fördom hos både 
kvinnor och män, att en sårbar man inte 
är lika attraktiv. Många kvinnor förvän-
tar sig fortfarande att man ska vara 
stor, stark och omhändertagande.

Han är egentligen övertygad om att 
det handlar om att våga visa hela sig. 
Att man kanske varken är velour eller 
terrängbil, utan att man är både och, 
eller mitt emellan. Att våga prata om 
alla sina känslor. Det är det han hoppas 
ska ske i pappagruppen. Pappor emel-
lan.Â

Pappagrupper
Pappaträffar arrangeras då och då på olika håll i landet. Hör av 
dig till ditt barns habilitering eller den förening ni tillhör för mer 
information. RBU och FUBs pappaträffar i Stockholm vänder sig 
till pappor med barn med funktionsnedsättning i alla åldrar.  
För mer information, kontakta: kontakt@stockholm.rbu.se.

Kevin är  
lite besvärlig

Och vi gillar det! Barn och unga ska vara nyfikna, 

ifrågasätta och utmana. Gränserna måste testas  

– för hur ska man annars kunna växa? 

Vi finns med hela vägen, från förskolan med 

konduktiv pedagogik till intensiv träning, boen-

delösningar, habilitering och fritids. Fortare än 

du tror är det dags för gymnasiet eller annan 

verksamhet. Och vi finns där. Både för barnen 

och för dig som förälder.

För med ett stabilt stöd kan det bara gå uppåt.

 

www.brackediakoni.se/barnochungdom

Barn & Ungdom
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BOKTIPS   Pappor

Det tårdränkta barnet  
Min berättelse om att bli pappa till 
ett barn med utvecklingsstörning
PETER KARLSUDD, Palmkrons förlag 2015

Peter Karlsudds bok handlar om hans yngsta dotter som föd-
des med Downs syndrom. Läsaren möter både hopp, förtviv-
lan och nytt hopp. men också envishet, god vilja och ibland, 
en kamp mot byråkratin i demokratin. Genom allt detta går 
kärleken till Lisa och ett gott liv som borde vara möjligt.

Boktips
för pappor

D
e
t tård

rän
k
ta b

arn
e
t

P
eter K

arlsu
dd

”Jag är jag!”, sa Lisa och tryckte högtidligt de obekantas händer. 

En bättre introduktion var svår att komma på. Det var ju bara att 

lyssna, och sen se. Ögonblicklig igenkänning, en idealisk början på 

en ny bekantskap. 
 

Lisas pappa Lisas pappa Peter har skrivit den här boken om sin yngsta dotter, 

som föddes med Downs syndrom. Om du vill förstå något om hur 

det är att leva med syndromet, för Lisa, hennes familj och övriga 

omgivning - slå upp första sidan och börja läs.
 

Du ska möta både hopDu ska möta både hopp, förtvivlan och nytt hopp. Envishet, god 

vilja och ibland, en kamp mot byråkratin i demokratin. Genom allt 

detta går kärleken till Lisa och ett gott liv som borde vara möjligt.

 

Därför är den här boken också en lärobok, i bredaste bemärkelse.

I boken ”Det tårdränkta barnet” berättar han sin personliga historia om att bli 

pappa till ett barn med funktionsnedsättning. Boken illustreras med dottern Lisas 

målningar.

Peter Karlsudd, född 1958, är uppvuxen och yrkesverksam i 

Kalmar, där han först blev fritidspedagog. Nu arbetar han som 

professor i pedagogik vid Linnéuniversitetet. Peter har bland 

annat forskat om inkludering av barn med kognitiv funktion-

snedsättning. Han har fått forskarpris för sin webbapplikation 

KIDSS, som underlättar samarbetet mellan personer som 

jobbar med barn i behov av särskilt stöd. 

Palmkrons

Det tårdränkta barnet

Palmkrons

Min berättelse om att bli pappa till 

ett barn med utvecklingsstörning

Det tårdränkta barnet

Peter Karlsudd

Föräldrakraft har sammanställt åtta självbiografiska böcker 
om föräldraskap till ett barn med funktionsnedsättning som är 

skrivna av fäder eller föräldrapar. Håll till godo!   
sammanstŠllning Anna Pella 

Vad händer med 
Kalle – en pappa 
berättar
FREDRIK HJELM
Studentlitteratur 2014

Denna bok handlar om Kalle som 
har autism och en lång väg av oro 
och sorg, om förnekelse, ilska och 
hopp.

Sommaren med 
Gabriella i parken
ARNE JERNELÖV
MBM Förlag 2009

En berättelse om de 
livsavgörande val Gabriellas 
föräldrar ställs inför när hon föds.

Väder, vind  
och livets allvar  
En brevväxling
MARTIN LÖNNEBO &  
THOMAS SJÖDIN 
Cordia 2005
En brevväxling mellan två pappor 
om deras erfarenheter av att leva 
med barn med funktionsnedsätt-
ning.

Prins Annorlunda
SÖREN OLSSON & YVONNE 
BRYNGGÅRD-OLSSON
Norstedts 2008
Prins Annorlunda är en biografisk 
berättelse om hur det är att ha ett 
barn som inte är som alla andra.

TEMA  
ANHÖRIG
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När träden  
avlövas ser  
man längre  
från vårt kök
THOMAS SJÖDIN
Verbum 2012

Boken beskriver familjens liv där 
två av familjens söner lever med 
en progressiv hjärnsjukdom.

Reservkraft 
… är det meningen 
att allt ska ha en 
mening?
THOMAS SJÖDIN
Verbum 2012

Uppföljare till “När träden av-
lövas”. Som en röd tråd genom 
boken löper frågan: är det menin-
gen att allt skall ha en mening?

Jag är pappa till Anna
ULF LUNDÉN, Atlas 2003

Anna föds med ryggmärgsbråck. I boken “Jag är pappa till 
Anna” berättar Ulf Lundén om sorgen och vanmakten, men 
också om glädjen och kärleken. 

Familjevistelser hösten

• v 35 Ryggmärgsbråck

• v 36 Kromosom 22-förändringar

• v 38 Leukemi*

• v 39 Markörkromosom 15-syndromet

• v 41 Pyruvatdehydrogenasbrist, PDH-brist 
 GLUT1-bristsyndrom

• v 42 Beckers muskeldystrofi

• v 43 Hjärntumör, barn från 13 år*

• v 45 Duchennes muskeldystrofi

• v 46 VLCAD-brist

• v 48 Potocki-Lupskis syndrom,
 Duplikation 17p11.2-syndromet

• v 49 Epidermolysis bullosa
 

* i samarbete med Barncancerfonden 

Familjevistelser och Utbildningsdagar 

Utbildningsdagar

Vi har lång erfarenhet och en gedigen kunskap om sällsynta  

diagnoser och funktionsnedsättningar.  
 

I våra utbildningar anlitar vi både externa experter utvalda för sin  

specialistkunskap och interna föreläsare med lång erfarenhet av  

arbete med barn, unga och vuxna med olika diagnoser.  

Hos oss är det sällsynta vanligt.  

I samband med familjevistelserna arrangeras två utbildningsdagar 

öppna för dig som möter barn och unga med aktuell diagnos. 

Vi erbjuder även handledning och uppdragsutbildningar.

För mer information besök oss på 

www.agrenska.se 

Tel: 031-750 91 00
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INTERVJU   Inför Anhörigriksdagen

Nu laddas det för fullt inför 2016 års Anhörigriksdag  
i maj. Vi har träffat Pontus Oscarsson, vice ordförande för 
Anhörigas riksförbund, för att ta tempen på stämningen i det 
20-årsjubilerande förbundet.  text Valter Bengtsson  foto Linnea Bengtsson

PONTUS OSCARSSON, VICE ORDFÖRANDE I ANHÖRIGAS RIKSFÖRBUND:

Med siktet framåt

Någr

g

j
blick p

vi r

Ni har oc
me

En ny stat-
lig ersättning för 

vård av närstående – 
VAN – är en av de frågor 

som drivs av riksför-
bundet i år.

TEMA  
ANH…RIG
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De ställer ut  
på Anhörigriksdagen
• Anhörigas riksförbund  
• Nordström assistans 
• Frösunda  
• Dammsdal skola & boende 
• Attendo 
• Alleato 
• Abilia 
• Zafe 
• NKA 
• Särnmark 
• Tena

Hela utställarlistan finns på Anhörigas riks-
förbunds webbplats www.ahris.se

Hur ser planerna ut för Anhö-
rigriksdagen 2016?

– I år är det ”Anhöriga i rörel-
se, med sikte framåt” som är temat och 
det symboliserar främst den rörelse 
som pågår ute i våra lokalföreningar, 
som är kraften i förbundet. Att vi hela 
tiden vill framåt och har nya behov av 
anhörigstöd och ställer krav.

– Men vi hade också en satsning som 
pågick under 2015 där vi uppmärksam-
made anhöriga genom rörelse. Det är 
nyttigt, både fysiskt och psykiskt, att 
röra på sig, man mår bättre. Och det 
gynnar min närstående också. Så det 
har flera syften. Samtidigt som det på-
går en rörelse i mig hela tiden, som 
anhörig, mina tankar och känslor. Så 
det är ett mångbottnat tema i år.

Några speciella inslag som du tror 
blir höjdpunkter på Anhörigriksda-
gen i år?

– Eftersom förbundet firar 20 år ser 
jag personligen fram emot en tillbaka-
blick på det som har varit. Och att vi ser 
att det har hänt saker de senaste 20 
åren, men vad händer om 20 år, hur ska 
vi röra oss framåt? Vilka behov har vi 
som anhöriga?

Ni har också fått till ett samarbete 
med Försäkringskassan. Vad kan det 
betyda för er verksamhet?

– Vi påbörjade samarbetet med För-
säkringskassan under förra årets Anhö-
rigriksdag och det har fortsatt under 
hösten. Och där ser vi framför oss att 
anhöriga på ett bättre sätt blir inklude-
rade i arbetet med den närstående.

– Framförallt att vi ses som kompe-
tensgivare. Att de utnyttjar den kunska-
pen, erfarenheten och förmågan vi har 
som anhöriga, så det ser vi fram emot.

Och utöver det bedriver förbundet 
några andra politiska frågor?

– Bland annat vill vi få till en föränd-
ring i Hälso- och sjukvårdslagen, för att 
anhöriga ska bli mer inkluderade i vår-
den. Andra frågor är att vi vill tydliggö-
ra är att det ska gå att kombinera anhö-
rigvård eller anhörigomsorg med ett 
förvärvsarbete.

– Vi driver även vård av närstående 
som en intressepolitisk fråga, att man 
ska få ersättning för att kunna vara 
ledig att hjälpa din närstående.

– Sen arbetar vi även med jämställd-
hetsfrågor, för anhörigvård eller an-
hörigomsorg görs ofta av kvinnor eller 
döttrar som tvingas gå ner i arbetstid 
eller sluta arbeta helt för att ta hand om 
sina föräldrar eller respektive.

DET GÅR FRAMÅT för förbundet och Pon-
tus Oscarsson kan glädja sig åt ett ök-
ande medlemsantal. Men han är ändå 
inte helt nöjd.

– Förbundet firar ju 20 år i år och vi 

ökat antalet medlemmar, men vi ser 
fortfarande problem i att få folk att 
engagera sig. Det här är ett problem 
som inte bara drabbar vårt förbund 
utan det gäller generellt i samhället. 
Folk engagerar sig mindre och mindre, 
långsiktig. Och det är ett problem, för vi 
är viktiga ut demokratisynpunkt, för 
regering, riksdag och departement 
vänder sig till oss och andra förbund 
med frågor som rör anhörigvård.

– Om vi blir ett tynande förbund, då 
har vi inte lika stor kraft längre, och 
inte lika stor betydelse. Vi får inte gehör 
för våra frågor. Så därför är det viktigt 
att engagera sig i styrelsearbete och 
inte bara som medlem.Â

Våra specialsida på webben finns på 
hejaolika.se/webbguider/
anhorigriksdagen-guide

Anhöriga måste 
med i alla steg 
ÂFör att samhällets stöd till anhöri-
ga ska fungera måste de anhörigas eg-
na perspektiv och önskemål höras och 
respekteras. Det är utgångspunkten för 
en föreläsning med Elisabeth Hansson, 
professor, och Lennart Magnusson, chef 
för NKA, Nationellt kompetenscentrum 
anhöriga.

”När anhöriga in-
volveras i alla steg up-
pnås de bästa resultat-
en”, menar föreläsarna.

Viktigt att våga 
vara tydlig 
Â”Man vill ju inte klaga...” är rubriken 
för en föreläsning av Lisa Andersson. 
Det handlar om hur viktigt det är att 
våga vara tydlig när det gäller be-
mötande, beslut och andra situation-
er kring närstående. Lisa ger exempel 
på situationer som kan uppstå och hur 
de kan leda till konflikter. ”Ett steg i rätt 
riktning är att våga vara 
tydlig, en enkel metod 
för att framföra och ta 
emot ett budskap på ett 
konstruktivt sätt”, me-
nar hon.

Kärleken blev  
mitt vapen 
ÂEn av föreläsningarna som sticker ut 
på Anhörigriksdagen är ”Kärleken blev 
mitt vapen” med Soheila Fors.

Hon växte upp som adelsflicka i Iran, 
blev gerillasoldat, gifte sig mot famil-
jens vilja, misshandlades, bodde på 
kvinnohus i Göteborg, mötte Gud, gifte 
sig med en svensk man, byggde upp en 
te-hus-rörelse och ett 
boende för människor 
utsatta för hedersvåld. 

Lisa Andersson.Lennart Magnusson. Soheila Fors.

TRE  
HÖJD- 

PUNKTER 
PÅ 2016  

ÅRS ANHÖ-
RIGRIKS-

DAG
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GUIDE   Skilsmässa

Varför är det  
så svårt att hålla ihop?
De flesta som får barn med 
funktionsnedsättning beskri-
ver att livet vänds upp och 
ned de första åren. Allt kret-
sar kring barnet och det är 
lätt att man glömmer bort 
varandra. Men för att ha en 
kärleksrelation behöver man 
lägga tid på den, det man inte 

lägger tid på försvinner. För 
många räcker inte tiden och 
energin inte till det. Det är 
också vanligt att föräldrar 
fastnar i rutiner kring barnet, 
om vem som gör vad, och 
eftersom mamman oftast är 
hemma först så är det vanligt 
att hon tar merparten av det 
som ska göras, men sen när 
man byts av sker ingen ”revi-
sion”. Frustrationen kring 
fördelningen kan skapa stora 
problem. 

Statistiken visar att fler 
föräldrar som har barn med 
funktionsnedsättning går 
skilda vägar än andra föräld-
rapar.

Varför är det så svårt att 
samarbeta med sitt ex?
Till en början, när man är 
nyseparerad, står ofta käns-
lorna av misslyckande i vä-
gen för allt annat. Man bär 
på en sorg över att man inte 
lyckats få relationen att hål-
la, och man går igenom stadi-
er av ältande och bitterhet. 
”Varför hände detta?” När 
man kommit vidare går kan-
ske tankarna och känslorna 
över till oro för hur barnet 
kommer att påverkas av se-
parationen, och man inser att 

man har olika bilder av vad 
som är viktigt för att barnets 
framtid blir så bra som möj-
ligt. Denna insikt är förmod-
ligen inte ny, utan något som 
tagit kraft redan när man 
levde tillsammans, men nu 
blir skillnaderna tydligare 
och det blir en stor utmaning 
att samarbeta kring detta. 

Vilka saker kan  
det handla om?
Vid en separation är ett van-
ligt problem  att kvinnan 
tycker att mannen blundar 
för eller tar för lätt på bar-
nets svårigheter och inte ser 
barnets behov fullt ut. Å 
andra sidan tycker kanske 
mannen att kvinnan har för 
stort kontrollbehov, att hon 

b

bete

börj

1

2

Många heterosexuella par som separerar har svårt att få till ett 
bra samarbete kring sina barn. Om något eller flera av barnen be-
höver extra stöd ställer det stora krav på samarbetet, kanske för 

resten av livet. Föräldrakraft har träffat Britta Lundkvist, beteen-
devetaren som specialiserat sig på frågor kring föräldraskapet och 

par relationen när barnet har en funktionsnedsättning. 
text & foto Anna Pella

  När man går  
skilda vägar

Guide!

helt har anpassat livet efter 
barnen och har svårt att 
släppa kontrollen om barnet 
inte får samma höga nivå av 
omvårdnad som hos henne. 
Hon kanske skickar påmin-
nande sms och telefonsamtal 
om läxor, läkarbesök, att inte 
glömma vantar med mera. 
Men för båda parter gäller 
att släppa taget när barnet är 
hos den andra föräldern, om 
det inte finns en uppenbar 
risk att barnet far illa. Att 
släppa det man inte kan på-
verka just nu behöver man 
träna på. För sin och sitt 
barns skull. 

Hur kan vi hitta  
ett förhållningssätt?
Vi vet att det är vanligt att 

3

4

KOMMUNENS ST…D
Familjerättens uppgift är att med utgångspunkt från barnets 
bästa stödja familjen att finna egna lösningar kring vårdnad, 
boende och umgänge, om föräldrar efter separation har svårt 
att enas i frågor som rör barnen. Man kan få rådgivning per 
telefon eller boka tid för samarbetssamtal. Samtalen är frivil-
liga och omfattas av sekretess, och är ett sätt att få hjälp att 
hitta gemensamma lösningar för barnets bästa utan att behö-
va gå till domstol. 

Till en början, 
när man är nyse-
parerad, står 
ofta känslorna 
av misslyckande 
i vägen för allt 
annat. Man bär 
på en sorg över 
att man inte lyck-
ats få relationen 
att hålla, och 
man går igenom 
stadier av ältan-
de och bitterhet.

TEMA  
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kvinnor har svårt att släppa 
kontrollen och att män har 
svårt att ta initiativ. Men 
båda sakerna hänger sam-
man. För att en omfördelning 
av ansvaret ska kunna äga 
rum behöver båda parter 
vara villiga att förändra sitt 
beteende. 

Omfördelningen behöver 
göras av båda tillsammans, 
även om det är den som upp-
lever obalansen som behöver 
ta upp problemet. Du kan 
inte säga åt ditt ex vad hon 
eller han ska göra eller inte 
göra. Och absolut inte hur 
det ska göras. Att vara med-
veten om hur man själv kom-
municerar och hur den andra 
kommunicerar är en viktig 
början. 

Försök också tänka hur det 
skulle vara om du var som 
din partner och tvärtom. Hur 

skulle du vilja att hon eller 
han gjorde då? 

Vilka praktiska  
lösningar finns?
Om ni har svårt att komma 
överens om frågor som rör 
barnet kan ni vända er till 
kommunen för att få gratis 
samarbetssamtal. Där får ni 
hjälp med att hitta gemen-
samma lösningar för barnets 
bästa utan att behöva gå till 
domstol. Via familjerådgivar-
en eller familjerätten kan 
man få hjälp att hitta en 
struktur för samarbete och 
hitta praktiska lösningar 
kring vårdnad, boende och 
umgänge utifrån barnets 
bästa. 

Hur just er lösning än blir 

så är det viktigt att tänka på 
att en förälder aldrig kan 
ersätta den andra. Ett barn 
behöver båda sina föräldrar. 
Om möjligt är därför delad 
vårdnad en fördel på många 
sätt, särskilt om föräldrarol-
len är ovanligt krävande. Det 
är också viktigt för barnets 
skull att bryta ett beroende 
av en enda person. 

Men om jag släpper 
kontrollen går det  
ut över barnet?
För din egen och ditt barns 
skull behöver du acceptera 
att din partner gör på ett 
annat sätt än du. Lita på att 
det finns andra vuxna i bar-
nets närhet, som ser barnets 
behov och som signalerar om 

det mot förmodan skulle gå 
över styr. Din önskan om att 
din partner kommunicerar 
och tänker som du är inte 
realistisk. Kanske behöver 
du släppa kontrollen för att 
din partner ska ta ett steg 
fram och ta initiativet? Eller 
tvärtom, kanske behöver du 
börja ta initiativ för att din 
partner ska backa och börja 
slappna av? 

Det är svårt att förändra 
vårt beteende, det handlar 
om ett myrsteg i taget. Tänk: 
Hur kommer vi vidare? Det 
kanske inte blir exakt som du 
vill. Men ge inte upp. Även 
om du känner att du försökt 
finns det saker som kan för-
ändras. 

Vad kan andra göra  
för att underlätta?
I och med den digitala ut-
vecklingen har allt mer an-
svar hamnat hos föräldrarna. 
Till exempel förväntar sig 
många skolor idag att föräld-
rar själva ska gå in på nätet 
för att ta reda på vilka läxor 
barnet har. Samtidigt har 
vård och omsorg ofta kvar en 
traditionell syn och kontak-
tar alltid mammorna när det 
gäller frågor kring barnet. 
Kvinnan riskerar därför att 
bli mannens privatsekretera-
re, informationscentral. Och 
så länge ingen gör något så 
fortsätter systemet inom 
familjen. 

Första steget är att be alla 
professionella som har med 
barnet att göra att delge in-
formation till er båda. 

Det andra steget är att be 
om hjälp. Vi har en bild av att 
vi som föräldrar ska klara 
allt, till och med lite mer och 
bättre än våra egna föräldrar 
gjorde. Men allt kring bar-
nets funktionsnedsättning är 
ytterligare ett jobb. Bygg 
därför nätverk av andra vux-
na. Ingen annan säger, nu 
fixar jag detta åt dig. Du be-
höver själv be om hjälp. 

Och människor vill gärna 
hjälpa om de kan. Prata med 
grannar, arbetskamrater och 
släktingar.

5

6

7

Britta  
Lundkvist
Bor: Vallentuna, norr om 
Stockholm.

Familj: Två vuxna barn,  
varav en son med en  
medfödd hjärnskada, skild 
från barnens far.

Yrke: Beteendevetare och  
ledarskapsutvecklare.

Aktuell: Håller föräldrakurser  
om föräldrakraft och parrela-
tioner samt hur man kan  
hitta vägar för ett bra sam-
arbete när man gått skilda 
vägar på Habilitering  
& Hälsa i Stockholm.

Egen sida:  
www.brittalundkvist.se/
foraldraskap
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Hur kan jag jobba med  
mig själv för att orka?
Tänk att ditt liv är som en 
båt. Det är läckor i båten, 
små och stora som gör det 
svårt för båten att komma 
vidare. Det kanske är storm 
runt dig också som du inte 
kan påverka. Därför kommer 
du inte framåt så fort som du 
önskar. Små läckor kan fixas 
enkelt men de stora är svåra-
re. Fundera på vilka dina 
största läckor är just nu och 
bryt ned problemen i konkre-
ta saker. Så länge du tänker 
”allt är kaos” kommer hjär-
nan inte att kunna sortera 
och hitta lösningar, den be-
höver få struktur. Gör en 
lista. 

Fundera sedan på hur upp-
gifter och ansvar kan förde-
las. Vad kan jag göra? Vad 
kan mitt ex göra? Vad kan 
andra göra? Du behöver fylla 
på med positiv energi för att 
ha marginaler och reserv-
kraft när något oförutsett 
händer. Annars kraschar du 
förr eller senare.

Men om jag fastnar  
i negativa tankar?
Inom kognitiv beteendetera-

pi brukar man skilja på icke-
motiverande tankar och mo-
tiverande tankar. Genom att 
ändra våra tankar kan vi 
ändra vårt beteende. Men det 
tar tid. Problemet är att vi 
ofta tänker så många steg 
framåt, och därför ser hinder 
som omöjliga och oöverstigli-
ga. Försök att istället ta en 
sak i taget och lägg kraven på 
dig själv på minsta möjliga 
godkända nivå. 

Fundera på vilka tankar 
som gynnar dig och ditt barn 
och var möjligheterna finns 
till det du behöver. Formule-
ra tydliga problem och mål. 
Till exempel; du känner att du 
har för liten egen tid och vill 
få mer. En ickemotiverande 
tanke blir då ”det går ändå 
inte”, medan en motiverande 
tanke blir ”jag får helt enkelt 
använda den tid jag har”.

Hur kan jag bejaka  
mina egna behov?
Genom att göra roliga saker, 
träffa andra människor, få 
nya perspektiv, skämma bort 
dig själv eller göra något du 
själv tycker är roligt med 
dina barn. Men du behöver 
också göra dig av med ditt 
”bagage” som dränerar dig på 
energi. Kanske behöver du 

träffa någon professionell att 
samtala med om det som 
tynger dig, sorgen över bar-
nets funktionsnedsättning, 
separationen, över det liv du 
fick och allt annat du bär 
omkring på. Att hitta ett 
kreativt uttryckssätt för att 
få ur dig undantryckta käns-
lor och frustration är bra, det 
kan till exempel vara att 
sjunga, måla, skriva eller 
träna. 

Försök hitta en liten stund 
varje dag, där din hjärna får 
vila från intryck. Ett första 
steg kan vara att låta telefo-
nen ligga när du får en stund 
över. 

Hur märker jag av  
min egen stress?
Vi är bra på att stänga av 
kroppens signaler, men de 
finns där om vi lyssnar or-
dentligt och lär oss känna av 
dem, till exempel spända 
käkar, nacke och axlar eller 
tryck över bröstet. Vår kropp 
är fantastisk, vi får otroligt 
mycket information från den. 

Men vi stänger av, känner 
inte efter, vi ska bara… För-
sök att inte samla på dig 
negativa känslor, ta hand om 
känslorna direkt när de kom-
mer och uttryck dem. Till 
exempel kan du gå in på toa-
letten och stampa i golvet om 
du känner dig arg. Då slipper 
du samla på dig ny stress. 
Lär känna dig själv och upp-
täck när varningssignalerna 
kommer. 

Ofta är våra barn bra på att 
hjälpa oss att se signalerna 
innan vi själva upptäcker 
dem. ”Är du arg idag mam-
ma?”

Några kloka ord på vägen?
Om du bara ägnar ditt liv åt 
ditt barn kommer du till slut 
inte ha någon energi kvar. 
För barnets skull – släpp det 
som inte är livsnödvändigt. 
Om ni har delad vårdnad 
behöver du återhämtning och 
vila den veckan barnet inte 
är hos dig, för att sedan orka 
en hel vecka själv. Du behö-
ver hitta ditt sätt, som funkar 
för dig. Jämföra dig inte hel-
ler med andra. Känn efter 
där inne i hjärtat, hur du ska 
orka och hantera situatio-
nen? Försök också att tänka 
tvärtom: Istället för ”allt är 
omöjligt” till ”allt är möjligt”. 
Vad skulle hända då? Du 
kanske tycker att du skulle 
lura dig själv. Men det gör du 
ju oavsett. Allt är faktiskt 
inte omöjligt heller. 

Vi behöver ha realistiska 
mål för att kunna känna oss 
nöjda och tillräckliga, och vi 
behöver själva se till att det 
är vi som är kapten på vår 
egen båt.Â

ÖKAD RISK FÖR SEPARATION  
VID FUNKTIONSNEDSÄTTNING
Källa: Folkhälsomyndigheten

Statistik från 2012 visar att 18 procent av alla föräldrar till barn 
utan funktionsnedsättning har separerat. För föräldrar till barn 
med måttliga eller svåra funktionsnedsättningar var andel-
en 30 procent och för föräldrar till barn med lindriga funktion-
snedsättningar 26 procent. Uppdelningen visade också att 
andelen föräldrar som hade separerat var störst bland barn 
med huvudsakligen neuropsykiatriska funktionsnedsättning-
ar, 38 procent, och barn med huvudsakligen fysiska funktion-
snedsättningar, 29 procent.

Vi är bra på att stänga av  
kroppens signaler, men de  

finns där om vi lyssnar ordentligt 
och lär oss känna av dem, till  

exempel spända käkar, nacke och 
axlar eller tryck över bröstet.

9

10

11
12

Britta Lundkvist och hennes ex 
fajtades om tiden när de levde till-
sammans. I efterhand såg hon vad 
de hade kunna göra annorlunda. 

Föräldrar 
till barn utan 

funktions
nedsättning.

Skilsmässor i procent.
18% 30% 26%

Föräldrar 
till barn med 
måttlig/svår 

funktionsned
sättning.

Föräldrar 
till barn 

med lindrig 
funktionsned

sättning

GUIDE   Skilsmässa

8
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➤  20–21 APRIL
Funka för livet, Växjö.

➤  9–10 MAJ
Särskolans rikskonferens, 
Örebro. 

➤  10–11 MAJ
Anhörigriksdagen, Varberg. 

➤  11–12 MAJ
Kommunikationskarneval 
Göteborg. 

➤  19–20 MAJ
NPF-Forum, Kistamässan.

➤  24–25 MAJ
Hjultorget, Kistamässan.

➤  22–22 OKTOBER
Dysleximässan, Solna.
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ANNONSÖRER I DETTA NUMMER:

 

spel som utökar och organiserar ordförrådet

• Leta ord som är motsatser. 

50 motsatspar uppdelade på 

5 nivåer.

Alla ord är skrivna och talade.

•Välj motsatspar och antal 

motsatspar till egna spel 

som kan sparas.

• Spela memory eller fånga 

svävande bubblor.
• Ordbok med bilder på alla 

motsatsparen. 

PerformIQ 
Care 

– assistansbolaget för 
dig som vill vara aktiv 

och älskar idrott

www.performiq.se · e-post: mia.nagorny@performiq.se · mobil 073-353 75 26

 

ANNONSTORG

HJÄLPMEDEL: Våra kroppar är gjor-
da för att stå upp. Men ståhjälpmedel 
kräver tid och planering för att fungera 
bra. Guide med expert om varför det är 
livsviktigt att stå upp.

TEMA: 

Älskade 
hatade  
assistans
Guiden som reder ut 
reglerna och hjälper dig 
undvika fallgroparna.

DESSUTOM: 

Tema Skriv 
och läs
Viktigaste hjälpmedlen för 
att övervinna bland annat 
dyslexi.
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VŒga ta steget!
Det behövs fler trygga vuxna som 
har möjlighet att hjälpa och stötta 
ett barn, ungdom eller vuxen.

Besök oss gärna!
www.familjehemsbanken.se

CLAESBORG I SKÖVDE är Grynings boende 

för tonårs pojkar med autismspektrumstörning 

i  kombi nation med en social problematik. Vi tar 

emot placeringar enligt LSS, LVU och SoL. Vi har ett 

 sam arbete med en liten friskola i Skövde, vilket är 

mycket uppskattat och en viktig framgångsfaktor, 

då många av pojkarna som kommer till oss har en 

problematisk skolgång i bagaget.

FÖR MER INFORMATION: 

kontakta Claesborgs enhets chef, tel 0500–48 78 50. 

För övriga frågor:  kontakta Grynings 

placeringsrådgivning, 031-703 73 48 eller 

placeringsradgivningen@gryning.se

Gryning Vård ägs gemensamt av 

 kommunerna i Västra Götalands län.

Daglig verksamhet för dig 
med Asperger (AST)

www.cedergruppen.se   08-6543000   info@cedergruppen.se
Kontakta oss för information om lediga platser.

Nu finns Dagboken som ersätter 

handskriven kontaktbok. 

• Spara 30 minuter per barn och dag.

• Enkel, trygg och rolig kommunikation. 

• Stärker barnets sociala nätverk.

• Pictogram och Ritade Tecken ingår.

måndag

21 mars 2016

Prova 
graas i 

1 månad!

www.picturemylife.se

Spara tid med en 
digital kontaktbok!

TotalAssist är en helt webbaserad tjänst 

för personlig assistans. Det är enkelt att 

komma igång med schemaläggning, 

tidrapportering och elektronisk signering.

info@totalassist.se                www.totalassist.se

Aros Circle AB, 021-448 49 50

TotalAssist
������

ger en effektiv och säker administration för 

assistansföretaget med avseende på lagar och regler 

enligt Försäkringskassan, ATL, etc.

 

ANNONSTORG

Varje människa är    
 viktig. Och unik.

Kontakta våra kundombud direkt. Läs mer på oliviapersonligassistans.se

Eftersom varje människa är unik,  

liten som stor, erbjuder vi personlig 

assistans med individuella lösningar. 

 

Välkommen!
www.heldagsskolanrullen.com

 En grund- och gymnasiesärskola
med inriktning ämnesområden och 
fritids för flerfunktionshindrade ele- 
ver. Rullen erbjuder rätt utbildning i 
en kommunicerande och trygg miljö 
med höga förväntningar som ger en 
elev med största möjliga självkänsla 
som mår bra i sin kropp och kan

förmedla vad hen vill till vem som 
helst, när som helst.
PODD som AKK: Centralt i Rullens 
idé ligger att språket är avgörande för 
utveckling av ny kunskap. På Rullen 
pratar alla PODDiska och eleverna är 
delaktiga i utvärdering och förbättring 
av utbildningen.

FK_1602_s73-75_annonstorg_v04.indd   74 2016-03-31   11:34



www.bosse-kunskapscenter.se

Döbelnsgatan 59, 113 52 Stockholm

Tel:  08-544 88 660

Fax: 08-544 88 661

helene@bosse-kunskapscenter.se

Att få en fungerande personlig 

assistans är en ständigt pågående 

utmaning som ställer krav på både 

arbetsledare och personlig 

assistent.

Vi erbjuder dig och dina assistenter 

utbildning samt handledning 

utifrån dina behov!  

Välkommen att besöka vår hemsida 

eller kontakta Helene Symreng för 

mer information!

Utbildning
och handledning

Det finns bara 
ett BOSSE

Vår unika verksamhet erbjuder dig  

med funktionsnedsättning personligt 

råd, stöd och information. 

Det kan gälla olika  

frågor till exempel  

personlig assistans,  

hemtjänst, bostad,  

arbete, hjälpmedel  

och rehabilitering.  

Vi erbjuder även  

utbildning/handledning  

till personliga assistenter. 

Döbelnsgatan 59, 113 52 Stockholm
Telefonväxel 08-544 88 660       

www.bosse-kunskapscenter.se

Låna talböcker 
och lättläst på 
biblioteket. 

LŠsglŠdje.

För oss på Kompis är det själv-
klart att vinsten hör hemma där 
den gör mest nytta, nämligen i 
verksamheten hos våra assistans-
berättigade. 

Detta gör att vi, bland annat, har 
möjlighet att arrangera årligen 
återkommande sommarläger. 

0771-404 525 | www.kompisassistans.se

Sommarläger 2016 Furuboda

11-16/7 Kompis Assistans bjuder in till en samverkanskurs med lägerkänsla 
i samarbete med Furuboda  Folkhögskola.

Vi vänder oss till Dig som är assistansberättigad och 14 år eller 
äldre. Under veckan arbetar vi med ökad självständighet och 
olika former av kommunikation. Musik kommer också att vara ett 
centralt tema. Självklart fi nns också goda möjligheter till sol, bad, 
korvgrillning och annat som hör ett riktigt sommarläger till.

- >> Välkommen att läsa mer på vår hemsida. Senast 
15 april vill vi ha din intresseanmälan.

ANNONSTORG
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Den 1 januari 2015 kom ett förtyd-
ligande i Hälso-och sjukvårdsla-
gen med syfte att stärka patien-

tens ställning i vården. Detta är endast 
möjligt om man förstår och sedan utgår 
från de förutsättningar patienten har att 
medverka i vården. Gör man inte detta 
så blir lagändringen istället ett slipat 
vapen mot patienten och ett hot mot 
patientsäkerheten.

Min son Jesper är 20 år och har 
Downs syndrom samt ett mycket kom-
plicerat hjärtfel. Ett hjärtfel som sanno-
likt kommer att generera nya symptom 
på försämringar med tiden.

Jesper har ett förståndshandikapp, 
vilket innebär att han är på en 
5-6-årings utvecklingsnivå. Han är 
mycket här och nu, funderar en del över 
livet, men oroar sig inte särskilt mycket. 
Under 20 års tid har jag ägnat mycket 
energi till att få Jesper trygg i kontakten 
med vården. Han är nu en patient som 
finner sig i undersökningar och provtag-
ningar med stor tillförsikt. Han är mo-
dig och klarar av även smärtsamma 
sådana för han vet att han måste.

DEN DAG HAN fyllde 18 år förändrades 
emellertid förutsättningarna för att få 

en god vård. Plötsligt förväntas Jesper 
själv kunna klara av att svara på frågor, 
veta vad han vill och förstå innebörden i 
medicinska termer. Detta kan han na-
turligtvis inte.

Min roll har förändrats från att ha 
varit vårdhavarens till någon som vår-
den inte alls behöver lyssna på. Man 
vänder sig nu enbart till Jesper, vilket 
innebär att man försöker få svar från 
någon som pratar jesperitiska. Ingen 
inom vården förstår mycket av detta 
sällsynta språk. När Jesper svarar ”ja”, 
kan han egentligen mena ”nej”. Det hela 
avgörs av om han förstått frågan rätt, 
om han vet vilket svar vården väntar 
sig, hur humöret är och om han själv 
kan göra en bedömning av frågans rele-
vans, innehåll samt pondus. Tajmingen 
kan också spela roll.

DE GRAMMATISKA SPÖRSMÅLEN är ganska 
komplicerade i just jesperitiskan, bara 
mamman förstår hyfsat bra. Hon har ju 
ägnat större delen av de senaste 20 
åren till att studera detta invecklade 
språk och hon har kommit fram till att 
hudreaktioner, andetag och många an-
dra komponenter ingår i grammatiken. 
Därför är hon långt ifrån fullärd, men 
ändå så pass kompetent att man kan tro 
att hon är den som förstår Jesper bäst.

Tyvärr har jag inte längre någon ta-
lan.

Jag skulle önska att jag kunde få en 
stund ensam med doktorn, men detta är 
ju omöjligt. Inom vården får man helt 
enkelt inte prata om patienten. Man 
måste alltid tala med patienten, annars 
sätter man inte patienten i centrum.

Hm.
Minst en gammal katt luktar mycket 

konstigt här.
Min ambition att få läkaren att förstå 

Jespers symptom har ingenting att göra 
med att jag vill undanhålla sanningen 

för Jesper. Jag önskar bara ge honom 
sanning han klarar av att hantera.

JESPER BEHÖVER INTE höra om min oro 
kring hans hjärtfel. Inte heller bör han 
höra mina frågor till doktorn som inte 
riktigt har förstått problematiken. Jes-
per har inte heller någon nytta av att 
lyssna till de diskussioner som följer. 
Mamman kan ju inte lämna över ansva-
ret till Jesper och låta honom sköta 
kommunikationen. Gör hon det så blir 
det pannkaka och död av alltihop.

Min ambition att få tala med doktorn, 
utan att Jesper hör, är helt enkelt att 
låta Jesper ha kvar sin tillit till vården, 
doktorn och till mig. En trygg patient är 
en medgörlig patient. Detta främjar vår 
vardag eftersom vi ofta måste söka 
vård. 

Alla vinner på att Jesper förblir så 
trygg som det tagit år att lära honom att 
bli.

Om man låter mig, jag som kan jes-
peritiska, få tala med vården, så möjlig-
gör man en säker dialog kring patien-
tens bekymmer och först då kan man 
säga att man faktiskt möter denna pa-
tient med den respekt som bör. Om 
Jesper pratat kinesiska, så hade man 
omedelbart kallat in en tolk innan man 
hade satt igång med undersökningen, 
eller hur?

JAG ÄR EN fantastiskt kompetent tolk i 
dessa lägen. Jag önskar få fortsätta vara 
den oerhört betydelsefulla och viktiga 
bro mellan patient och sjukvård som 
behövs, men får inte det.

Vården tror att om vi bara pratar med 
Jesper, så har vi satt patienten i cen-
trum och möter patienten med respekt. 
På så sätt gör vi inte fel i mötet med 
denna svårbedömda patient.

Inget kan vara mera fel. 
Istället slänger man ut en svårt sjuk 

patient ur trygghetssystemet.
Vården har inte fattat någonting av 

innebörden i den nya lagen. De mest 
utsatta patienterna glömdes bort.

Om inte vården kan visa dessa  
sköra patienter omsorg, vem ska då 
göra det? Â

” Vården tror att man gör rätt när man 
slänger ut Jesper ur trygghetssystemen”

Vården tror att om vi bara pratar med Jesper, så har vi satt  
patienten i centrum. På så sätt gör vi inte fel i mötet med denna 
svårbedömda patient. Inget kan vara mera fel. Istället slänger 
man ut Jesper ur trygghets systemet, skriver hans mamma  
Marie Winald Karlstršm.

DEBATT   Läsarnas röst

Marie Winald Karlström föreläser, sedan 
20 år, om bemötande inom vården samt 
om livsmod. Utkom 2013 med boken 
”Modig nog att leva” på Linnefors förlag.

bidr

bidr

jer nå
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Vårdbidrag är något en förälder 
som har extra arbete eller kost-
nader för ett barn som är sjukt 

eller har en funktionsnedsättning kan 
få. Storleken beror på omfattningen av 
det extra arbetet och de extra kostna-
derna. Det finns fyra nivåer: en fjärde-
dels, halvt, tre fjärdedels och helt vård-
bidrag. 

När vi i DHB Västra har frågat våra 
medlemmar om frågor de vill att vi 
fokuserar på har flera tagit upp vårdbi-
draget. Ofta har det handlat om att de 
har upplevt orättvisa bedömningar, att 
de inte fått tillräckligt med stöd under 
ansökningsprocessen, eller att de har 
upplevt ansökningsförfarandet som 
krångligt. 

För att få en djupare kunskap om hur 
det upplevs att ansöka om vårdbidrag 
gjorde vi under hösten 2015 en enkät-
undersökning bland våra medlemmar. 
Medlemmarna bor i Västra Götalands, 
Jönköpings och Hallands län. Enkäten 
gick ut till samtliga medlemsfamiljer. 
Enkäten har besvarats av 50 medlem-
mar som representerar 50 familjer

Ser man på skillnader i fördelningen 
av vårdbidrag geografiskt har ingen 
av de svarande i Jönköpings och 
Hallands län fått helt vårdbi-
drag. I Västra Götaland har 15 
av 38 svarande fått helt vård-
bidrag. Det finns en tendens 
att olika typer av diagnoser 
påverkar storleken på vårdbi-
draget, men att det också skil-
jer något beroende på var bi-
dragstagaren bor. Tydligast är 
dock att dövhet i de flesta fall har 
gett ett helt vårdbidrag.

De flesta svarande är ganska 
eller mycket nöjda med vårdbidragets 
storlek, men svarande från Halland och 
Jönköpings län ger inte lika positiva 
svar som dem från Västra Götalandsre-
gionen. Fler har fått lägre bidrag i dessa 
två regioner.

Vad gäller bemötandet från Försäk-
ringskassan framgår att det beror 
mycket på hur man upplevt kommuni-
kationen med sin handläggare. Vissa 

menar att kommunikation, bemötande 
och bedömning har varierat mellan 
olika handläggare. Man upplever att den 
tidsåtgång man som sökande ska beräk-
na för olika moment är ”kinkig”, att 
ansökningsprocessen kan vara trög. En 
svarande berättade att bemötandet på 
en försäkringskassa var jättebra och 
smidig. När de flyttade och bytte för-
säkringskassa blev det genast mycket 
besvärligare. Någon handläggare ska ha 
hävdat föräldraansvar utan att någonsin 
ha träffat barnet. En handläggare me-
nade att det finns en praxis, men när 
den sökande bad om att få läsa referens 
kröp det fram att handläggaren läst 
något i en bok. Vissa har till och med 
upplevt handläggare som kalla och hår-
da. Det är också viktigt att understryka 
att det är ganska många som har haft en 
positiv upplevelse av försäkringskas-
sans bemötande med empatiska, sym-
patiska och förstående handläggare.

 
MÅNGA HAR UPPLEVT själva ansöknings-
processen som jobbig. Det är psykiskt 
påfrestande att fokusera på barnets 
svagheter. Samtidigt tycker några att 

det är bra att det är omfattande så att 
det blir så detaljerat och korrekt 

som möjligt. Man upplever det 
som krångligt om handlägga-
ren saknar förkunskaper om 
funktionsnedsättningarna, 
och det kan påverka utfallet.  

Flera upplever processen som 
utdragen och en svarade berät-

tade att konsekvensen av att det 
retroaktiva bidraget kom i en 
klumpsumma efter nytt år blev 
restskatt. Ofta har hörsel- eller 
barnhabiliteringens kuratorer 

varit till stor hjälp i processen.
 

EN ANNAN ASPEKT är om man behöver 
söka om eller ej. En svarande tycker att 
det finns en orättvisa i bedömning när 
hen känner andra familjer som fått fullt 
vårdbidrag som gäller tills barnen är 
vuxna medan hen måste söka om ganska 
ofta. Hen menar också att det kan vara 
lika krävande att ha ett barn med hörap-

parater som med cochleaimplantat och 
har därför svårt att se varför de ska be-
dömas olika och få ett lägre bidrag.

 
FÖRBÄTTRINGSPOTENTIAL
Våra medlemmar har utifrån sina er-
farenheter följande synpunkter på hur 
ansöknings processen för vårdbidraget 
kan förbättras:

•  Likhet över landet. Jag ska som 
sökande kunna förvänta mig att jag 
bedöms och bemöts på samma sätt 
oavsett var i landet jag söker vård
bidrag. Det borgar för jämlikhet och 
rättssäkerhet.

•  Samma nivåer för lika diagnoser.

•  Lita mer på föräldrarnas behovs
bedömningar, men bedöm inte heller 
utifrån hur duktig den sökande är på 
att formulera sig.

•  Neutrala handläggare som också är 
stöttande, inte bara granskande och 
kritiska.

•  Samma period för alla – att även 
ansöknings och beslutsperioderna 
ska vara jämlika. Exempelvis treårs
perioder.

•  En förenklad ansökningsprocess med 
klara regler för vad som berättigar 
vårdbidrag. Vad är extra hjälpmedel 
mm. Kanske med en mall.

•  Enklare och tydligare information från 
Försäkringskassan.

•  Ökade kunskaper om olika funktions
nedsättningar hos försäkringskassans 
handläggare.

FÖR VÅRA BARNS skull är det viktigt att 
rättvisa skipas. För föräldrar som har 
fullt upp med att ge sina barn de bästa 
förutsättningarna är det viktigt att 
handläggare och beslutsfattare agerar 
rättvist och neutralt. Dessutom kan inte 
förutsättningarna för att få vårdbidrag 
se så olika ut som det verkar, att det ska 
hänga på vem som handlägger ditt ären-
de och var du bor.Â

Ett rättvisare och  
enklare vårdbidrag, tack!

Daniel Lakso,
Ordförande  
i DHB Västra.
 

DHB Västra är Distriktsorganisationen för 
döva och hörselskadade barn samt barn med 
språkstörning i västra Sverige. Vi är en organ-

isation av och för familjer. Språkliga funk-
tionshinder är inte en persons problem 
utan allas utmaning. DHB ser till hela 

familjens behov och intressen un-
der barnets väg från förskolan 

till arbetslivet.

DHB VŠstra
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Den första december 1955 
blev Rosa Parks ombedd 
att ge upp sin plats på 

bussen till en vit passagerare. Det 
fanns vid tiden inget konstigt i 
denna begäran, eller att dela upp 
platserna i en buss efter passage-
rarnas hudfärg. Svarta bussrese-
närer skulle sitta längst bak i 
bussen och lämna sina säten till 
förmån för de vita om det blev 
fullt. Så var det bara. Var man 
inte vit skulle man helt enkelt 
vara nöjd att man fick åka buss 
överhuvudtaget. Inte gnälla över 
att det måste ske på speciellt 
anvisade platser.

Funkisrörelsen  
behöver en Rosa Parks
P-plats-kuppen har hyllats av många, 
fördömts av andra, avfärdats som trams 
av några och i princip ignorerats av sta-
dens största opinionsbildare Göteborgs- 
Posten. En besvikelse, men samtidigt ett 
talande exempel för hur frågan hanteras 
av media, skriver Anders Westgerd, Gil.

Gruppen bakom 
”handikuppen”. 

Artikelförfattaren 
Anders Westgerd i 

mitten. 

Men Rosa Parks vägrade att 
flytta på sig. Hennes vägran blev 
gnistan medborgarrättsrörelsen 
behövt för att få folk att inse det 
absurda i lagar som delar upp 
befolkningen efter hudfärg.

På dagen sextio år senare, den  
1 december 2015, genomfördes en 
annan medborgarrättslig aktion 
på en parkeringsplats i centrala 
Göteborg. På natten märktes 95 
p-platser, hela parkeringen utan-
för Stora Teatern, om till handi-
kapplatser. Aktionen utfördes av 
en grupp funkis-aktivister där 
undertecknad ingår. Vi ville på ett 

handgripligt sätt visa det orimliga 
i att 60-90 procent av Sveriges 
stadskärnor är helt eller delvis 
otillgängliga. Detta trots att vi 
ända sedan 1966 haft lagstiftning 
om att alla nybyggnationer skall 
vara tillgängliga och sedan 2001 
om att hinder som är ”enkla att 
avhjälpa” ska åtgärdas.

Under några timmar lät vi där-
för morgontrötta bilister själva 
uppleva denna otillgänglighet. De 
visade tydligt hur frustrerande 
det kan kännas att, efter att först 
ha cirklat runt ett par varv, tving-
as finna sig i att det inte finns 
någon plats för dem. En känsla de 
flesta av oss som lever med en 
funktionsnedsättning får uppleva 
flera gånger varje dag. År ut och 
år in, så länge vi lever.

TRO NU INTE att vi söker sympati. 
Tvärtom. Vi trötta på att behöva 
nöja oss med förminskande klap-
par på huvudet och allsköns me-
nande blickar. Rosa Parks ville 

Ändå f

bor

vi sk

95 parke-
ringsplatser 

i centrala Göte-
borg gjordes om 
till handikapp-

rutor.

DEBATT   Funktionshinderpolitik
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Funktionsnedsatta kvinnors 
politiska inflytande i sam-
hället genom olika repre-

sentationer är försvagat. Det 
svaga politiska inflytandet för 
kvinnor måste ses som ett lågvat-
tenmärke för såväl nationellt 
jämställdhetsarbete som funk-
tionshinderpolitiskt.

Myndigheten för delaktighet 
har i år kommit ut med en ny 
rapport med utgångspunkt från 
regeringens jämställdhetspolitis-
ka mål inom områdena utbild-
ning, arbete/försörjning, hälsa 
och politiskt inflytande. Det är en 
skrämmande läsning men inte 
förvånande.

Funktionshinderforskningen 
har flera utmaningar. Hur makt-
relationer samverkar, förstärks 
och förminskas i olika tillstånd 
kan belysas om forskningen intar 
intersektionella perspektiv.

Det är lätt att konstatera att 
funktionshinderforskningen i 
Sverige är av avsaknad av ordent-
liga genusanalyser. Myndigheten 
för delaktighet lyfts denna pro-
blematik samtidigt som utma-
ningarna visas.

Rapporten har titeln ”En jäm-
ställdhetsanalys av levnadsvillkor 
och delaktighetsmöjligheter 
– för personer med funk-
tionsnedsättning” och 
handlar om en 
jämställdhets analys. 
Den konstaterar att 
kvinnor med funk-
tionsnedsättningar är 
särskilt utsatta när det 
handlar om politiskt infly-
tande och deltagande i sam-
hällslivet.

Bland annat konstateras att 
valdeltagandet var lägre bland 
kvinnor med en funktionsned-
sättning jämfört med övriga kvin-
nor i befolkningen.  Färre kvinnor 
med funktionsnedsättningar är 
också engagerade i politiska par-
tier genom medlemskap eller 
aktivt politiskt arbete.

 
DET FINNS FLERA förklaringar till 
det utanförskap som beskrivits. 
Myndigheten för delaktighet 
beskriver flera troliga förklaring-

ar. En sådan förklaring handlar 
om bristande fysisk tillgänglighet 
i samhället. Att bli utestängd från 
offentliga miljöer gör att man helt 
enkelt inte är intresserad av att ta 
på sig några uppdrag. Kvinnor har 
enligt rapporten också mindre 
grad tillgång till olika sociala 
stödinsatser som till exempel 
personlig assistans.

ENLIGT MIN MENING är detta ett 
lågvattenmärke för funktionshin-
derpolitiken i Sverige under en 
lång rad av år. Att kvinnor med 
funktionsnedsättning skattar 
sämre hälsa än män visar också 
ett ytterligare utanförskap när 
det handlar om bristande stödin-
satser. Det behövs mer genus-
forskning inom funktionshinder-
området. Detta konstaterar 
Myndigheten för delaktighet i den 
nya rapporten. Det behövs mer 
kunskap om såväl normer som 
föreställningar om funktionshin-
der och genus.

SAMTIDIGT KONSTATERAR MYNDIG-
HETEN att det finns statistiska 
begränsningar i samhället för 
forskningen att studera ojämlika 
och ojämställda levnadsvillkor 

för personer med funktions-
nedsättningar. Detta är 

ingen nyhet utan det 
har ansvariga politiker 
och myndigheter haft 
kännedom under 
många år.

Att intersektionella 
perspektiv föreslås ingå i 

myndigheters analyser och 
insatser är bra men den så 
kallade jämställdhetsintegre-
ringen i staten går alldeles 

för långsamt. Med anledning av 
detta borde fler initiativ tas till 
såväl aktivitet som opinionsenga-
gemang på samhällsnivå.Â

Jörgen Lundälv 
Funktionshinderforskare och docent  
i socialt arbete vid Institutionen för 
socialt arbete, Göteborgs universitet 
samt docent i trafikmedicin vid Insti-
tutionen för kirurgisk och periopera-
tiv vetenskap, Umeå universitet.

Jörgen 
Lundälv.

 Lågvattenmärke  
för jämställdheten

inte ha den vita omvärldens med-
lidande. Hon ville ha rättvisa. Det 
vill vi med. Enligt beräkningar 
har var femte svensk någon form 
funktionsnedsättning. Något som 
sällan reflekteras i stadsplane-
ringen.

Vad vi söker – vad vi kräver – är 
att FN:s konvention om mänskliga 
rättigheter efterlevs. Den slår fast 
att alla människor är födda fria, 
lika i värdighet, med samma rät-
tigheter att leva ett självständigt 
liv. Det görs inga undantag för 
människor med nedsatt rörlighet. 
Ändå får vi ofta finna oss i att se 
våra rättigheter reduceras. Med 
vår aktion hoppas vi skapa debatt 
som leder till ett ökat fokus på 
tillgänglighet. Vi ber inte om ur-
säkt för de eventuella olägenheter 
det kan ha orsakat.

P-PLATS-KUPPEN HAR HYLLATS av 
många, fördömts av andra, avfär-
dats som trams av några och i 
princip ignorerats av stadens 
största opinionsbildare Göte-
borgs Posten. En besvikelse, så 
klart, men samtidigt ett talande 
exempel för hur frågan hanteras 
av media. GP har förvisso rappor-
terat om våra aktioner tidigare, 
men om en så pass uppmärksam-
mad händelse handlat om något 
annat, tror jag inte de hade blun-
dat för den. Inte för att det spelat 
roll för spridningen. Rapporter 
om den maximalt anpassade 
P-platsen har delats friskt i socia-
la medier. I skrivande stund har 
ett inslag på Sveriges Radios 
hemsida delats över 7000 gånger. 
Snöbollen är således i rullning.

Aktionen på Storan var dessut-
om toppen på ett isberg. I ett 
drygt halvårs tid har vi förbättrat 
stadens tillgänglighet genom att 
konvertera P-platser till handi-
kapp-parkeringar. Utan att det 
inneburit några som helst stör-
ningar eller problem för övriga 
funktioner i staden. De flesta av 
dem är fortfarande i bruk.

Det mest paradoxala är att 
många upplever handikapprutor 
som en form av privilegium. Att 
vi skulle vara otacksamma som 
ledsnat på att bara få existera på 
speciellt anvisade platser. Jag 
undrar vad Rosa P hade haft att 
säga om det? Â

Anders Westgerd
Verksamhetsledare för Gil – Göteborgskooperativet  
för Independent Living
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TIPS & RÅD   Experterna svarar

SOFIA 
GRUNÉR 
Leg. logoped på 
Logopedbyrån 
Dynamica AB i 
Upplands Väsby. 
Här svarar hon på 
frågor och ger tips 
och råd.  
www.logoped 
byran.se
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LOGOPED

MIN SON ÄR SJU ÅR MEN HAR  
FORTFARANDE SVÅRT FÖR 
ATT UTTALA MÅNGA ORD
FRÅGA: Hej! Jag är orolig för min 
son som är 7 år gammal och går i 
årskurs 1. Han har alltid haft 
svårt att prata och har fortfaran-
de svårigheter med att uttala till 
exempel ”K”-, ”G”- och ”R”-lju-
den. Orden kommer inte alltid i 
rätt ordning när han pratar och så 
tycker jag att hans ordförråd är 
ganska litet. Han tycker att det är 
jobbigt att inte alltid bli förstådd 
och ibland hamnar han i bråk för 
att andra inte förstår honom. 
Ibland förstår han inte vad jag 
menar när jag förklarar någonting 
och då kan konflikter uppstå 
hemma. Vad ska jag göra för att 
hjälpa honom?

SVAR: Vad bra att du skriver och 
berättar om er situation. Jag 
tycker att din son borde få kon-
takt med logoped! 

En logoped kan göra en bedöm-
ning av hans uttal, muntliga ut-
trycksförmåga och språkförståel-
se. Logopeden kan utifrån det ge 
tips om hur ni kan träna och kom-
pensera för hans svårigheter både 
i hemmet och i skolan. 

Det ni kan göra tillsammans 
redan nu är att prata mycket om 
det ni har runt omkring er, sätt 
ord på vad ni ser och vad ni gör. 
Det bygger hans ordförråd och 
ger honom modeller om hur orden 
ska låta. 

Du kan också hjälpa honom att 
genom uttala ord rätt genom 
passiv korrigering. Som ett exem-
pel, om han till exempel säger 
”Titta där är en djävmasin” kan 
du passivt korrigera genom att 
säga ”Ja just det, en grävma-
skin!”. Forskning visar också att 
läsning stärker språklig förmåga 
och ordförråd hos barn, så läs 
gärna tillsammans så mycket ni 
kan. Lycka till! 

KAN JAG HJÄLPA MIN DOTTER 
GENOM ATT SJÄLV LÄSA UPP 
LÄXORNA FÖR HENNE?
FRÅGA: Hej! Min dotter är 9 år 
och går i årskurs 3. Hon kämpar 
jättemycket med läsningen. Vi 
har tränat massor på läsning 
hemma men jag får ofta tvinga 
henne att läsa och det känns inte 
bra. Hon blir ledsen och känner 
sig dålig. Hon gillar däremot att 
lyssna när jag läser och ibland 
läser jag därför upp läxor för 
henne. Gör jag fel då? Skolan 
lyssnar på mig och förstår men 
vet inte riktigt hur man ska ta sig 
an problemen. Hur kan jag hjälpa 
henne på bästa sätt?

SVAR: Jag förstår på dina ord att 
du är orolig för hennes självför-
troende. Vad bra att du tar det på 
allvar! 

Jag tycker att det vore bra att 
göra en utredning av hennes läs- 

och skrivförmåga. Det kan man 
göra hos en logoped. Då utreder 
man hennes läsning, skrivning 
och språkliga förmågor för att se 
om det kan vara till exempel dys-
lexi som hon har. 

Oavsett om det är dyslexi eller 
inte så har hon rätt att få stöd 
och anpassningar för sina svårig-
heter. Logopeden och lärarna kan 
samarbeta kring hur detta stöd 
läggs upp på bästa sätt. En vanlig 
åtgärd är att man kan lyssna på 
texter för att lära sig nya områ-
den i skolan, och sedan lästräna 
på annat, så jag tycker att du har 
tänkt rätt när du läser upp läxor 
för henne. Hitta istället någonting 
annat som hon är intresserad av 
som ni kan läsa tillsammans.

Hoppas detta är en hjälp på 
vägen!     

Tips om 
kötider…
Inom vissa landsting kan kötid-
en till logoped vara lång. Det 
finns möjlighet att söka sig till 
ett annat lands ting via den pa-
tientlag som trädde i kraft den 
1 januari 2015. Mer information 
finns på skl.se/halsasjukvard/ 
patientinflytande/patient 
lagen.2083.html 

MARIA NYSTRÖM & MARIE NILSSON
Aj Personskadors medarbetare får ofta frågor 
om barn och unga med funktionsnedsättningar. 
Här svarar personskadespecialisterna på  
vanliga frågor samt ger tips.  www.aj.se

JURIDIK

Vi på Aj Personskador får ofta 
frågor om barnförsäkringar. 
Här lyfter vi fram några punk-

ter som alltid är aktuella. 
Som förälder blir man väldigt upp-

rörd, ledsen och arg när försäkringsbo-
laget avslår ansökan om barnförsäk-
ring. Jag har själv erfarenhet av det och 
blev då riktigt sur. Jag gav inte upp utan 
sökte flera försäkringar och lyckades 
till slut få samma skydd men hos annat 
försäkringsbolag. Det är många år se-
dan, men jag minns känslan.

En vanlig fråga är ”mitt barn får inte 
ersättning för sin sjukdom/eller med-
födda funktionsnedsättning, är det 
någon idé att ha kvar försäkringen?”

Alla barn är olika men vårt generella 
svar på den frågan är, ja, behåll försäk-
ringen. Ditt barn kan drabbas av någon 
annan sjukdom som är ersättningsbe-
rättigad i försäkringsvillkoren eller 
råka ut för en olycksfallsskada. Det är 
dessutom olyckligt om man som för-
älder säger upp försäkringen och se-
dan ångrar sig, för då är det för sent. 
Har barnet en sjukdom eller skada är 
det i stort sett omöjligt att få teckna en 
ny försäkring.  

En följdfråga, som gäller en funk-
tionsnedsättning som inte ersätts av 
försäkringen, är: ”men mitt barn kom-
mer aldrig kunna arbeta, ska vi verkli-
gen ha kvar försäkringen ändå?”

vill s

bor

j

Mitt barn får ingen ersättning – är det  
någon mening att ha kvar försäkringen?

v

jobb

Br
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BJÖRN KLANAC &  
ANDREAS SÖDAHL 
Sjukgymnaster som driver Momentum 
Ergonomi och Förflyttning. Med 
mångårig erfarenhet inom sjukgymnas-
tik, personlig assistans och hemtjänst 
svarar de på dina frågor i ämnena för-
flyttningskunskap, arbetsmiljö och er-
gonomi. www.momentumergonomi.se

ERGONOMI

I barnförsäkringen finns ett moment 
som heter Ekonomisk invaliditet, det 
vill säga en ersättning som blir aktuell 
om barnet till följd av godkänd sjuk-
dom eller skada som vuxen inte kan 
arbeta. Min första tanke här var att det 
borde gå att ta bort det momentet och 
på så sätt kunna sänka premien. Jag 
kontrollerade detta med ett av de stör-
re försäkringsbolagen och fick då till 
svar att det inte går eftersom försäk-
ringen är en paketlösning, det går inte 
att plocka bort något.

 
I ETT ANNAT samtal om barnförsäkring 
framkom det att barnet, som inte skul-
le få någon ersättning från sin försäk-
ring, har en lindrig cp-skada. Här har 
jag ett råd till föräldrar när denna diag-
nos ställs på ert barn. Tänk efter hur 
förlossningen var. Var det något som 

gick fel, var den extra lång etc? Det 
kan då vara aktuellt att anmäla skadan 
till LÖF som reglerar landstingens 
patientskador. Läs på LÖF:s hemsida 
hur man anmäler förlossnings skada.

Konsumenternas Försäkringsbyrå 
har på sin hemsida en jämförelse mel-
lan försäkringsbolagens olika barnför-
säkringar. Den är användbar för de 
som har barn som beviljas försäkring.

I DE FALL där barnen får avslag på ansö-

kan om försäkring är det mer besvär-
ligt. Sök inte bara en försäkring, sök 
flera. Ett avslag hos ett försäkringsbo-
lag behöver inte betyda att avslag hos 
nästa. Fungerar inte det så får man gå 
igenom alla försäkringsbolag och teck-
na den förmånligaste olycksfallsför-
säkringen, det finns skillnader. Om 
någon av föräldrarna är medlem i ett 
fackförbund kan man teckna en för-
månlig medlemsbarnsförsäkring, utan 
hälsodeklaration.

VILKEN STORLEK KRÄVS PÅ 
RUM OCH TOALETT FÖR ATT 
VÅR SON SKA FÅ EN BRA 
VARDAG?
FRÅGA: Hej! Vi vill flytta till en ny 
lägenhet, så småningom, och 
undrar vad det krävs för storlek 
på rum och toalett för att det ska 
vara enkelt att få till en bra var-
dag med vår son som är 16 år, och 
att hans assistenter ska kunna 
jobba bra. Han har personlig as-
sistans hela tiden av två personer 
och förflyttas med en personlyft. 

SVAR:  Hej och tack för din fråga! 
Bra att ni också har personalen i 
åtanke när ni väljer nytt boende!

Lyftar kan se lite olika ut, och 
beroende på hur toaletten är pla-
nerad kan det skilja lite i hur 
stort utrymme som krävs. 

Men vi börjar med vad arbets-
miljöverket säger: ”För att kunna 
arbeta på ett ergonomiskt riktigt 
sätt behövs normalt ett fritt ar-
betsutrymme av minst 0,8 m i 
rörelseriktningen där förflyttning 
sker t.ex. vid en säng eller i ett 
hygienutrymme. Då hjälpmedel 
används behövs dessutom ett fritt 
utrymme för att hantera och ma-
növrera hjälpmedlet.” 

80 centimeter är alltså det ut-
rymme som rekommenderas för 
att personalen ska kunna röra sig 
på ett bra sätt, utan hänsyn till 
eventuellt hjälpmedel. Så vid 
omsorgsarbete och vändningar i 
sängen för två assistenter krävs 
80 cm från säng till vägg på båda 
sidorna av sängen. Vid förflytt-
ningen längre upp i sängen är det 
också bra med fritt arbetsutrym-
me för personalen upp mot hu-
vudändan. (Det finns nattduks-
bord på hjul som lätt kan rullas 
undan vid förflyttningar och 
omsorgsarbete.)

Vid förflyttning med mobil 
personlyft från säng till rullstol 
rekommenderas ett arbetsutrym-
me om 220 cm från sängen till 
väggen bakom. Det kan variera 
något beroende på vilken person-
lyft det är och vilken typ av för-
flyttning som används.

De flesta badrum rymmer inte 

en rullstol, mobil lyft och två 
assistenter på ett bra sätt. Det 
finns flera sätt att komma runt 
det här. Ett alternativ är att lyfta 
din son i hallen och sen köra in 
den mobila lyften in i badrummet. 
Här är dock ett krav att det inte 
ska finnas en tröskel mellan hall 
och badrum. Man kan också i 
sovrummet göra en förflyttning 
från säng/rullstol över till dusch-
stol och som sedan rullas in bad-
rummet. Det kan också vara aktu-
ellt att installera en taklyft i 
badrummet. På så sätt minskar 
man avsevärt det utrymme som 
krävs. 

Vår erfarenhet är att de här 
rekommendationerna är tillräck-
liga för att kunna arbeta på ett 
bra sätt. Med tanke på rekom-
mendationerna och med hänsyn 
till sängens storlek och övriga 
möbler kan ni förhoppningsvis 
räkna på vilken lägenhet som 
passar er!

Vi undrar vad det krävs  
för storlek på rum och  

toalett för att det ska vara  
enkelt att få till en bra vardag 

med vår son som är 16 år,  
och att hans assistenter ska 

kunna jobba bra. 

ATT TÄNKA PÅ ANGÅENDE BARNFÖRSÄKRING
Vid avslag på ansökan om försäkring – försök på annat försäkringsbolag.
Om beviljad försäkring men avslag för sjukdom/skada – behåll försäkringen ändå.
Vid misstanke om förlossningsskada, t ex vid cp-skada – anmäl skadan till LÖF.
Kontrollera möjlighet att gå med i en gruppförsäkring – medlemsbarnsförsäkring.
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KRÖNIKA   Sören Olsson

Det sägs att den energi 
som är svårast att för-
ändra är en människas 
energi. Energin hos en 
människa har en ten-
dens att ständigt åter-

skapa sig själv till den ursprungliga 
situationen. Detta oavsett om man in-
nerst inne vet att det är en skadlig situa-
tion. Inte för att man vill må dåligt, utan 
för att man som människa är ett va-
nedjur, som ogärna vill skapa varaktig 
förändring.  

Men oavsett om man själv skapar sitt 
livsmönster, och oavsett om det visar 
sig vara skadligt, finns en gräns när 
kroppen inte orkar längre. En sådan 
livssituation kan vara att vårda ett svårt 
sjukt eller ett barn med funktionsned-
sättning, under en lång tid. Energin 
dräneras och orken tar helt enkelt slut. 
Det finns en paradoxal känsla hos 
många föräldrar, som helt enkelt vägrar 
se sin egen begränsning. De tar ju hand 
om sitt barn, och det ska man helt en-
kelt bara orka. Att kroppen visar tydliga 
tecken på utbrändhet spelar liksom 
ingen roll. Många vägrar att förändra 
situationen så att man får tillbaka lust 
och ork. Av kärlek till sitt barn försöker 
man förtvivlat kämpa lite längre än vad 
kroppen och det egna systemet egentli-
gen orkar.

En del av oss föräldrar inser dock att 
en människa endast är en människa och 
ingen robot som kan ha ON-knappen 
intryckt dygnet runt, år efter år, utan 

” Hur mycket ska  
en förälder orka?”

Sören 
Olsson för 
Föräldra- 

kraft.

någon återhämtning. När den egna en-
ergin tar slut har det inget med kärle-
ken för sitt barn att göra! Det är helt 
enkelt bara kroppen som inte klarar hur 
mycket som helst.

I de fallen är det livsnödvändigt att få 
hjälp från omvärlden. Lyckligtvis finns 
en lag i detta land, som stöd för de för-
äldrar som inte orkar kämpa längre. 
Den kallas LSS, ”lag om stöd och servi-
ce till vissa funktionshindrade”. Stöd 
och service. Tanken och syftet är att 
förbättra möjligheterna för den funk-
tionshindrade att få rätt stöd och servi-
ce i tillvaron. Den hjälpen är minst lika 
viktig för de anhöriga.

NÄSTAN 70 PROCENT av de som sökte 
assistansersättning för första gången 
fick avslag under 2015. Det får mig att 
undra hur cynisk denna hantering är 
hos Försäkringskassan. Räknar man 
med att många föräldrar helt enkelt ska 
sluta kämpa för sitt barns behov? För vi 
är många som har befunnit oss i den 
situationen, då man står i valet och 
kvalet inför att kämpa eller helt enkelt 
ge upp. Kampen för sitt barn 
är trots allt viktigare än den 
till synes fruktlösa kampen 
mot Försäkringskassan. 
Så vi föräldrar kämpar 
på, med eller utan 
extern hjälp. För vi 
kan inget annat. Vi 
vill inget annat. Vi 
vill bara våra barns 
bästa. Men orken kom-
mer inte från en botten-
lös källa. Den tar slut för 
oss alla. Förr eller senare. 
Då menar jag att Försäkrings-
kassans hantering borde vara mer hu-
man redan i ett initialt skede. För nå-
gonting är galet när andelen som får 
avslag har stigit i omgångar. 1994 av-
slogs endast 20 % av alla nyansökning-
ar, 2004 hade den siffran stigit till 32 %, 
2008 till 49 % och 2015 till nästan 70 %. 
Är det resultatet av ett allt mer cyniskt 
handläggande, så är det helt enkelt 
kriminellt, anser jag.

Att låta föräldrar få gå in i väggen och 
bli totalt utarbetade är inte ett sätt att 
spara pengar. Tvärtom! När vi föräldrar 
dränerats all ork, återstår ett kostsamt 
och mödosamt arbete att försöka åter-
skapa kraft, lust och livsvilja hos de av 
oss föräldrar som helt enkelt kört på 
lite för länge under allt för lång tid. En 
långtidssjukskriven förälder är betyd-
ligt mycket mer kostsam, för ett sam-
hälle, än en mer human hantering av 
ansökningar för personlig assistans. 

Ibland passar uttrycket ”tänk om – 
tänk rätt” bättre in för att beskriva en 
situation i vårt samhälle. Detta är en 
sån situation.

Myndigheternas hanterande av 
människors behov av hjälp är tyvärr 
ofta under all kritik. Det måste finnas 
sätt att förenkla tillvaron för föräldrar 
med barn i behov av assistans. Psykisk 
ohälsa, sjukskrivningar och förlorade 
skatteintäkter har ett högt pris för ett 
välmående samhälle. Och de som drab-
bas allra värst är mammorna. Många är 
de kvinnor som fullständigt tar slut på 
sin kraft, genom att försöka vara den 

övermänniska, som samhället 
ibland tycks kräva, för att 

kvalificera sig som ”en god 
moder”. 

Att vara förälder till 
ett barn med funk-

tionsnedsättning 
innebär inte sällan 
att barnet under 

mycket lång tid behö-
ver mer omvårdnad än 

andra barn.

DET ENDA SÄTTET som jag 
kan se skulle kunna förändra 

detta beteende är att politiker med stort 
inflytande själva skulle få en sådan situ-
ation, där de inser hur mycket arbete 
det krävs av en förälder att vårda ett 
svårt sjukt barn.

Frågan är dock om de skulle välja att 
stanna hemma med sitt barn, eller om 
de helt enkelt skulle stoppa ner huvudet 
i sanden och hoppas att allt skulle ord-
na upp sig av sig självt på något sätt. Â

”Att låta 
föräldrar få 

gå in i väggen 
och bli totalt ut
arbetade är inte 
ett sätt att spa

ra pengar. 
Tvärtom!”

Sör

     

”J
   
      

P
F
O

T
ka
Sk

Hj
Fö
rO

l Lä
l Al
l Bö

FK_1602_s82-83_Soren_v03.indd   82 2016-03-31   11:36



 

Sören OlSSOn: har jag ett handikapp?

Officiell 

mässtidning

Om barn, unga Och vuxna i behOv av SärSkilt Stöd

74 kr
inkl. moms 

# 4 
augusti  
2013  
årgång 8

annons

Se Sid 7

                 
”Jag och syrran   
     håller ihop”
      Ayla Kabaca om syskonglädje

Personlig assistans: FlYtta hemiFrÅn  
Och leva Sitt liv 

Tema vård:  
kan ett gOtt  
Skratt rädda liv? 

Hjälpmedel: 
FörSta dagen med 
rObOthandSken

l Lär dig fokusera med yoga
l Allt om ”Vägen till arbete”
l Böckernas lättlästa värld 

kilt

r
o

ng

Sören OlSSOn: juSt nu FödS FramtidenS Samhälle

Om barn, unga Och vuxna i behOv av SärSkilt Stöd

74 kr
INKL. MOMS 

# 6 
DECEMBER  
2014  
ÅRGÅNG 9

Ekonomi 
perSOnlig kOntakt Förenklar Stöden

Juridik 
lär dig 

överklaga

Skola 
• bättre SkOla 

utan läxOr
• kOmpiSdröm  

blir Sann

Debatt 
kungenS  

lilla piga  
Säger upp Sig

att ingen villha dig
i illh d

Skräcken          
Helgesson och Gardell lär av varandra om utanförskap

Föräld
rakraft s

om
 

JUL
KLA

PP

Sida
n 71

Extra
BUDGETENI KORTHET

#6
DE

Sä

kra

ULK
L
Si

ra
EN
T

Sören OlSSOn: vem tar hand Om dig?

Om barn, unga Och vuxna i behOv av SärSkilt Stöd

74 kr
INKL. MOMS 

# 2 
APRIL 
2014  
ÅRGÅNG 9

108  

fullmatade 

sidor!

Moa 

sig

M

iklarar
självj

 tack vare vård i hemmiljö

In
fö

r H
ju

lto
rg

et: 

mäss
Pec

iAl
sid

an 
28

Särskola 

guide till  

rätt prOgram

Föräldrastöd  

inget Ska Falla  

mellan StOlarna

Köpa anpassad bil 

SÅ gjOrde Familjen  

hällStröm

Bostad 

rum För eSkil

NPF 

träna hjärnan För 

ett enklare liv

Sören OlSSOn: hur länge Ska du bajSa idag dÅ?

Om barn, unga Och vuxna i behOv av SärSkilt Stöd

74 kr
INKL. MOMS 

# 5
OKTOBER 
2014  
ÅRGÅNG 9

Bättre hälsaför Lukas

10
 sidor om

 

fRi 
201

4

sid 
18–

27

MÅ 
BRA- 
guide

familj

Arbete 
nu kan ingetStOppa kevinelenOr: ”hundvÅrd är drömjObbet”

IT-hjälpmedel  
SimOn hjälper dig att hitta rätt bland prYlar 

Och appar

Nytt anhörigstöd 
här Slipper  Föräldrar hÅlla  reda pÅ allt

Psykisk hälsa 
vi mÅSte pratamer Om döden

ä
m

Å
A-
de

Om barn, unga Och vuxna i behOv av SärSkilt Stöd

74 kr
INKL. MOMS 

# 3 
MAJ 
2014  
ÅRGÅNG 9

Tema

Rätt  
vård 

t
Vårdens

hjältar
dalen: 
sInför Almedalen

Idrott 
guide till  
sporten för dig

Kommunikation 
• hjälpmedlen  
som gör att alla  
kan föra sin talan

• när synen fattas 
guide till akk

Appen håller 
reda på hur 
Sonia mår

Vägen till arbete 
chriStOFFerS  
krOkiga reSa 
till brakSuccÉ

Karl Grunewald 
revOlutiOnären  
SOm Skapade  
världenS bäSta  
OmSOrg

dÅÅ??

t hälätt

n
lt

A
r
S

Sören OlSSOn: jag vill bilda ett nYtt pOlitiSkt parti

Om barn, unga Och vuxna i behOv av SärSkilt Stöd

74 kr
inkl. moms 

# 1 
Januari  
2014  
årgång 9

24 sidor 
special!

STORA BARN- 
NUMRET

Assistans 
• SÅ Fick Wilma, 3  

perSOnlig aSSiStanS
• detta Ska alla

aSSiStenter kunna 

Måns Möller  
kOmikern SOm

FÅr publiken 
att grÅta

Kollo 
Sara, 19, vann 

mOt kOmmunen

annorlundabarnl d b
Älskade          

”Jag är stolt över Vincent”

Vin
n te

aterbilje
tte

r: 

glA
dA 

HUd
iK

sida
n 13

Att Föräldrakraft är en innehållsrik tidning 
känner du säkert till. Men som prenumerant 
på papperstidningen får Du mycket mer!

Du får bland annat full tillgång på webben till 
alla guider, teman och intervjuer vi publicerat 
ända sedan starten för snart tio år sedan.

Allt detta får du  
som prenumerant!

• VÄLFYLLDA PAPPERSUTGÅVOR.
•  HELA TIDNINGEN DIGITALT FÖR IPAD ETC.

•  EXKLUSIV TILLGÅNG TILL ALLA TIDIGARE  
UTGÅVOR PÅ HEJAOLIKA.SE

Prenumerera på

”Jättebra tidning.
Den stärker och v ärmer 
när det är som tuffast.”
   – Förälder
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Avsändare: 
FaktaPress AB
Backebogatan 3
129 40  Hägersten

B-POSTTIDNING

Kärleken tar aldrig slut  
men orken kan sina.
Bernts stroke förändrade allt. ”Din man kommer inte att överleva natten” var beskedet till 
hans fru Britten. ”Det är lika bra att du lämnar mig, för livet kommer inte att bli detsamma 
längre” fick Britten höra från Bernt. Efter stroken kom han inte ens in i huset han själv 

byggt. Det var Bernt, men ändå inte Bernt, som kom hem. Det var en tuff period för båda 

och trots att orken sinade tog kärleken aldrig slut. Idag har de en fungerande vardag tack 

vare hans personliga assistans. 

Flest har valt Humana för personlig assistans i Sverige och det är vi stolta över.

Kontakta oss gärna du med: 020 - 30 31 00.

Ett tryggt val av personlig assistans. 

FK_1602_s84_baksida_Humana_v01.indd   84 2016-03-25   19:28


